
 نه مردم استقبال می کنند، نه بانک ها

پای وعده میلیونی مسکن لنگ می زند
طبق گزارش جدید بانک مرکـزی

خ رشد نقدینگی  ثبت کمترین نر
در ۳۲ ماه اخیر

صفحه 3

w w w . R O O Z L I N E . i r

روی خط روز

R O O Z L I N E

پایگاه تحلیلی

w w w . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

فراتر از کاغذ
پایگاه خبری

آنلاین

ما را دنبال کنیدسه شنبه     4 بهمن 1401     سال هفتم     شماره 1252      8 صفحه     3000 تومان

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y87 خیابان انقلاب، خیابان ابوریحان، تقاطع لبافی نژاد، کاشی

MIRA

خانه  هنر   میرا

رئیس جمهور:
وهای ما تولید داخل است بیش از ۹۰ درصد دار

مکاتبه شورای رقابت با بورس
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رقم مناسب نفت در بودجه سال آینده چقدر است؟
حمید حسینی   هفته گذشته هفته ســختی برای ایران بود. از تعطیلی ناخواسته به 
دلیل کمبود گاز و بارش برف تا صحبت بر ســر ناترازی گاز و کمبودها، هر چه هست در 
این هفته سران قوای سه گانه در رابطه با بحران ناترازی گاز جلسه داشتند و تصمیماتی 

برای کوتاه مدت و بلند مدت اتخاذ نموده اند ولی جزئیات آن منتشر نشده است.

یادداشت

شکار شما نیستیم آقای شکاری
مرتضی رضایی  دوباره یک نفر مصاحبه کرد و تا دید برایش بد می شود آن را گردن 
خبرنگاران انداخت! پدرم همیشه یک نصیحت دارد که می گوید:»اول حرف را مزه مزه 
کن،بعد از دهانت بیانداز بیرون!«مصاحبه رضا شکاری را دیدم.ابتدا باید به این بازیکن 

خوب فوتبال ایران بگویم که تقطیع یعنی چه؟

دیدگاه

ونق ترین و کسادترین مناطق  پرر
 در بازار مسکن

مناطق ۵ و ۱۰ در غــرب و مرکز پایتخت با ۲۴.۴ درصد از کل معاملات شــهر 
تهران، دو منطقه  پررونق در بازار مسکن محســوب می شوند؛ در سوی مقابل 
مناطق ۱۹ و ۲۰ جمعــا با ۱.۹ درصــد از قراردادها کمترین اقبــال را در بین 

خریداران خانه داشته اند. 
نهمین ماه از ســال جاری بازه متعادلی در بازار مسکن شــهر تهران به لحاظ 
حجم معاملات محسوب می شد. ۱۰ هزار و ۱۸۴ آپارتمان مسکونی در آذرماه 

۱۴۰۱ در پایتخت خرید و فروش شد که از رونق نسبی حکایت داشت. 
در ســال هایی که معاملات ملک در تهران وضعیت مناســبی دارد تقریبا ۱۵ 
هزار فقره خرید و فروش  انجام می شود که در سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ بازار به 
رکود رسید و در مواردی حجم معاملات از ۳۰۰۰ فقره هم کمتر شد. بنابراین 
انجام حدود ۱۰.۲ هزار فقره خرید و فروش مســکن در شهر تهران گویای یک 

وضعیت نسبتا خوب است. 
در این بین شش منطقه  پررونق به ترتیب شامل ۵، ۱۰، ۲، ۴، ۷ و ۱۴ حدود ۵۴ 
درصد کل معاملات را به خود اختصاص دادند و ســهم ۱۶ منطقه ی دیگر فقط 
۴۶ درصد بود. در منطقه ۵ تعداد ۱۵۳۲ فقره معامله  آپارتمان انجام شد که به 
رسم معمول بالاترین میزان معاملات را در بین مناطق ۲۲ گانه شهر تهران به 

خود اختصاص داد. 
در حال حاضر متوسط قیمت هر متر خانه در این منطقه ۵۹.۱ میلیون تومان 

است که رشد ۴۸ درصدی را در مقایسه با آذرماه سال ۱۴۰۰ نشان داد.
در منطقه ۱۰ نیز که طی ســال های اخیــر از رتبه  چهارم و پنجــم، خود را به 
جایگاه دوم معاملات رســانده و جای مناطق ۴ و ۲ را گرفته طی آذرماه ســال 

جاری ۹۵۸ فقره قراداد خرید و فروش آپارتمان منعقد شده است. 

مجلس

 عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی با یادآوری اینکه سپاه با 
حذف داعش امنیت را به جهان و بخصوص اروپا 
بازگرداند، گفت که رفتار پارلمان اروپا در صدور 
قطعنامه علیه سپاه از سویی و مخالفت با تعلیق 
برجام به این معناست که می خواهند با اقدامات 

سیاسی، در مذاکرات امتیاز بگیرند.
جلیل رحیمی جهان آبادی درباره طرح پیش نویــس قطعنامه مداخله 
جویانه و نامتعارف پارلمان اروپا علیه جمهوری اسلامی ایران در خصوص 
قرار دادن ســپاه پاســداران در فهرست گروه های تروریســتی اتحادیه 
اروپا گفت: چنین قطعنامه هایی ضمانت اجرایی ندارد و بیشــتر از جنبه 

سیاسی و رسانه ای مورد توجه قرار می گیرد.
وی با یادآوری اینکه کشــورها در عرصــه روابط بین الملــل و تعامل با 
یکدیگر، منافع متقابلی دارند، اظهار داشت: اروپایی ها برای اینکه منافع 
خود را حفظ کنند، باید منافع دیگر کشــورها را حفــظ کرده و به حقوق 
آنها نیز احترام بگذارند.عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس با تاکید بر اینکه سپاه پاســداران انقلاب اسلامی، نیروی نظامی 
رسمی کشور اســت که در دفاع از آب و خاک و منافع ملی در منطقه فعال 
است، گفت: نباید نقش کلیدی سپاه در مقابله با داعش که تهدیدی برای 

خاورمیانه، اروپا و کل جهان بود، را نادیده گرفت.
نماینده مردم تربت جام در مجلس اضافه کرد: اگر داعش در آن زمان 
عراق و ســوریه در اختیار می گرفت، منابع نفتی آنها را تبدیل به پول 
و سلاح کرده و اقدام های تروریســتی خود را علیه کشورهای اروپایی 
انجام مــی داد.وی با تاکید بر اینکه ســپاه نقش کلیدی در بازگشــت 
امنیت به عراق، ســوریه، خاورمیانــه و حتی جهان ایفــا کرد، اظهار 
داشت: غرب در پاسخ به خدماتی که ســپاه برای امنیت آنها انجام داد، 

شهید سلیمانی را ترور کرد.
رحیمی جهان آبادی گفت: پارلمــان اروپا با قطعنامه خود به دنبال ایجاد 
تنش اســت که اینگونه اقدامات از سوی ایران بی پاســخ نخواهد ماند و 

مقابله به مثل خواهد کرد.
وی به فعالیت گسترده سپاه پاسداران در حراست از مرزهای آبی و خاکی 
و هوایی کشورمان بخصوص در خلیج فارس اشاره کرد و افزود: سوالم این 
است که آیا کشوری در منطقه جرات دارد نیروی دریایی، هوایی و نیروی 
گشت ســپاه در خلیج فارس را به عنوان نیروی تروریستی تحت تعقیب 
قرار دهد؟ یا اگر نیروهای خارجی به شناور یا هلیکوپتر یا گشت سپاه در 
منطقه و در خلیج فارس، آتش ریزی کند، آیا پاسخ ایران سکوت خواهد 
بود؟ در حالی که پیش از این پاسخ سپاه به پایگاه نظامی آمریکا در عین 

السد را همه دیدند.
این نماینده مجلس رویکرد پارلمان اروپا از این اقدامات را فشــار بر ایران 
دانست و گفت: آنها می خواهند تا با اعمال فشارهای سیاسی و اقتصادی 

همسو با آمریکا، ایران را وادار کنند که در میز مذاکره امتیاز بدهد.
وی همچنین تاکید کــرد: با توجه به جایگاه پارلمــان اروپا که جنبه 
مشــورتی دارد، باید گفت که این قطعنامه ضمانــت اجرایی ندارد و 
بیشتر از جنبه رســانه ای و فضاســازی سیاســی مطرح است.عضو 
کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس یادآور شد: اگر 
اروپایی ها حقیقتاً به دنبال مقابله با ترویســم هســتند، بهتر است به 
گروه ترویســتی منافقین که در کشــور آلبانی مســتقر است، رجوع 
کنند زیرا این سازمان ۱۷ هزار شــهروند ایرانی را به شهادت رسانده 
است و حتی با دشمن بعثی همدست شــد و به آب و خاک خود حمله 

کرد و جوانان این مرز و بوم را به شهادت رساند.

وپا می خواهد در مذاکرات امتیاز بگیرد ار آگهی مناقصه فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاری 
مناقصه عمومی دو مرحله ایی  )نوبت دوم(

     اداره تدارکات خارجی کالا

شناسه آگهی : 1442220

)سهامی خاص(شرکت ملی نفت ایران

 P/F:  DRAWWORKS(BEARING,SEALS,…) : موضوع مناقصه: خرید  مربوط به شرح ذیل
   مشخصات مناقصه :

شماره فراخوانمبلغ برآورد ) یورو (شماره تقاضا/ مناقصهنام مناقصه گزار

Tender No.: FP/16-01/140- Indent No.: 08-22-9945032123.3942001093985001060شرکت ملی حفاری ایران

روش ارزیابی کیفی مناقصه گران :

بر اساس کسب حداقل امتیاز )50 ( مربوط به معیارهای موجود در استعلام های ارزیابی کیفی که توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، انجام می گردد. روش ارزیابی 

نحوه دریافت  اسناد مناقصه :

توزیع اسناد از یک روز پس از چاپ آگهی نوبت دوم آغاز شده و تا ده روز پس از آن ادامه خواهد داشت. ) از تاریخ  1401/11/05 تا تاریخ  1401/11/16 )   تاریخ شروع دریافت

14روز پس از آخرین روز دریافت استعلام های ارزیابی کیفی .) تاریخ   1401/11/30   )آخرین مهلت تحویل اسناد

آدرس مناقصه گزار جهت 
دریافت اطلاعات

آدرس: اهواز- بلوار پاسداران- بالاتر از میدان فرودگاه - شرکت ملی حفاری ایران - ساختمان پایگاه عملیاتی- طبقه اول- سالن 113- اداره تداركات 
خارجي كالا- خانم نادریشماره تماس : 06134148707  

تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(:

         6.170   یورو    مبلغ تضمین

انواع تضامین قابل قبول

طبق تبصره ماده 9 آئیننامه تضمین معاملات دولتی اشخاص ایرانی مجازند به جای ضمانتنامه ارزی ضمانتنامه ریالی بانکی براساس نرخ تسعیر بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی سامانه نیما قابل احصاء از جدول نرخ فروش میانگین موزون حواله ارزی مندرج در سامانه سنا ) www.sanarate.ir ( زمان تسلیم 

پیشنهاد  ارائه نمایند.
ضمانتنامه های مطابق آئین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره 123402/ت 50659 ه تاریخ 1394/09/22 و اصلاحات بعدی آن.

در خصوص ضمانتنامه های واریزی اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره 4001114006376636 تحت عنوان تمرکز وجوه سپرده شرکت ملی 
( IR 350100004001114006376636 حفاری ایران نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران) شماره شبا

90 روز ) برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه قابل تمدید باشد(مدت اعتبار پیشنهاد/ تضمین

محل تحویل ضمانتنامه
اهواز- بلوار پاسداران بالاتر از سه راه فرودگاه – شرکت ملی حفاری ایران – ساختمان پایگاه عملیاتی – طبقه اول پارت B – اتاق 107- دبیرخانه 

کمیسیون مناقصات- شماره تماس 341485690 061– 34148580 061

 کلیــه مراحــل برگــزاری مناقصــه از دریافــت اســناد مناقصــه تــا ارائــه پیشــنهاد مناقصه گــران و بازگشــایی پاکــت هــا از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکی دولت ســتاد
 به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.

www.nidc.ir- http://sapp.ir/nidc_pr :کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ایران
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/11/03 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/11/04

شناسه آگهی:1444237

آگهی مناقصه
نوبت دوم

اطلاعات  اساس  بر  را  فوق  مناقصه  دارد  نظر  در  یزد  منطقه ای  برق  شرکت 
فراخوان  شماره  به  )ستاد(  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  طریق  از  و  ذیل 

2001001071000027 برگزار نماید.
1-نوع مناقصه: عمومی دو مرحله ای

2-شرایط اولیه: مناقصه گرانی که حداقل امتیاز ارزیابی کیفی را کسب نمایند.
3-زمان دریافت اسناد: از تاریخ 1401/11/04 لغایت 1401/11/09

4-نحوه دریافت اسناد: واجدین شرایط می توانند اسناد را به صورت رایگان از سامانه 
ستاد به نشانی www.setadiran.ir دریافت نمایند.

5-مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: 27.715.360.000 ریال
6-برآورد مناقصه: 1.085.767.668.758 ریال

7-آخرین مهلت تسلیم پیشنهادها: ساعت 13 روز سه  شنبه مورخ 1401/11/25
8-زمان گشایش پیشنهادها: ساعت 9 روز چهارشنبه مورخ 1401/11/26

9-تسلیم پیشنهادها: کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارایه 
پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکات از طریق سامانه ستاد انجام خواهد شد.

10-نشانی و شماره تماس دستگاه مناقصه گزار: یزد، میدان امام حسین، بلوار دانشجو، 
بعد از پارك شادي، شركت برق منطقه اي یزد، امور تداركات و قراردادها. 035-38253626

به  11-توضیحات: سایر مشخصات در اسناد مناقصه درج شده است. در ضمن 
پیشنهادهای مبهم، مشروط، مخدوش، فاقد تضمین و پیشنهادهایی که غیر از سامانه 

ستاد ارسال گردد ترتیب اثر داده نخواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/11/03 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/11/04

امور تدارکات و قراردادها

احداث پست 230/63 کیلوولت نارین قلعه به شماره 1401/2120

سرکارخانم خواجوی
سرپرست محترم اداره تمرکز و توزیع آگهی های دولتی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی

مصیبت وارده را خدمت  شما و خانواده محترمتان تسلیت عرض نموده ،از خداوند متعال برای آن عزیز سفر کرده  
غفران و رحمت الهی و برای شما و سایر بازماندگان صبر و شکیبائی مسئلت می نماییم.

روزنامه خریدار

» انالله و اناالیه راجعون«

آگهی مناقصه فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاری 
مناقصه عمومی دو مرحله ایی  )نوبت دوم(

     اداره تدارکات خارجی کالا

شناسه آگهی : 1442220

)سهامی خاص(شرکت ملی نفت ایران

 P/F:  DRAWWORKS(BEARING,SEALS,…) : موضوع مناقصه: خرید  مربوط به شرح ذیل
   مشخصات مناقصه :

شماره فراخوانمبلغ برآورد ) یورو (شماره تقاضا/ مناقصهنام مناقصه گزار

Tender No.: FP/16-01/140- Indent No.: 08-22-9945032123.3942001093985001060شرکت ملی حفاری ایران

روش ارزیابی کیفی مناقصه گران :

بر اساس کسب حداقل امتیاز )50 ( مربوط به معیارهای موجود در استعلام های ارزیابی کیفی که توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، انجام می گردد. روش ارزیابی 

نحوه دریافت  اسناد مناقصه :

توزیع اسناد از یک روز پس از چاپ آگهی نوبت دوم آغاز شده و تا ده روز پس از آن ادامه خواهد داشت. ) از تاریخ  1401/11/05 تا تاریخ  1401/11/16 )   تاریخ شروع دریافت

14روز پس از آخرین روز دریافت استعلام های ارزیابی کیفی .) تاریخ   1401/11/30   )آخرین مهلت تحویل اسناد

آدرس مناقصه گزار جهت 
دریافت اطلاعات

آدرس: اهواز- بلوار پاسداران- بالاتر از میدان فرودگاه - شرکت ملی حفاری ایران - ساختمان پایگاه عملیاتی- طبقه اول- سالن 113- اداره تداركات 
خارجي كالا- خانم نادریشماره تماس : 06134148707  

تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(:

         6.170   یورو    مبلغ تضمین

انواع تضامین قابل قبول

طبق تبصره ماده 9 آئیننامه تضمین معاملات دولتی اشخاص ایرانی مجازند به جای ضمانتنامه ارزی ضمانتنامه ریالی بانکی براساس نرخ تسعیر بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی سامانه نیما قابل احصاء از جدول نرخ فروش میانگین موزون حواله ارزی مندرج در سامانه سنا ) www.sanarate.ir ( زمان تسلیم 

پیشنهاد  ارائه نمایند.
ضمانتنامه های مطابق آئین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره 123402/ت 50659 ه تاریخ 1394/09/22 و اصلاحات بعدی آن.

در خصوص ضمانتنامه های واریزی اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره 4001114006376636 تحت عنوان تمرکز وجوه سپرده شرکت ملی 
( IR 350100004001114006376636 حفاری ایران نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران) شماره شبا

90 روز ) برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه قابل تمدید باشد(مدت اعتبار پیشنهاد/ تضمین

محل تحویل ضمانتنامه
اهواز- بلوار پاسداران بالاتر از سه راه فرودگاه – شرکت ملی حفاری ایران – ساختمان پایگاه عملیاتی – طبقه اول پارت B – اتاق 107- دبیرخانه 

کمیسیون مناقصات- شماره تماس 341485690 061– 34148580 061

 کلیــه مراحــل برگــزاری مناقصــه از دریافــت اســناد مناقصــه تــا ارائــه پیشــنهاد مناقصه گــران و بازگشــایی پاکــت هــا از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکی دولت ســتاد
 به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.

www.nidc.ir- http://sapp.ir/nidc_pr :کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ایران
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/11/03 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/11/04

شناسه آگهی:1444237

آگهی مناقصه
نوبت دوم

اطلاعات  اساس  بر  را  فوق  مناقصه  دارد  نظر  در  یزد  منطقه ای  برق  شرکت 
فراخوان  شماره  به  )ستاد(  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  طریق  از  و  ذیل 

2001001071000027 برگزار نماید.
1-نوع مناقصه: عمومی دو مرحله ای

2-شرایط اولیه: مناقصه گرانی که حداقل امتیاز ارزیابی کیفی را کسب نمایند.
3-زمان دریافت اسناد: از تاریخ 1401/11/04 لغایت 1401/11/09

4-نحوه دریافت اسناد: واجدین شرایط می توانند اسناد را به صورت رایگان از سامانه 
ستاد به نشانی www.setadiran.ir دریافت نمایند.

5-مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: 27.715.360.000 ریال
6-برآورد مناقصه: 1.085.767.668.758 ریال

7-آخرین مهلت تسلیم پیشنهادها: ساعت 13 روز سه  شنبه مورخ 1401/11/25
8-زمان گشایش پیشنهادها: ساعت 9 روز چهارشنبه مورخ 1401/11/26

9-تسلیم پیشنهادها: کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارایه 
پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکات از طریق سامانه ستاد انجام خواهد شد.

10-نشانی و شماره تماس دستگاه مناقصه گزار: یزد، میدان امام حسین، بلوار دانشجو، 
بعد از پارك شادي، شركت برق منطقه اي یزد، امور تداركات و قراردادها. 035-38253626

به  11-توضیحات: سایر مشخصات در اسناد مناقصه درج شده است. در ضمن 
پیشنهادهای مبهم، مشروط، مخدوش، فاقد تضمین و پیشنهادهایی که غیر از سامانه 

ستاد ارسال گردد ترتیب اثر داده نخواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/11/03 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/11/04

امور تدارکات و قراردادها

احداث پست 230/63 کیلوولت نارین قلعه به شماره 1401/2120

سرکارخانم خواجوی
سرپرست محترم اداره تمرکز و توزیع آگهی های دولتی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی

مصیبت وارده را خدمت  شما و خانواده محترمتان تسلیت عرض نموده ،از خداوند متعال برای آن عزیز سفر کرده  
غفران و رحمت الهی و برای شما و سایر بازماندگان صبر و شکیبائی مسئلت می نماییم.

روزنامه خریدار

» انالله و اناالیه راجعون«



رئیس جمهور:

وهای ما تولید داخل است بیش از ۹۰ درصد دار

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      4 بهمن 1401    شماره 1252

 دیدار هیات های هفت کشور آفریقایی
 با امیر عبداللهیان

حســین امیرعبداللهیان وزیر امــور خارجه در ادامه دیــدار مقامات 
شرکت کننده در اولین کنگره بین المللی زنان تاثیر گذار ، روز گذشته 
بطور جداگانه با روسای هیات های ۷ کشــور آفریقایی دیدار و گفت گو 

کرد. 
این دیدار با حضور وزیر صنایع و تجــارت زیمبابوه، وزیر زنان و خانواده 
سنگال، گینه بیســائو، بورکینوفاســو، نیجریه و کامرون و هم چنین 

فرماندار منطقه کوناکری از کشور گینه کوناکری صورت گرفته است.
رییس دستگاه دیپلماســی در این دیدارها بر توسعه مناسبات و روابط 
فی مابین جمهوری اسلامی ایران و کشــورهای قاره آفریقا تصریح و بر 

ظرفیت های بالا برای توسعه روابط دوجانبه تاکید کرد.
وزیر امور خارجه همچنین خاطر نشــان ســاخت که دولت جمهوری 
اســلامی ایران بر توســعه همکاری ها با قاره آفریقا، بویــژه در حوزه 

اقتصادی تاکید جدی دارد.
روسای هیات های شــرکت کننده در این کنگره، ضمن تاکید بر تدوام 

برگزاری این نشست ها، جایگاه برجسته بانوان ایرانی را ستودند.
کنگره بین المللی زنان تاثیرگذار با شرکت بانوانی از ۵ قاره و ۹۶ کشور 

روز جمعه در تهران برگزار شد.
در این کنگره ، همســران روسای جمهور بورکینافاســو، قرقیزستان، 
صربستان، همســر رئیس جمهور اسبق گینه، همســر رئیس جمهور 
اسبق نیجر، فرســتاده ویژه بانوی اول جمهوری فدرال نیجریه، بانوی 
اول سابق سریلانکا و همســر رئیس حزب حاکم، فرستاده ویژه رئیس 
جمهور ســوریه، رئیس شــورای مرکزی اتحادیه زنان ترکمنستان و 

همسر نخست وزیر ارمنستان حضور یافتند.

نشست دوره ای استانداران در وزارت کشور
وش  وزیر کشور: دولت اموال زیادی برای فر

 و مولدسازی دارد
 وزیر کشــور با تاکید بر اینکه باید به در زمینه مولدسازی دارایی های 
دولت اختیارات لازم را به اســتانداران داد، گفــت: دولت اموال زیادی 
دارد و اینکه با فروش آنها و مولدســازی درســت، باید به بهترین شکل 

استفاده کرد.
نشست دوره ای وزیر کشور با استانداران سراســر کشور با حضور سید 
احسان خاندوزی وزیر امور اقتصاد و دارایی، حســین قربانزاده رئیس 
ســازمان خصوصی ســازی و میثم لطیفــی رئیس ســازمان اداری و 

استخدامی کشور در وزارت کشور برگزار شد.
احمد وحیدی در این نشســت با اشاره به ســخن رهبر انقلاب مبنی بر 
فروش دارایی های دولتی و شــرکت های دولتی و استفاده از منابع آن 
برای اجرای طرح های عمرانی در کشــور گفــت: اختیاراتی که رهبر 
انقلاب داده اند، پایانی بر ســخنانی اســت که برخی درباره پروژه های 
ناتمام می زنند زیرا با این روش می توان برای این طرح ها تصمیم گیری 

کرده و به اتمام رساند.

وزیر کشــور اضافه کرد: دولت اموال زیــادی دارد و اینکه با فروش آنها 
و مولدسازی درســت، باید به بهترین نحو اســتفاده کرد. معتقدم این 
اختیارات باید به اســتانداران داده شــود. لذا اســتانداران می توانند با 

اختیارات کامل اقدام کنند.
در ایــن نشســت اســتانداران ضمــن ارائه گزارشــاتی، بــه بیان 
پیشــنهادات و انتقادات خود درباره مولدسازی و مصوبه های مربوط 

به آن پرداختند.
 با تصویب شــورای هماهنگی ســران قوا و ابلاغیه رهبر معظم انقلاب 
درباره تشــکیل هیات ۷ نفره با اختیارات ویــژه در خصوص واگذاری  و 
مولد سازی دارایی های دولت؛ قرار است خط ویژه ای ایجاد شود تا قفل 

مولدسازی دارایی های دولت شکسته شود.
در این ارتباط حســین قربانزاده رئیس کل ســازمان خصوصی سازی 
گفته اســت: با تاییدیه مقام معظم رهبری بر اساس مصوبه ۶۷ شورای 
عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا که از آذرماه به دستگاه های دولتی 
و سازمان ها و واحدهای تابعه ابلاغ شده است، وزارت اقتصاد دبیرخانه 

و مجری مصوبه مولدسازی دارایی های دولت است.
به گفته او هیــات هفت نفره واگذاری به ریاســت معــاون اول رئیس 
جمهور و با حضــور وزرای اقتصاد، کشــور، راه و شهرســازی، رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه، یک نماینده از طرف رئیس قوه قضاییه و یک 
نماینده از طرف رییس مجلس تشــکیل می شــود کــه اختیارات این 
هیات شامل شناسایی، تصویب مازاد بودن و تصمیم گیری درباره انواع 

مدل های واگذاری است.

وزیر اقتصاد:
تسهیل و تشویق بخش تولید در دستور کار دولت 

سیزدهم قرار دارد
 وزیر امور اقتصادی و دارایی با تاکید بر اینکه تســهیل تولید و تشویق 
بخش مولد در دستور کار دولت سیزدهم قرار دارد، گفت: نظام پاداش و 
جزا در گذشته به نفع تولیدکننده و صادرکننده نبود و باید این فرآیند 

اصلاح شود.
سید احســان خاندوزی در آیین تجلیل از فعالان پیشتاز اقتصاد ایران 
و رونمایی از سامانه تراز، اظهار داشــت: دولت سیزدهم تسهیل تولید 
و تشویق بخش مولد را در دســتور کار دارد و این موضوع همواره مورد 

تاکید رییس جمهوری است.
وی بیان کــرد: در ســال های گذشــته نظام پــاداش و جــزا به نفع 
تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی نبوده اســت و بیشــتر شامل افراد و 
شرکت هایی بود که در فضای سوداگری و مخل ثبات اقتصادی فعالیت 

می کردند.
وزیر اقتصاد تاکید کرد: باید تســهیلات و پاداش هــا به تولیدکنندگان 

منضبط تعلق بگیرد و موانع کمتری برای فعالان اقتصادی ایجاد کنیم.
خاندوزی گفــت: در حــوزه مالیاتی ســال آینده برای نخســتین بار 
۷۷ درصــد اظهارنامه های فعالان اقتصادی در فرآیند رســیدگی قرار 
می دهیم و تــوان خود را متوجه افــرادی که فرار مالیاتــی دارند، قرار 

می دهیم.
وی اظهار داشت: امسال ۵۰ میلیون قلم اطلاعات ۵۰۰ هزار شرکت به 

صورت سیستمی در سامانه تراز بارگذاری شده است.
 امروز در مرکز همایش های برج میلاد مراســم »رسم درستکاری«، 
آیین تجلیل از فعالان پیشتاز اقتصاد ایران با حضور »محمد مخبر« 
معاون اول رییس جمهوری و »سید احســان خاندوزی« وزیر امور 
اقتصادی و دارایی برگزار شــد. در این مراســم ســامانه تشخیص و 
تشــویق فعالان اقتصادی قانونمند و خوش حســاب بــا نام »تراز« 

رونمایی شد.

تریبون

نایب رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس:

وی پوست خربزه منافقین گذاشته است وپا پا ر ار
خریدار  نایــب رئیس کمیســیون امور 
داخلی کشــور و شــوراها در مجلس گفت: 
اگر اروپایی ها همان طوری که به ســازمان 
مجاهدین خلق اجازه دادند که در جلسات 
علنی و غیرعلنی اتحادیه اروپا شرکت کنند، 
فرصتی در اختیار تشــکل های مردم نهاد 
ایران می دادند تا در آنجا جنایات گروه های 
تروریســتی را به تصویر بکشند، دیگر اجازه 
نمی دادنــد ســازمان مجاهدیــن خلق به 

کنگره آنها راه پیدا کند.
محمدحســن آصفری، ضمن محکومیت 
اقدام ضد ایرانی پارلمان اروپا، بیان کرد: این 
اقدام اروپا پوست خربزه ای است که سازمان 
منافقیــن زیر پــای کشــورهای اروپایی 
گذاشته است؛ اروپایی ها بدون مطالعه و در 
یک اقدام احساسی این مصوبه را به تصویب 
رسانده است. اگر اروپایی ها سری به بهشت 
زهرای تهــران بزنند شــاهد جنایاتی که 
ســازمان مجاهدین خلق انجام داده است 
خواهند بود، بیش از ۱۷ هــزار نفر از مردم 
ما در اقدامات تروریســتی ایــن منافقان به 
شهادت رســیده اند. اگر اروپایی ها در این 

زمینه تحقیق می کردند هیچ گاه گول این 
منافقان را نمی خوردند.

اتحادیه اروپا باید بداند که سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی در روزهای 

سخت کنار مردم است
وی در ادامه اظهار کــرد: اتحادیه اروپا باید 
بدانــد که رئیــس جمهور، نخســت وزیر، 
رئیس دیوان عالی کشــور و تعداد زیادی از 
نمایندگان مجلس و تعداد بی شــماری از 
مردم توسط ســازمان مجاهدین خلق که 
امروز در لابی های اتحادیــه اروپا و کنگره 
آمریکا گشــته اند تا آنها دســت به چنین 
اقدامی بزنند، ترور شــده اند. اگر اروپایی ها 
همان طوری که به سازمان مجاهدین خلق 
اجازه دادند که در جلسات علنی و غیرعلنی 
اتحادیه اروپا شرکت کنند، یک فرصت یک 
روزه هم در اختیار تشــکل های مردم نهاد 
ایران می دادنــد تا در آنجــا جنایات گروه 
های تروریســتی را به تصویر بکشند، دیگر 
اجازه نمی دادند سازمان مجاهدین خلق به 

کنگره آنها راه پیدا کند.

این عضو کمیسیون امور داخلی در مجلس 
شورای اسلامی، تصریح کرد: اتحادیه اروپا 
باید متوجه باشد که سپاه پاسداران انقلاب 
اســلامی که امروز از ســوی آنها تروریست 
نامیده شــده اســت، تعداد زیادی شهید 
داده اســت که تعدادی از آنها با شکنجه ها 
و به بدترین شکل توسط سازمان مجاهدین 
خلق به شهادت رسیده اند. کنگره اروپا باید 
بداند که ســپاه پاســداران انقلاب اسلامی 
تشکلی است که در ســیل، زلزله و روزهای 
سخت با کمک های انســان دوستانه به داد 
مردم رسیده است و اگر ایران امروز با افتخار 
اعلام می کنــد که فلج اطفال را ریشــه کن 
کرده اســت با همت سپاه پاســداران بوده 

است.

مجلس محدودیت تردد 
کشتی های تجاری اروپا از تنگه هرمز 

را دنبال می کند
وی در ادامه با بیان اینکــه اینگونه اقدامات 
اروپا غیــر از اینکه برای آنهــا در بین ملت 
ایــران بدبینــی ایجاد مــی کنــد و باعث 

ناامیدی ملت ها می شــود خروجی دیگری 
ندارد، خاطرنشــان کرد: قطعا ما هم ساکت 
نخواهیم نشســت؛ امروز بستن تنگه هرمز 
در دستور کار مجلس اســت. اگر قرار باشد 
اروپایی ها بــا نیروهای مســلح و نیروهای 
رسمی ما اینگونه برخورد کنند ما هم گزینه 
های دیگری را روی میز خواهیم گذاشــت 

از جمله محدود کردن تردد کشــتی های 
تجــاری اروپا در تنگه هرمــز در قالب طرح 

فوریتی در مجلس دنبال خواهد شد.
آصفری در پایــان تاکید کرد: بهتر اســت 
اروپایی هــا تا دیر نشــده از ایــن تصمیم 
برگشــته و بیش از این آب را برای خود گل 

آلود نکنند.

رئیــس ســازمان امــور اداری و اســتخدامی گفت: 
استخدام باید متناســب با نیاز دستگاه انجام شود، اگر 
ما جایی نیازی به جذب داشــتیم باید این کار را انجام 

دهیم اگرنه باید جلو آن را بگیریم.
میثم لطیفی معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان امور 
اداری و اســتخدامی، درباره برنامه این ســازمان برای 
مدیریت بهره وری صحیــح از کارکنان دولت گفت: ما 
یک پیش بینی در قانون کردیم و امســال نیز در بودجه 
۱۴۰۲ پیشــنهاد دادیم که بر اساس نیازسنجی واقعی 
دستگاه ها در استان ها امکان جابجایی نیروهای مازاد 

بین دستگاه ها وجود داشته باشد.
وی افزود: منظور از نیروی مازاد نیروی ناتوان نیســت 

بلکه نیرویی اســت که الان در سازمانی که 
فعالیت می کند، به دلیل پایین آمدن حجم 
کار با توجهه به ســامانه مند شدن، هوشمند 
شدن و کاهش وظایف دولت با واگذاری امور 
تصدی، آن مأ موریــت و وظیفه برایش وجود 
ندارد و در بخش دیگر به همین تخصص نیاز 

داریم.
رئیس ســازمان امور اداری و اســتخدامی اظهار کرد: 
در حوزه جبــران خدمات مدیران و کارشناســان هم 
بندی را پیشنهاد دادیم که اگر در مجلس رأی بیاورد، 
پرداخت غیر مســتمر و اضافه کار و مباحث مربوط به 
امور رفاهیات، باید بر اســاس بهره وری صورت بگیرد و 

این تحت قالب آیین نامه مشــترک بین ما و 
سازمان برنامه بودجه قرار است تهیه شود که 
براساس آن اقدام کنیم.لطیفی ادامه  داد: ما 
این دو کار را در دستور داریم که امسال پیش 
ببریم، کار ســومی نیز وجــود دارد که بحث 
پرداخت بــه مدیران عامــل و اعضای هیأت 
مدیره شــرکت های دولتی است که بایستی 

کاملًا بر اساس بهره وری صورت بگیرد.
وی در پاسخ به این پرســش که در سازمان امور اداری 
و اســتخدامی برای کاهش یــا توقف جــذب نیرو به 
عنوان استخدام رسمی دولت برنامه ای دارید؟، گفت: 
استخدام باید متناســب با نیاز دستگاه انجام شود، اگر 

ما جایی نیازی به جذب داشــتیم باید این کار را انجام 
بدیم وگرنه باید جلوی آن را بگیریــم؛ بحث نیروهای 
مازاد برای همین اســت که ما بتوانیــم از این ظرفیت 

استفاده کنیم.
رئیس ســازمان امــور اداری و اســتخدامی در پایان 
خاطرنشان کرد: لزوما آن چیزی که دستگاه به عنوان 
نیاز به نیرو به ما اعلام می کند، برای ما مبنا نیســت. ما 
در این مورد کار گروهی داریم که مــی رود کاربینی و 
کارسنجی می کند و بر اســاس آن نیاز واقعی مشخص 
می شود و بر اساس بودجه ای که سازمان برنامه بودجه 
می توانند در این مورد اختصــاص دهد، جذب صورت 

می گیرد.

استخدام

معاون رئیس جمهور: باید جلو استخدام بدون نیاز را بگیریم

ســخنگوی وزارت امور خارجه با تاکیــد بر اینکه عدم 
برگزاری مذاکرات رسمی به معنی نبود ارتباط و تبادل 
پیام نیست، گفت: تبادل پیام ها در موضوع هسته ای از 

کانال های مختلف ادامه دارد.
 ناصر کنعانی در نشســت خبری در پاســخ به سوالی 
در مورد مذاکرات لغــو تحریم ها و تبــادل پیام ها که 
وزیر امور خارجه به تازگی مطرح کرده اســت، گفت: 
توضیحاتی کــه آقای وزیــر دادنــد، جدیدترین نظر 
وزارت خارجه در ارتباط با مسائل هسته ای بود و کافی 
اســت اما تاکید می کنم که همانطور که قبلا هم عرض 
کردیم تبادل پیام ها از کانال هــای مختلف ادامه دارد 
و به قوت خود باقی اســت.وی افزود: موضوع هسته ای 
صرفاً موضوع جمهوری اسلامی ایران نیست همانطور 
که سخنگوی اتحادیه اروپا هم اخیرا اعلام کرده است، 
آقای بورل مســئول عالی سیاســت خارجی اتحادیه 
اروپــا در این ارتبــاط در تعامل با طرف هــای ذیربط 
از جمله با طــرف ایرانی و طرف آمریکایی اســت و در 
این چهارچوب و همچنیــن از طریق چهارچوب های 
ارتباطی دیگری که در ســطوح مختلف در کانال های 

دیپلماتیک وجود دارد، تبادل پیام ادامه دارد.
کنعانی تصریح کرد: در ارتباط بــا مذاکرات باید گفت 

که عدم مذاکرات رســمی و برگزاری یا عدم 
برگزاری جلسات رسمی مذاکرات به معنی 
عدم وجود تعامــل یا تبادل پیــام و دیدگاه 
نیســت؛ در مجموع در ایــن زمینه مواضع و 
دیدگاه های جمهوری اسلامی ایران روشن 
است و اگر منافع جمهوری اسلامی ایران در 
آن هســت حتماً منافع طرف های دیگر هم 

از جمله دولت آمریکا و اعضــای اروپایی برجام هم در 
آن است و به نظر می رســد همه طرف ها نسبت به این 
موضوع اهتمام دارند.ســخنگوی دستگاه دیپلماسی 
افزود: پیگیری موضوع هســته ای و رفــع تحریم های 
ظالمانــه و یکجانبه علیــه جمهوری اســلامی ایران 
در چارچوب هــای دیپلماتیک مــورد اهتمام جدید 
جمهوری اســلامی ایران اســت و طرف های دیگر هم 
در مواضع نشان داده اند نســبت به اصل برجام اهتمام 
دارند و تا الان نســبت به حفظ آن تاکید داشته اند باید 
ببینیم در روند عمل چه میزان بــا اقدام عملی اعضای 
غربی برجام در ارتباط با حفظ این توافق و از سرگیری 
اجرای آن روبرو خواهیم بود و همکاری ســازنده آنها را 

خواهیم دید.
کنعانی در پاسخ به پرسشــی درباره مذاکره مستقیم با 

آمریکا نیز گفت: آقــای ایروانی نماینده دائم 
جمهوری اســلامی ایران در ســازمان ملل 
توضیح دادند ما مذاکره مســتقیم دوجانبه 
با دولت آمریکا نداریم.از ســخنگوی وزارت 
امور خارجه دربــاره بدعهدی کره جنوبی در 
بازپرداخت بدهی خود به ایران ســوال شد 
که کنعانی در پاســخ توضیح داد: مطالبات 
مالی جمهوری اســلامی ایران از کشــور کره جنوبی 
حق قانونی ملت ایران اســت و موضوع این مطالبات و 
ضــرورت پرداخت آن مرتبط با هیــچ موضوع دیگری 
و هیچ پرونده دیگری نیســت.کنعانی افــزود: دولت 
کره متعهد و مسئول اســت که در چارچوب مناسبات 
دوجانبه حقوق قانونی ملت ایــران را بدون هیچگونه 
قید و شــرطی پرداخت کند؛مذاکرات بــا دولت کره 
جنوبی در ایــن ارتبــاط در کانال هــای مختلف و در 

سطوح مختلف انجام شده و همچنان ادامه دارد.
وی تاکید کرد: متاســفانه همکاری دولت کره در این 
ارتباط رضایت بخش نبوده اســت و متاسفانه حتی در 
مواردی غیر تحریمی هم که دولت کره می توانست در 
آن زمینه ها اقدام کند و بخشــی از مطالبات جمهوری 
اســلامی ایران را پرداخت کند اقدام شایســته و لازم 

را انجام نداده اســت البته کمک جزئــی در پرداخت 
بخشــی از الزامات مالی مربوط به حق عضویت ایران 
را در ســازمان ملل متحد کمک کرده اســت و از محل 
همان منابع پرداخت کرده است.سخنگوی وزارت امور 
خارجه اظهار داشت: در هر صورت متاسفانه همکاری 
دولت کــره در این زمینه همکاری شایســته ای نبوده 
اســت و انتظارات جمهوری اســلامی در این زمینه به 
طور جدی باقی است و انتظار داریم و این انتظار دولت 
و ملت ایران اســت که دولت کره جنوبی در این ارتباط 
به مســئولیت های قانونی خودش و تعهدات شناخته 
شــده خودش در این زمینه عمل کند.وی خاطر نشان 
کرد: طبیعی است جمهوری اســلامی ایران متناسب 
با روند همــکاری دولت کره جنوبی در ایــن ارتباط از 
شیوه های متناسب و لازم در روند کار استفاده خواهد 
کرد.ســخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به اینکه 
رویه ایالات متحده را در زمینه اغتشاشــات اخیر ایران 
چگونه ارزیابی می کند، تاکید کــرد: ریاکاری ایالات 
متحده آمریکا سابقه طولانی ۴۰ ســاله به اندازه عمر 
انقلاب اسلامی ایران است و این کشور همواره سیاست 
های غلط، غیرسازنده و مخرب در ارتباط با ایران نظام 

جمهوری اسلامی ایران و ملت ایران داشته است.

سخنگو

سخنگوی وزارت خارجه در نشست  خبری: تبادل پیام ها از کانال های مختلف ادامه دارد

طیبــه بیــات  رئیس جمهــور گفــت: 
افتخاراتــی که امــروز در حوزه ســلامت 
وجود دارد، این اســت که بیش از ۹۰ درصد 
داروهای ما تولید داخل اســت و تجهیزات 
اتاق عمل در پارک های علم و فناوری تولید 

می شود.
حجت الاســلام ســید ابراهیم رئیسی در 
بیســت و هشتمین جشــنواره تحقیقات و 
فناوری علوم پزشــکی رازی ضمن تبریک 
حلول ماه رجــب، اظهار داشــت: باید ماه 
نزول برکات الهی را بســیار قدر دانست. در 
روزگاری که ما زندگی می کنیم نسیم های 
رحمتی می وزد کــه باید جان خــود را در 
معرض آن نســیم ها قرار دهیــم تا موجب 

نورانیت جان و دل ما شود.
وی عنــوان کرد: این نشســت، نشســت 
فرهیختگان، دانشــمندان، پژوهشگران و 
فعالان عرصه ســلامت و بهداشت است که 
طبیعتاً یک نشســت نمادین برای تحلیل 
از مقام تلاشــگران و خدمتگــزاران عرصه 
سلامت اســت. ما وظیفه داریم از همه آنها 
تشــکر و تقدیر کنیــم، به ویــژه در آزمون 
بزرگی که فعالان این عرصه در دوران کرونا 
دادند و خوش درخشیدند و مخلصانه تلاش 

کردند.
رئیس جمهور گفت: امروز مردم ما قدردان 
پزشکان و پرستاران و فعالان حوزه سلامت 

هستند. از پژوهشــگران و محققانی که ما و 
کشور را در تولید ســرافراز کردند و افتخار 

آفریدند، تشکر می کنم.
رئیســی تصریح کرد: اینکه ما تولید کننده 
واکسن کویید در جهان هســتیم، برای ما 
افتخار آفرین اســت. ظرفیت بســیاری در 
این حوزه وجود دارد. افتخاراتی که امروز در 

حوزه سلامت وجود دارد این است که بیش 
از ۹۰ درصد داروهای ما تولید داخل اســت 
و تجهیزات اتاق عمــل در پارک های علم و 
فناوری تولید می شود و تجاری سازی شده 
و بازار خوبی هم دارد و کار اســتاندارد قابل 

رقابت با نوع خارجی خود است.
وی اضافه کرد: اینها محصول تلاش دانشگاه 

و اساتیدی اســت که ایده پردازان را تشویق 
کردند تا ایده را به محصــول تبدیل کنند. 
به دنبال این نشســت نمادین باید حمایت 
مالی، حقوقــی و علمی در همــه عرصه ها 
صورت گیرد. پژوهشــگر و محقــق ما باید 
بداند در این ایده پردازی و خلاقیت و ابتکار 
و انجام یــک کار فناوری پایه که توانســته 

دانایــی را در کنار توانایی قــرار دهد، مورد 
حمایت قرار می گیرد.

رئیــس جمهــور بیــان کــرد: حمایت از 
نخبگان حتمی است اما همه پژوهشگران 
نیز بایــد از حمایت برخوردار باشــند. این 
خواســته درست اســت و ما امروز در بنیاد 
نخبگان توانســتیم در این یک سال و چند 
ماه نخبگان بســیاری را جذب کنیم و همه 
دستگاه ها در کشــور برای جذب نخبگان 
آمادگی کامــل دارند و از جــذب نخبگان 

استقبال می کنند.
رئیسی خاطرنشــان کرد: وقتی نخبه ای در 
دســتگاه اداری، دانشــگاه یا خوزه صنعت 
جدی می شود کارش باید مورد حمایت قرار 
گیرد و به او آرامش بدهــد. این موضوع در 
دستور کار دولت اســت و در دستگاه ها در 
حال اجرایی شدن اســت و اگر نقصی وجود 

دارد باید پیگیری و برطرف شود.
وی افزود: خواست ما این است که وضعیت 
نخبگان ما بــرای جــذب در مراکز علمی و 
اجرایی با سهولت انجام گیرد. از سوی دیگر 
پژوهش ها و تحقیقات باید هدفمند باشــد. 
تحقیق و پژوهش معرق شــخصیت محقق 
اســت. ما بوعلــی و رازی را بــا محصولات 
و مکتوباتشــان می شناســیم. تحقیــق و 
پژوهش معرف نــگاه محقق و پژوهشــگر 

است.
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 رقم مناسب نفت در بودجه سال آینده 
چقدر است؟

حمید حسینی   هفته گذشته هفته سختی برای ایران بود. از تعطیلی 
ناخواســته به دلیل کمبود گاز و بارش برف تا صحبت بر سر ناترازی گاز 
و کمبودها، هر چه هست در این هفته ســران قوای سه گانه در رابطه با 
بحران ناترازی گاز جلسه داشــتند و تصمیماتی برای کوتاه مدت و بلند 

مدت اتخاذ نموده اند ولی جزئیات آن منتشر نشده است.
پارلمان اروپا به بهانه نقص حقوق بشر و ارسال پهپاد به روسیه از دولت 
های اروپایی درخواست کرده که سپاه پاسداران را در لیست سازمانهای 

تروریستی قرار داده و تحریم کنند.
به محض اعلام خبر تحریم سپاه توسط پارلمان اروپا تاثیر آنرا بر قیمت 

دلار دیدیم و حتی قیمت جهانی نفت هم اندکی افزایش یافت.
در این شرایط بودجه ســال ۱۴۰۲ با افزایش حدود ۵۰۰ هزار میلیارد 
تومانی در مجلس است و در آن پیش بینی شــده که حدود ۸۰۰ هزار 
میلیارد تومان از محل مالیات و ۶۰۰ هــزار میلیارد تومان از محل نفت 
تامین گردد که از نظر کارشناســان با توجه به رکود اقتصادی و افزایش 
احتمالی تحریم ها کشور با ریسک کســری بودجه مواجه خواهد شد، 
ضمنا به قول دکتــر طبیبیان :”جمع بندی چنین به نظر می رســد که 
توجه خاصی به افزایش بودجه های دســتگاه های تبلیغاتی و خبری، 
نهادها و برنامه های ذهنیت ســازی، نهادهای حوزوی، و تشــکیلات 
امنیتی شده و بودجه این دستگاه ها از نرخ رشد بسیار بالایی بر خوردار 
اســت. همچنین صحبت از اندیشــیدن برای مالیات گیری تهاجمی 
است.اگر قرار بود در جهت صحیح گام برداشته شود در واقع باید بودجه 
این نهادها کاهش یابد، زیرا تاکنون هرچــه منابع به داخل آنان ریخته 
شده همان نتیجه ای که ایشــان انتظار داشتند را معکوس تحویل داده 
اند. بجای آن کارسازتر است اگر منابع برای خدمات و پروژه های مفید 

و اشتغال زا و ترمیم کننده بنیه تولید اقتصاد هزینه شود”.
ایشان مدعی اســت که در صورت تصویب این بودجه در مجلس ، سال 
آتی شــاهد ظهور تورم بالاتر، اقتصاد ضعیف تر و بحران های غول آسا 
خواهیم بود”.در این اوضاع ارقــام درامد ۹ ماهه توســط خزانه داری 
منتشر شــده و خوشــبختانه افزایش صادرات نفت در دو ماه اخیر که 
صادرات نفت دریایی روســیه با مشــکل جدی مواجه شده باعث شده 
که۷۰ درصد درامدهای نفتــی محقق گردد و درامدهــای دولت نیز 
افزایش یابد و به ۹۱۷ هزار میلیارد تومان برسد . اعلام شده در مجموع 
۸۸ درصد درامدهای بودجه ســالجاری محقق شده ولذا دولت میتواند 
سالجاری را با حداقل کسر بودجه ســپری نماید و احتمالا فقط نیمی از 
بودجه ۲۶۳ هزار میلیارد تومانی عمرانی تخصیص یابد و تاکنون فقط 
۸۳ هزار میلیارد تومان پرداخت شده اســت.هر چه هست درباره نفت 
باید به این نکته توجه داشت که بازار نفت مرتب در نوسان بین ۸۶ تا ۸۰ 
دلار است.با توجه به قیمت فعلی نفت و تخفیف دو رقمی که مجبوریم 
برای صادرات نفت به مشــتریان بدهیم به نظر می رسد که قیمت نفت 

در بودجه بیش از ۷۰ دلار پیش بینی نگردد.

طبق گزارش جدید بانک مرکزی
خ رشد نقدینگی در ۳۲ ماه اخیر ثبت کمترین نر

 طبق گزارش جدید بانک مرکزی، کاهش رشــد پایه پولی و نقدینگی 
همچنان ادامه دارد؛ نکته جالب در این میان، ثبت کمترین نرخ رشــد 
نقدینگی ۳۲ ماه اخیر در آذر ماه بود به طوری که نرخ رشد نقدینگی در 
۱۲ ماه منتهی به آذر ماه امسال از ۴۰.۵ درصد در شهریور سال گذشته 

به ۳۳.۴ درصد رسیده است. 

جدیدترین آمار بانک مرکــزی از متغیرهای پولــی و اعتباری تا پایان 
آذرماه، نشان می دهد رشــد نقدینگی در آذرماه نسبت به دوازده ماهه 
گذشته ۳۳.۴ درصد بوده است.این مولفه در شهریور ماه ۱۴۰۰ نسبت 
به شهریور ۱۳۹۹ به عدد بی سابقه ی ۴۰.۵ رسیده بود. افت قابل توجه 
رشد نقدینگی و پایه پولی در دولت ســیزدهم با توجه به سیاست های 
دولت در کنتــرل هزینه های جاری عدم اســتقراض از بانک مرکزی و 
کنترل کسری بودجه به دســت آمده اســت که با ادامه روند کنونی تا 
پایان سال این سیر نزولی ادامه دار خواهد بود. موضوعی که بر اثر اهمال 
و بی توجهی دولت قبل و با اســتقراض سنگین از بانک مرکزی، موجب 

افزایش خلق نقدینگی و رشد انفجارگونه تورم شد.

انتشار لیست ابر بدهکاران بانکی
مطابق با نظریه مدرن پولی، بانک ها از طریق تسهیلات دهی، نقدینگی 
کشــور را افزایش می دهند و به اصطلاح خلق پــول می کنند. اگر این 
خلق پول و افزایش نقدینگی که قدرت آن با مجوز حاکمیت در اختیار 
بانک ها قرار گرفته در جهت مناسب اســتفاده شود، به رشد اقتصادی و 
بزرگ شدن کیک اقتصاد منجر می شود؛ اما اگر به انحراف کشیده شود 
سبب رشــد نقدینگی و افزایش تورم می گردد. از جمله انحرافات خلق 
پول بانکی می توان به تسهیلات دهی بی ضابطه بانک ها برای مال سازی 
یا تسهیلاتی که به اشــخاص حقیقی و حقوقی مرتبط و غیرمولد داده 
می شود اشاره کرد. بانک مرکزی با انتشــار لیست تسهیلات و تعهدات 
کلان اشخاص مرتبط بانکی، برای نخستین بار تسهیلات بانکی را برای 
عموم مردم شــفاف کرد تا امکان نظارت عمومی بر تســهیلات دهی 

بانک ها و حذف رانت و فساد فراهم شود.
انتشار این اطلاعات علاوه بر ایجاد امکان »نظارت عمومی و مردمی« بر 
تسهیلات دهی بانک ها، زمینه را برای »تسریع در حذف رانت و فساد« 
و »هدایت اعتبارات بانکی« فراهم می کند و تحولی بی سابقه در نظارت 

بانکی محسوب می شود.
یکــی از اصلی ترین سیاســت هایی که هم اکنون بانــک مرکزی برای 
کنترل تورم انجام می دهد، کنترل ترازنامه بانک هاست. بانک مرکزی 
در مردادماه ضوابط جدید رشــد ترازنامه بانک ها را ابلاغ و دامنه رشد 
ترازنامه بانک هــا بین ۱.۳۳ و ۲.۵ درصد تعیین شــده اســت و طبق 
اظهارات مدیر اداره ارزیابی ســلامت نظام بانکــی بانک مرکزی، فقط 
برای ۲ بانک تخصصی رشــد ۲.۵ درصد در ماه مجوز داده شــده است 
و ســایر بانک ها کمتر از این رقم هســتند. در واقع نظارت دقیق بانک 
مرکزی بر ترازنامه شــبکه بانکی یعنی کنترل رشد ســپرده ها، رشد 
نقدینگی و رشــد خلق پول که نهایتــاً منجر به از کار افتــادن یکی از 

موتورهای محرک افزایش تورم می شود.
دولت سیزدهم طی یک سال و نیم گذشته با محوریت سازمان برنامه 
و بودجه اقدام به تقویت انضباط مالی دولت کرد. اســتقراض دولت از 
بانک مرکزی برای تامین کســری بودجه منجر به افزایش پایه پولی 
و رشد نقدینگی می شــود که باعث تحمیل تورم به جامعه می گردد. 
رویکردی که به توقــف دریافت تنخواه از بانک مرکزی و برداشــت از 
ذخایر بانک مرکزی و در نهایت کاهش نرخ رشد پایه پولی و نقدینگی 

انجامید.

یادداشت

بازار

رئیس شــورای رقابت در نامه ای به رئیس سازمان 
بــورس، عرضــه خــودرو در بــورس کالا بــه جز 
خودروهای هایما و تــارا را غیرقانونی اعلام و تاکید 
کرد که عرضه خودرو باید طبــق روال قبلی صورت 

گیرد.
 سید محمدرضا ســید نورانی رئیس شورا و مرکز ملی 
رقابت در نامه ای به مجید عشقی رئیس سازمان بورس 
و اوراق بهــادار ضمن اعــلام اینکه عرضــه خودرو در 
بورس کالا به جز خودروهای هایما و تارا، مجاز نیست 

تاکید کرد که عرضه خودرو باید بر اســاس 
روال قبل صورت گیرد.

در نامه نورانــی که دوم بهمــن ماه صادر 
شــده، آمده اســت: پیــرو عرضــه برخی 
خودروها در بورس کالا به اطلاع می رساند 
مدت مصوبه شــصت و ســومین جلســه 
شــورای عالی هماهنگــی اقتصادی مورخ 

۲۸ / ۷ / ۱۴۰۰ در خصــوص تنظیــم بــازار خودرو 
یکسال بوده است. بدیهی اســت با انقضا این، مدت 

مصوبات قبلی شورای رقابت در این زمینه 
به خودی خــود مبنای عمل بــوده و باید 
اجرایی می شــده اســت. بر این اســاس 
مطابــق مصوبــات ۴۲۰، ۴۴۲، ۴۶۲ و 
۴۶۸؛ بازار خودروهای انحصاری شــامل 
کلیه خودروهای ســواری دو شرکت ایران 
خودرو و ســایپا به جز دو خودروی هایما 
و تارا اســت و عرضه آنها باید طبق روال پیشــین و 
مطابق با مصوبــات ۴۱۴ و ۴۲۰ صورت گیرد قیمت 

این خودروها نیز باید بر اســاس مصوبات ۱۴۸ ۴۴۲ 
طبق فرمول Price Cap محاســبه گردد فلذا عرضه 
خودروهــای خانواده دنــا، پژو ۲۰۷ و شــاهین در 

بورس کالا مجاز نیست.
شایان ذکر است شــورای رقابت با تشــکیل کارگروه 
تخصصی خودرو موضوع بازبینی دســتورالعمل های 
بازار خودرو را در دستور کار قرار داده است و در صورت 
تصویب مصوبه جدید در این زمینــه جهت اجرا ابلاغ 

خواهد شد.

رئیس سازمان امور مالیاتی کشــور گفت: دولت برای 
اینکه بتواند خدمات شایســته ای ارائــه کند، نیازمند 
تأمین مالی پایدار اســت و مالیات این نقش را به خوبی 

ایفا می کند.
داوود منظور در آئین تجلیل از فعالان پیشــتاز اقتصاد 
ایران اظهار کرد: دولــت برای اینکــه بتواند خدمات 
شایسته ای ارائه کند، نیازمند تأمین مالی پایدار است 

و مالیات این نقش را به خوبی ایفا می کند. در این راستا 
سال گذشته و سال جاری گام های مهمی برداشته شد. 
رویکرد ما در دوره تحول مالیاتــی تعامل حداکثری با 
جامعه مؤدیان اســت، زیــرا معتقدیم نظــام مالیاتی 
شــریک فعالیت اقتصادی همه فعالان اقتصادی است 

که به یمن تلاش آنها چرخ های اقتصاد می چرخد.
رئیس سازمان امور مالیاتی کشــور ادامه داد: با توجه 

به اینکه این ســازمان به مؤدی محوری معتقد است، 
تلاش می کنیم که خدمات الکترونیکی شود. در هفته 
قبل نیز ســکوی نرم افزاری »مالیات من« برای تلفن 
همراه رونمایی شــد که هرکس از طریق تلفن همراه 
از سوابق مالیاتی خود مطلع شود.منظور با بیان اینکه 
رئیس جمهــور و معاون اول رئیس جمهــور بر اعتماد 
به خوداظهــاری مؤدیان تاکید دارند، گفت: در ســال 

جاری ۷۷ درصد از اظهارنامــه عملکرد ۱۴۰۰ را بدون 
رســیدگی پذیرفتیم. اوراق قطعی برای یک میلیون و 
۸۰۰ مؤدی آماده و به کارپوشــه آن ها ارســال شده و 
قرار اســت پنج تا ۱۰ درصد مؤدیان به صورت تصادفی 
بررســی شــوند.معاون وزیر امور اقتصــادی و دارایی 
اظهار کرد: طی ســال جاری تلاش شد اظهارنامه های 

برآوردی برای فاقدین اظهارنامه تولید کنیم. 

بورس

مالیات

خریدار  در دولت قبل، عبدالناصر همتی، 
رئیس کل وقت بانک مرکزی، برای کنترل 
بازار ارز اقدام به ارزپاشــی و هدررفت منابع 
ملی کرد، اما این سیاســت موفــق نبود، در 
این راســتا ضرورت دارد امــروز هم بانک 
مرکزی در سیاست عرضه ربع سکه بورسی 

برای کنترل قیمت سکه بازنگری کند.
 بانک مرکزی هفته گذشــته به مدت ســه 
روز از طریق بورس کالا اقدام به فروش ربع 
سکه کرد؛ این اقدام بانک مرکزی همزمان با 
افزایش چشــمگیر حباب ربع سکه در بازار 
طلا و سکه بود.طی سه روز عرضه ربع سکه 
در بورس در هفته قبل، حدود ۵۰ هزار سکه 
ربع بهار آزادی با قیمت های کشف شده در 
فرآیند ثبت ســفارش بــه روش حراج تک 

قیمتی معامله شد.
بدین ترتیب قیمــت روز اول، تعداد ۲۸۰۰ 
سکه با قیمت ۷ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان، 
روز دوم، ۱۷۲۰۰ ســکه با قیمت ۷ میلیون 
و ۹۰ هزار تومان و روز ســوم تعداد ۳۰ هزار 
ســکه با قیمت ۷ میلیون و ۵۰ هزار تومان 

بود.
با کشــف قیمت ربع ســکه در بورس کالا، 
قیمت آن در بــازار آزاد یک میلیون کاهش 
یافت و به قیمــت ۷ میلیــون و ۷۰۰ هزار 
تومان معامله شــد. اما با نزدیک شــدن به 
آخرین روز عرضه این سکه ها، روند افزایش 
قیمت ربع ســکه نیز دوباره فعال شد. بدین 
ترتیب، در آخرین روز فروش ربع ســکه در 
بورس، اما قیمت ربع سکه در بورس ارزان تر 
از روز های قبل عرضه شد، ولی در بازار آزاد 

شاهد رشد قیمت ها بودیم.

 اوج گیری قیمت سکه با اتمام عرضه 
در بورس

کشــتی آرای، فعال بازار طلا و جواهر گفته 
بود: عرضه ســکه در بورس موجب کاهش 

حباب انواع قطعات سکه شده است.
در لحظه تنظیم این گزارش قیمت ســکه 
امامــی ۲۵ میلیــون و ۱۵۳ هــزار تومان، 
قیمت ســکه تمام بهــار آزادی ۲۳ میلیون 
و ۷۰۸ هــزار تومان، قیمت نیم ســکه بهار 

آزادی ۱۴ میلیــون و ۹۰۰ هــزار تومان و 
قیمت ربع سکه نیز ۱۰ میلیون و ۳۰۰ هزار 

تومان بوده است.
بررسی ها نشان می دهد حباب سکه امامی 
۴ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان، حباب ســکه 
تمام بهــار آزادی ۳ میلیــون و ۱۸۰ هزار 
تومــان، حباب نیم ســکه ۴ میلیون و ۶۴۰ 
هزار تومان و ربع سکه ۵ میلیون ۱۶۰ هزار 

تومان بوده است.
بسیاری از کارشناســان اقتصادی معتقدند 
عرضه ارز و ســکه پایین تــر از قیمت بازار 
آزاد توســط بانک مرکزی، تاثیر چندانی در 

زمینه کنترل قیمت نخواهد داشت.

 سیاست جدید بانک مرکزی همان 
سیاست ارزپاشی همتی است

در همین زمینه، محمد صادقی، کارشناس 
اقتصاد ایران، در زمینه عرضه سکه در بورس 
گفت: در شرایط فعلی انواع سکه در بازار آزاد 
حباب زیادی دارد، به طور مثال ربع ســکه 
در شــرایط فعلی تا ۵ میلیون تومان حباب 
دارد.وی ادامه داد: عرضه ســکه در بورس 

با فاصله زیــاد از قیمت بــازار آزاد می تواند 
توزیع کننده رانت باشد. بانک مرکزی برای 
کنترل قیمت ســکه و کاهش حباب نباید 

منابع خود را این چنین وارد بازار آزاد کند.
این کارشــناس اقتصادی تاکیــد کرد: در 
دوره های گذشــته بانک مرکزی، ارزپاشی 
برای کنترل نرخ دلار یک سیاســت اشتباه 
بوده اســت که منابع ارزی بانک مرکزی را 
با چالش روبرو کرده است. همتی به عنوان 
رئیس کل اســبق بانــک مرکــزی از این 

سیاست استفاده کرده است.
صادقی تصریــح کرد: این سیاســت نیز در 
صورتی که موجب سکه پاشی در بازار شود 
و عده ای از این رانت ســود ببرند، نمی تواند 
راه به جایی ببرد. حباب قیمت ســکه باید با 

مدیریت تورم و کنترل تقاضا انجام شود.

 عرضه 450 هزار سکه به روش جدید 
در بورس

در این باره، امیر هامونــی، مدیرعامل بازار 
متشکل ارزی  از دور جدید عرضه ربع سکه 
در بورس کالا طی از روز ســه شنبه خبر داد 

و گفت: فروش سکه در بورس از سه شنبه ۴ 
بهمن ماه به روش جدید آغاز خواهد شد.

 450 هزار سکه ربع بهار آزادی از روز 
سه شنبه هفته جاری عرضه می شود 

طبق اطلاعیــه بانک مرکــزی ۴۵۰ هزار 
سکه ربع بهار آزادی از روز سه شنبه عرضه 
خواهد شــد و این عرضه به مــدت ۱۰ روز 

ادامه خواهد داشت.
عرضه ربع سکه طلای بهار آزادی در بورس 
کالا در این مرحله به صورت گواهی سپرده 
ناپیوسته خواهد بود و فرآیند کشف قیمت 
جدید در عرضــه مربوطه هم به صورت ثبت 
سفارش دفتری با قیمت های مختلف است.

مطابــق شــرایط عرضه ربع ســکه طلا در 
بورس کالا، تمامی اشــخاص حقیقی بالای 
۱۸ ســال دارای کد ملی می توانند حداقل 
یک قطعــه و حداکثر پنج قطعه ربع ســکه 

طلای بهار آزادی را خریداری کنند.
خریداران می توانند پنــج روز کاری بعد از 
خرید ســکه در بورس، به خزانه بانک رفاه 
مراجعــه کرده و بــا ارائه اســناد مربوط به 

بورس، بصورت فیزیکی معادل ســکه های 
خریداری شده را تحویل بگیرند.

بانک مرکــزی همچنیــن در نامــه ای به 
شــرکت بورس کالای ایــران تاکید کرد، 
مبلغ ۹ ٪ مالیات بــر ارزش افزوده در قیمت 
کشف شده معاملات گواهی سپرده کالایی 
ســکه طلای ربع بهــارآزادی خزانه بانک 
رفاه، محاسبه شده اســت؛ لذا مبلغ دیگری 
با عنوان هزینه مالیات بــر ارزش افزوده از 

متقاضیان اخذ نمی شود.

 شرایط جدید فروش ربع سکه در بورس
 معاون اداره عملیات بــازار باز بانک مرکزی 
در تشــریح چگونگی قیمت گذاری و خرید 
ربع ســکه از بورس کالا بــرای روز آینده، 
گفته اســت: در عرضه هفته گذشته،  کشف 
قیمت به روش حراج تک قیمتی انجام شد ، 
هفته قبــل اگر خریداران ثبت ســفارش با 
قیمت های فرضی ۱۱۰۰ تــا ۱۴۰۰ انجام 
شــده بود و باتوجه به شــرایط بــازار بانک 
مرکزی فرضاً عدد ۱۲۰۰ را مناسب دانسته 
بود، بنابراین فــردی که مبلــغ بالاتری را 
نسبت به قیمت تعیین شــده توسط بانک 
ثبت کرده بود با همان قیمت ۱۲۰۰ تومان 
می توانست گواهی ســکه را خریداری کند 
ولی افرادی که قیمت کمتری را ثبت کرده 

بودند موفق به خرید نشده بودند.
 به گفته کرمی طبــق روش قبلــی، بعد از 
عرضه هر روز و تعیین قیمت نهایی از سوی 
بانک مرکزی، افــرادی که قیمت کمتری را 
ثبت کرده بودند، حذف شدند و  افرادی که 
در قیمت های بالاتر درخواست خرید داده 

بودند موفق به خرید ربع سکه شدند.
کرمی اضافه کرد: اما در حراج هفته جاری، 
حراج چند قیمتی خواهیم داشت و با توجه 
به مثالی که بــالا گفتم اگر ایــن هفته هم 
همین قیمت ها ثبت شــود و قیمت مد نظر 
بانک مرکــزی ۱۲۰۰ تومان باشــد، فردی 
که ۱۲۰۰ تومان ثبت کرده باشــد با همان 
قیمت ربع سکه را تحویل می گیرد و فردی 
که بالاتر ثبت کرده باشــد بــا همان قیمت 

بالاتر دریافت خواهد کرد.

و در بورس باید متوقف شود مکاتبه شورای رقابت با بورس؛ عرضه خودر

رئیس سازمان امور مالیاتی اعلام کرد؛ مالیات راهی برای تامین مالی پایدار دولت

دبیرکل انجمن لوازم خانگی کشور : 

وشی نمی کنیم، دلیل گرانی در تحریم است ما گرانفر
خریدار  اخیرا چند شــرکت لوازم خانگی 
کشــور اقدام به افزایش قیمت محصولات 
خود کردند که دولت این اتفاق را نادرســت 
قلمــداد کــرده و از ایــن افزایــش قیمت 

جلوگیری کرده است.
عباس هاشــمی دبیــرکل انجمــن لوازم 
خانگی کشــور در مــورد افزایــش قیمت 
گفــت: »عدم اطمینان از اســتمرار تامین 
مواد اولیه، تورم ســالانه بالای ۴۰ درصد، 
افزایش نــرخ ارز، تفاوت نــرخ ارز نیمایی و 
آزاد که ممکن است صادرکننده را زمین گیر 
کنــد، تحریم هــا و در نتیجــه آن هزینه 
بالای مبــادلات خارجی، ریســک انتقال 
ارز، قطــع همــکاری با شــرکای خارجی، 
عدم اتصــال به زنجیــره جهانــی تامین و 
تولیــد و محدودیت هــای تامیــن مالی از 
جمله مشــکلات تولیدکنندگان اســت. با 
این مشــکلاتی که عنوان شد قیمت گذاری 

دستوری جوابگو نخواهد بود.«
وی ادامه داد: »تداوم تحریم ها ســبب شده تا 
هزینه های تولیدکننــدگان بالا رفته، جریان 
تامین مواد اولیــه کند یا قطع شــود، نقل و 
انتقــالات ارزی با ریســک و دشــواری های 
خاص خود همراه باشد و شاهد قطع همکاری 

یا همکاری هــای محدود شــرکای خارجی 
در فنــاوری، قالب هــای تولیــد، بازارهای 
صادراتی، آموزش و... و همچنین عدم اتصال 
سیستماتیک به شبکه جهانی تولید و تجارت 
باشیم.«عباس هاشمی با اشاره به خرید نقدی 
و با قیمت جهانی مواد اولیه ای همچون فولاد، 
مس، آلومینیــوم، محصولات پتروشــیمی 
و... از بــورس کالا و قطــع فــروش اعتباری 
تولیدکننــدگان ایــن مواد گفــت: »این در 
حالی اســت که تولیدکنندگان لوازم خانگی 
به دلیل رکود حاکم بر بــازار، ناچار به فروش 
اعتباری و مدت دار محصولات خود هستند و 
در این شرایط شاهدیم واحدها ملزم به رعایت 
قیمت های دســتوری برای تولیــدات خود 

می شوند. 
این مســاله ســبب شــده تا حجــم بازار 
لوازم خانگــی کوچک تر شــده و همچنین 
ســیگنال منفی به ســرمایه گذاران برای 
حضور در این صنعت می دهد. با این شرایط 
و وجود مشــکلات مختلف چطور می شود 
از تولیدکننده انتظار داشــت تا درخواست 
افزایــش قیمت نداشــته باشــد؟ افزایش 
قیمت ها در شــرایط فعلــی اجتناب ناپذیر 
اســت.«وی راهــکار بهبــود بــازار لوازم 

خانگی کشــور را افزایش فروش اعتباری و 
قســطی عنوان کرد و گفت: »سیاست های 
قیمت گذاری دســتوری، فقــط می تواند 
موقتی بوده و نقش مســکن داشــته باشد، 
اما در حقیقت باید به ســمت شفاف سازی 
فضای کسب و کار، سرمایه گذاری های مولد 
و اطمینان بخشــی به بخش خصوصی برای 
شــکل گیری رقابت حرکت کرد و در عین 
حال جلوی تخلفات ایســتاد. اگر شاهدیم 
رکود در بازار حاکم است، راهکار آن تقویت 

قدرت خرید است نه سرکوب تولید.«
دبیرکل انجمن لــوازم خانگی کشــور در 
مورد قیمت گذاری کالا ادامه داد: »بهترین 
شیوه، تبعیت از مکانیزم عرضه و تقاضاست 
و باید نهادهای نظارتی بــا اعتماد به بخش 
خصوصی، به »نظارت پسینی« بپردازند تا 
اگر افزایش قیمتی بیش از ضوابط سازمان 
حمایت اتفاق افتاد بــا آن برخورد کنند، نه 

اینکه بخواهند روند تولید را مختل کنند.«
این فعال صنعــت لوازم خانگی کشــور در 
ادامه از ارســال جدول افزایش قیمت مواد 
اولیــه به ســازمان حمایت و تنظیــم بازار 
خبــر داد و گفت: »همه مــواردی که گفته 
شــد، ســیگنال افزایش قیمت را می دهد. 

بنابراین افزایش قیمت وجود خواهد داشت، 
مگر اینکه تولید به حاشــیه ضــرر برود یا 
اینکه برای مدت محــدود از افزایش قیمت 
جلوگیری کننــد. این در حالی اســت که 
قیمت مواد اولیه در بورس رها شــده است، 
هرچند شــفاف اســت، اما به نوعی مزایده 
برگزار می شــود. در ماه هــای اخیر کمبود 
و کنســلی عرضه هم اتفاق افتاده است. اما 

تولیدکننده نمی تواند معجزه کند.«

هاشــمی با بیــان اینکه ســازمان حمایت 
هم این مــوارد را قبــول دارد، اما می گوید 
نمی تواند کاری کند، ادامه داد: »اخیرا وزیر 
صمت خواسته ایرادات اعلام و روش عوض 
شــود. اما در همین شــرایط در مطبوعات 
می گوینــد افزایــش قیمت خودســرانه 
بوده اســت. اما باید انصاف را رعایت کنند. 
تولیدکنندگان هر طور ایــن روال را پیش 

بروند دچار مشکل هستند.«



شرایط تغییر فامیلی در شناسنامه

آیا تغییر نام خانوادگی ممکن است؟
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 تنها خیابان تهران که هنوز به نام یک
 پادشاه است

در تهران هنوز یــک خیابان وجــود دارد که به نام یکی از پادشــاهان 
ایران اســت.حدفاصل میدان هفت تیر تا میدان ولیعصر به نام خیابان 
کریمخان زند نامگذاری شده اســت. در این خیابان یک پل رو گذر به 

همین نام نیز وجود دارد.
این خیابان تنها خیابانی بود که از آغاز به نام یکی از پادشــاهان پیشین 
ایران نامگذاری شــده و پس از انقلاب ایران در سال ۱۳۵۷ دچار تغییر 

نام نشد.

وها با خبر شویم؟ چگونه از قیمت مصوب دار
سازمان غذا و دارو اخیرا اعلام کرد که لیست و قیمت مصوب کلیه اقلام 
دارویی قابل عرضه در داروخانه های سراسر کشور، در سامانه اطلاعات 

دارویی سازمان غذا و دارو قابل جستجو و بازیابی است.
بر اساس اعلام ســازمان غذا و دارو مردم می توانند از طریق سامانه های 
دارویی و تجهیزات پزشــکی، به قیمت مصوب و لیســت اقلام دارویی 
دسترسی داشته باشند و لیســت و قیمت اقلام دارویی در سامانه دارو 

قابل جستجو است.
بر همین اســاس هم ســازمان غذا و دارو چندی پیش در اطلاعیه ای 
اعلام کرد که باتوجه به ضرورت اطلاع رسانی به هنگام فهرست و قیمت 
مصوب اقلام دارویی و تجهیزات و ملزومات مصرفی پزشــکی و حسب 
دستور وزیر بهداشت و تاکید رئیس سازمان غذا و دارو، جزئیات لیست 
و قیمت مصوب کلیه اقلام دارویی قابل عرضه در داروخانه های سراسر 
کشور در قسمت جست وجوی دارو ســامانه اطلاعات دارویی سازمان 
غذا و دارو بــه نشــانی اینترنتــی http://irc.fda.gov.ir/nfi قابل 

جست وجو است.
 بعد از کلیک بر روی لینک http://irc.fda.gov.ir/nfi با یک صفحه 
جست وجو مواجه می شــوید و می توانید با نوشتن نام داروی مورد نظر 

خود قیمت و محل عرضه دارو را ببینید.
در عین حــال مــردم می توانند از طریق قســمت اطلاعــات دارویی 
اپلیکیشن TTAC که به صورت برخط، قابل جست وجو و در دسترس 

است، فهرست اقلام و قیمت مصوب اقلام دارویی را جست وجو کنند. 

مراقبت از چشم ها با چند اقدام ساده
روش های طبیعی زیــادی برای مراقبت از چشــم ها وجــود دارد که 
سلامت چشم ها را در شرایط مطلوبی نگه داشته و از ناراحتی و آسیب به 

این عضو مهم و حساس جلوگیری می کند.
 روش های طبیعی مراقبت از چشم، انتخابی سالم و غیرتهاجمی برای 

بهبود سلامت چشم ها و بینایی است.
برای مثال ویتامین های مفید برای چشــم ها از جمله آنتی اکسیدان ها 
در خوراکی های بسیاری موجود هســتند. برخی تحقیقات حتی نشان 
داده اند که آنتی اکســیدان ها با کاهش احتمال ابتــلا به بیماری های 
خاص چشم مانند تخریب لکه زرد )دژنراسیون ماکولا( ناشی از افزایش 

سن )AMD( می توانند از چشم ها و بینایی شما محافظت کنند.

خوارکی هایی مانند انواع بادام، انواع لوبیــا، تخم مرغ، ماهی، کلم پیچ، 
پرتقال، اســفناج، توت فرنگی، سیب زمینی شــیرین و غلات غنی از 
ویتامین برای محافظت از چشــم ها بســیاری مفیدند. این خوراکی ها 
سرشــار از آنتی اکســیدان های مختلف از جمله لوتئین و زآگزانتین، 
انواع امــگا ۳، ویتامین هــای C و E و روی هســتند. همــه این آنتی 

اکسیدان ها در محافظت از چشم ها نقش به سزایی دارند.
همچنین برخی از ورزش ها علاوه بر فایده کلی که برای ســلامت بدن 
شما دارند، فوایدی هم برای چشم ها و بینایی به همراه دارند. پیاده روی 

از جمله ورزش هایی است که فواید زیادی برای سلامت چشم ها دارد.
در حین پیاده روی می توانید از فواید نور خورشــید برای ســلامتی نیز 
 UV بهره مند شــوید اما فراموش نکنید که حتماً عینک آفتابی محافظ
داشــته باشــید تا میزان قرار گرفتن در معرض نــور UV کاهش یابد. 
هم چنین بهتر است از ســاعت ۸ تا ۱۰ صبح و ۲ تا ۴ بعدازظهر از بیرون 

رفتن خودداری کنید.
بعلاوه توصیه می شود پس از ۲۰ دقیقه استفاده از صفحات نمایش، ۲۰ 
ثانیه  با نگاه کردن به فاصله ای دور به چشم های خود استراحت بدهید 
و از بروز علائم ناراحت کننده ای مانند تاری دید، خشــکی چشــم ها و 

خستگی چشم ها جلوگیری کنید.
به گــزارش "فورآیز"، همچنین در نظر داشــته باشــید که در صورت 
داشــتن عیوب انکساری چشــم ها مانند آستیگماتیســم، دوربینی، 
نزدیک بینی یا پیرچشمی احتمال بروز این علائم در شما بیشتر است. 
در صورتی که هر گونه نشانه ای از نیاز به استفاده از عینک داشتید حتما 
با پزشک متخصص چشم مشورت کنید، چرا که استفاده از عینک های 

طبی بهترین راه حل برای جبران عیوب انکساری چشم هاست.

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری تهران:
 کیفیت محصولات میادین میوه و تره بار

 ارتقاء می یابد
مدیرعامل ســازمان مدیریت میادین میوه و تره بار شــهرداری تهران 
گفت: در راستای ارتقاء کیفیت محصولات قابل عرضه در میادین میوه 

و تره بار پایتخت، تعداد ۷۰ بازار از دنباله بازارهای تره بار خارج شد.
 ایوب فصاحت با اشــاره به موضوع تفاوت کیفیت محصولات در بازارها 
و میادین، اظهار کرد: در بحــث تفاوت کیفیت، مطالعــات دقیقی در 

میادین میوه و تره بار پایتخت صورت گرفته است.
مدیرعامل ســازمان مدیریت میادین میوه و تره بار شــهرداری تهران 
یادآور شد: بر اساس این مطالعات، بخشی از این تفاوت کیفیت مربوط 

به بازارهای دنباله بازارهای پردرآمد ما در سطح شهر بود.
وی ادامه داد: تعداد قابل توجهی از این بازارها به تعداد ۷۰ بازار از دنباله 
خارج و به طور مســتقیم به بهره برداران واگذار شد و همین به خودی 

خود ارتقاء کیفیت محصولات را به دنبال داشت.
فصاحت همچنین تصریح کرد: در بخشی از این بازارها که بنا به ضرورت 
همچنان به عنوان بازارهای دنباله فعالیــت می کنند، نظارت دقیق بر 

غرفه ها انجام می شود که کیفیت محصولات با سایر بازارها برابر باشد.
مدیرعامل ســازمان مدیریت میادین میوه و تره بار شهرداری تهران با 
بیان اینکه تلاش ما بر این است که تا اوایل اســفندماه امسال، کیفیت 
محصولات در میادین به ســطح قابل قبولی برســد، خاطرنشان کرد: 
مساله علمی و اجرایی در میادین این اســت که در هر میدانی که تقاضا 
بالا داشته باشد، طبعاً کیفیت محصولات نیز در آن میادین بالاتر خواهد 
ت شــهر، وی در پایان گفت: هــر چند این  بود.بر اساس گزارش سای 
موضوع از زمان ابتدای تأسیس میادین میوه و تره بار وجود داشته اما ما 
تلاش خود را انجام می دهیم که این کیفیت را در تمام میادین و بازارها 

یکسان کنیم.

دیوار

خریدار  رییــس مرکز مدیریت شــبکه 
وزارت بهداشــت ضمن تشــریح جزئیات 
اجرای طرح دوراپزشــکی در دو اســتان، 
گفت: با این شیوه قرار اســت بیماری ابتدا 
توسط پزشک مرکز مورد بررسی قرار گیرد 
و در صورتی که لازم بود پزشــک متخصص 
مشــورت دهد، آنگاه از طریق  دستگاه هایی 
کــه در بســتر الکترونیــک در اختیــار 
متخصصین قرار دارد، پزشــک سطح یک با 
پزشک سطوح بالاتر به شکل برخط ارتباط 

گرفته و مشاوره لازم را دریافت کند.
دکتر مصطفی رضایــی درخصوص اجرای 
طرح دوراپزشکی در دو اســتان اصفهان و 
خراسان رضوی، گفت: این کار از برنامه های 
آتی وزارت بهداشــت است که فعلا به شکل 

پایلوت آن را اجرایی کرده ایم. 
این طرح در مناطق صعب العبور و نقاطی 
که فاصله زیادی با مراکز درمانی بزرگ تر 
دارند اجرا می شود؛ البته در مواقع زمانی 
خاص ماننــد شــب ها که ممکن اســت 
پزشــک عمومی )در مراکزی کــه بیتوته 
پزشــک دارند( و یا در زمان دهگردشــی 
نیاز بــه مشــورت پزشــک متخصص و 
فوق تخصص داشته باشــد و ضرورتی هم 
نداشــته باشــد که بیمار به بیمارســتان 
ارجاع شــود نیــز از طرح دوراپزشــکی 

استفاده می کنیم.
وی افزود: با این شــیوه قرار اســت بیماری 
که به مرکز مراجعه کرده اســت ابتدا توسط 
پزشک مرکز مورد بررســی قرار گیرد و در 

صورتی کــه لازم بود تا پزشــک متخصص 
مشــورت دهد، آنگاه از طریق  دستگاه هایی 
کــه در بســتر الکترونیــک در اختیــار 
متخصصین قرار دارد، پزشــک سطح یک با 
پزشک سطوح بالاتر به شکل برخط ارتباط 

گرفته و مشاوره لازم را دریافت کند.
او با اشاره به این که این طرح پایلوت حدودا 
دو ماه اســت کــه در دو اســتان اصفهان و 
خراسان رضوی اجرا شــده است، بیان کرد: 
پیش از آغــاز اجرای برنامه دوراپزشــکی، 

شــاخص هایی را بررســی کرده ایم و قرار 
اســت پس از اجرای پایلوت طــرح، مجددا 
این شــاخص ها ارزیابی شــود تــا ببینیم 
پیشــرفت کار پس از پایان طرح پایلوت به 
چه صورت بوده اســت و تا چه حد توانسته 
ســبب رضایت مندی و بهبود ارائه خدمات 
سلامت شود. در صورتی که به شاخص های 
مورد نظر برسیم، ان شــاءالله طرح در سایر 

استان ها هم اجرایی خواهد شد.
رییــس مرکــز مدیریت شــبکه وزارت 

بهداشــت، گفت: تجهیزات پزشــکی که 
اکنــون در قالب دوراپزشــکی در اختیار 
همکاران مــا قــرار گرفته اســت دارای 
امکانات تشخیص طبی است که می تواند 
خدمات نوار قلب، اندازه گیری اکســیژن 
خــون، قندخون، فشــارخون و... را انجام 
دهد. همچنیــن امکان افتالموســکوپ، 
اتوســکوپ و تصویربــرداری از ضایعات 
پوســتی بیمار و یا ســایر عوارض حادث 

شده هم وجود دارد.

وی تاکیــد کرد: به طور کلی ســعی کردیم 
برنامــه به نحوی طراحی شــود کــه تمام 
اطلاعاتی که یک پزشــک برای تشخیص و 
درمان نیاز دارد را فراهم کنیم. این نوع ارائه 
خدمت در مورد هر نــوع بیماری واگیردار و 

غیرواگیر قابل انجام است.
وی افزود: البته اینکــه بیمار بتواند از طریق 
برخی نرم افزارها اطلاعات ســلامت خود را 
به پزشــک خانواده خود ارائه دهد هم جزو 
برنامه های آتی ما است تا از این طریق بیمار 

مستقیما با پزشک خود ارتباط بگیرد.
او با تاکیــد بر اینکه خدمات دوراپزشــکی 
در بســتر پایلوت رایگان است، درباره علت 
انتخاب دو استان اصفهان و خراسان رضوی 
برای اجــرای طرح، اظهار کــرد: از آنجایی 
که در نظر داشــتیم تا زنجیره ارجاع کاملی 
داشته باشــیم و این امکان در این دو استان 
فراهم بود، این دو نقطــه را انتخاب کردیم 
تا چالش هــای نظام ارجاع در این ســطوح 

مشخص شود.
رضایی ادامه داد: البته در استان های دیگر 
مثل کرمانشــاه، تبریز و اســتان خراسان 
رضوی پیش از این نیز تجربه ای انجام شده 
است. از سوی دیگر قصد داشــتیم تا کار بر 
اساس دو سامانه متفاوت در سطح یک اجرا 
شــود و از آنجایی که پرونده الکترونیک در 
استان اصفهان در سامانه سیب و در استان 
خراســان رضوی در سامانه ســینا است، 
خواســتیم مســیر اجرا در هر دو سامانه را 

مشاهده کنیم.

خریدار   نام و نام خانوادگی بخش مهمی 
از هویت افراد اســت و به عنوان سند هویتی 
فرد ثبت، حفــظ و نگهداری می شــود، اما 
گاهــی افراد بــه دلایلی خواهــان تغییر یا 
اصلاحاتی در نام خانوادگی خود می شــوند 

که نیازمند طی مراحل قانونی است.
در ایــران، انتخاب نام خانوادگی به شــکل 
امروزه آن از ســال های انقلاب مشروطه در 
میان قشر روشــنفکر جامعه معمول شد و با 
پایان جنگ جهانی اول، اداره سجل احوال 
تهران آغــاز بــه کار کرد و بعدها در ســال 
۱۳۰۴ لوایحی به تصویب مجلس شــورای 
ملی رسید که بر اساس آن استفاده از القاب 
گذشــته منســوخ و انتخاب نام خانوادگی 

برای کلیه اتباع ایران اجباری شد.
نسبت دادن یک نام خانوادگی به هر ایرانی، 
از سال ۱۳۱۳ به صورت قانون مدنی درآمد 
و اجباری شــد و از آن زمان، به مرور، برای 
تمام اتباع ایــران، نام خانوادگــی انتخاب 
شــد که متناسب با محل اســکان قوم و نام 
یا شــهرت بزرگ خاندان، پدر، پدربزرگ و 
جد، گاهی هم شــغل یا حرفه یا یک ویژگی 
بدنی بود و پیش از تصویــب این قانون و در 
ســال ۱۳۰۴، لایحه ای به تصویب مجلس 
شورای ملی رســیده بود که به کار بردن هر 
لقبی از جمله خان، میرزا، ســلطنه، دوله را 
برای ایرانیان ممنوع کــرده بود و تنها القاب 
مجاز، آقا برای مردان و بانو بــرای زنان، در 
نظر گرفته شــده  بود و امــروزه بیش از ۱۰ 
هزار نام خانوادگی در ایران به ثبت رســیده  
است که القاب با بیشــترین فراوانی عبارت 
از محمدی، حســینی، احمــدی، رضایی، 

مرادی و حیدری هستند.
نام هــای خانوادگــی ممکن اســت دارای 

پسوند، میانوند، پیشوند یا فاقد آن باشند و 
با این حال اغلب نام های خانوادگی معمولا 
نسبی است و فرد یا فامیل را به یک فرد مهم 
)محمدی، حســینی، ...(، به یکی از اجداد 
)مهدی پور، محمــدزاده، ...(، به یک محل 
)تبریزی، اصفهانیان، شــیرازی، ...(، به یک 
شغل یا حرفه )صراف، جواهریان، پزشکزاد، 
....(، به یک دودمان )آل هاشم، بنی هاشمی، 
....(، به یــک ویژگی بدنــی )خوش چهره، 
خــوش لهجــه... ه.( یا شــهرت اجتماعی 

)قهرمان، قوی پنجه، ...( نسبت می دهند.
نام خانوادگی، نام فامیل و شــهرت، بخشی 
از نام یک شــخص اســت که تعلق فرد را به 
یک خانــواده بیــان می کنــد و همچون 
بســیاری از کشــورهای جهان و در ایران 
نیز نام خانوادگی فرزند بر اســاس قانون به 
صورت پیش فــرض از پدر و اجــداد پدری 
اخذ می شــود و برخلافِ نــام کوچک، نام 
خانوادگی برای افراد مؤنــث و مذکر فرقی 
ندارد.نام خانوادگی از پــدران و اجداد افراد 
به عنوان یک ارثیــه به آنها می رســد، اما 
چنانچه نیاز به تغییر یا اصلاح در آن باشــد، 
راه به شرط ادله کافی و طی روند قانونی باز 

و امکان پذیر است.
برابر ماده ۹۹۷ قانون مدنــی هر کس باید 
دارای نام خانوادگی باشــد و همچنین برابر 
ماده ۴۱ قانون ثبت احوال نــام خانوادگی 

فرزند، همان نام خانوادگی پدر است.
در قانون ۴۱ ثبت احوال تصریح شــده است، 
دارنده حق تقدم نام خانوادگی، کســی است 
که برای اولین بــار در قلمرو هــر اداره ثبت 
احوال مســتقل نــام خانوادگــی خاصی به 
نام او ثبت و مختص او شــناخته شده باشد و 
همچنین حق تقــدم نــام خانوادگی پس از 

فوت دارندگان آن به ورثــه قانونی او منتقل 
می شــود، دارنده حق تقدم نام خانوادگی یا 
وارث قانونی او می توانند اجازه استفاده از نام 
خانوادگی خود را به اشخاص دیگر مشروط به 
آنکه محل صدور شناسنامه آنان یکی باشد، 
بدهند.برابر مــاده ۹۹۷ قانون مدنی هر کس 
باید دارای نام خانوادگی باشــد و همچنین 
برابر ماده ۴۱ قانون ثبت احوال نام خانوادگی 

فرزند، همان نام خانوادگی پدر است.

شرایط تغییر نام خانودگی
اشــخاص می توانند در مــواردی که پیش 
بینی شــده اســت، درخواســت تغییر نام 
خانوادگی کننــد؛ مانند مــواردی که نام 
خانوادگی بیش از دو کلمه یــا بیش از یک 
کلمه و یک حرف یا عدد یا پســوند یا به طور 
مطلق یا مضاف نام محل یا مواردی مانند دو 
اصل تهرانی، علی نــژاد مطلق، عدنان تکان 

تپه تهرانی، آحسینی پور باشد.
همچنین اینکه نــام خانوادگی از واژه های 
مســتهجن و ناپســند ترکیب شــده باشد 
مانند گداپور، پدرســوخته، لش یا اینکه نام 
خانوادگی از واژه های خارجی مانند علی اف 

برای ایرانیان غیرمهاجر یــا آراکلیان برای 
مسلمانان باشــد.برخی نام های خانوادگی 
مذموم که مغایــر با ارزش هــای فرهنگ 
اسلامی هســتند مانند اسامی محل به طور 
مطلــق و مضــاف مانند کرجــی و افخمی 

تبریزی نیز می توانند تغییر یابند.
در این مورد تبصره هایی نیز مانند حذف نام 
محل از نام خانوادگی اشخاص بدون رعایت 
مقررات مربوط بــه دارنده حــق تقدم نام 
خانوادگی انجام خواهد شد، مانند حسینی 
شیرازی به حسینی یا اکبری علی آبادی به 
اکبری، همچنین حذف نام ایلات و عشایر و 
حِرَف و مشــاغل مانند کوراوند به رسولی و 
محمدی نقاش به محمدی از نام خانوادگی 
اشــخاص بدون رعایت مقررات دارنده حق 

تقدم نیز انجام خواهد شد.
واژه هایی کــه از القاب و اســامی مربوط به 
عناوین علمی اعم از درجات و مؤسســات 
علمی مانند دکتر، دانشگاه یا مناصب دولتی 
از لشکری و کشوری به صورت مطلق باشد 
مانند سرهنگ، شهردار نیز از دیگر شرایط 

تغییر نام خانوادگی محسوب می شوند.

استفاده از نام خانوادگی همسر برای 
زوجه بلامانع است

استفاده از نام خانوادگی همسر برای زوجه 
تا زمانی کــه در قید زوجیت باشــد، با ارائه 
اجازه نامه از شــوهر بدون رعایت حق تقدم 
بلامانع اســت و در صورت وقــوع طلاق با 
اعتراض زوج سند سجلی و شناسنامه زوجه 
به نام خانوادگــی اولیه برگشــت داده می 
شود و پس از فوت همسر تا زمانی که زوجه 
شوهر دیگری اختیار نکرده باشد، کماکان 
می تواند از نام خانوادگی همســر متوفایش 

اســتفاده کند یا به نام خانوادگی اولیه خود 
برگردد.اســتفاده از نام خانوادگی همســر 
برای زوجه تــا زمانی که در قیــد زوجیت 
باشــد، با ارائه اجــازه نامه از شــوهر بدون 

رعایت حق تقدم بلامانع است.
تنظیــم و تســلیم درخواســت تغییر نام 
خانوادگی، ارائه اصل شناسنامه، ارائه اجازه 
نامه تنظیم شــده در دفاتر اسناد رسمی از 
پدر یا جد پــدری برای فرزنــدان کبیر که 
بخواهند از نــام خانوادگی هر یــک از آنها 
استفاده کنند، ارائه اجازه نامه تنظیم شده 
در دفاتر اسناد رســمی از دارنده حق تقدم 
نام خانوادگــی مورد درخواســت )تنظیم 
اجازه نامه های مذکور در ادارات ثبت احوال 
نیز میسّر اســت(، بانوانی که می خواهند از 
نام خانوادگی همسر خود اســتفاده کنند 
می بایســت این مدارک )تنظیم و تســلیم 
درخواســت تغییر نــام خانوادگــی، اصل 
شناســنامه متقاضی، اجازه نامه شــوهر و 
اصل شناسنامه شــوهر و قباله نکاحیه( را 

می بایست ارایه دهند.
برگشــت به نام خانوادگی اولیه امکان پذیر 
نیســت در هنگام انتخاب نــام خانوادگی 
جدید دقت لازم حتما باید انجام شــود.در 
صورت نامناســب بودن نام خانوادگی برابر 
بند ۶دســتورالعمل تغییر نــام خانوادگی 
هر کس می تواند پس از رســیدن به ســن 
قانونی ۱۸ســال تمام با رعایت مقررات از 
طریق انتخاب واژه بلامعارض یا با اخذ اجازه 
از دارنده حق تقدم برای یک بار تغییر دهد 
و همچنین برگشت به نام خانوادگی قبلی 
تا وقتی ممکن است که شناســنامه با واژه 
تصویبی صــادر و تحویل متقاضی نشــده 

باشد.

سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی سازمان 
بهزیســتی آخرین اطلاعات نحوه شناسایی کودکان 

خیابانی را تشریح کرد.
محمدرضا حیدرهایی، سرپرســت دفتر امور آسیب 
دیدگان اجتماعی ســازمان بهزیســتی کشور درباره 
آخریــن اقدامــات صــورت گرفته برای شناســایی 
کودکان خیابانی، اظهار کرد: ما در ســنوات گذشــته 
کودکان  را از طریق مراکز روزانه شناسایی می کردیم، 
اغلب کودکان به همراه خانواده بــه صورت فصلی در 
یک محلی زندگی می کنند و ممکن اســت در فصلی 
دیگر به منطقه  ای متفاوت تر مهاجرت کنند به طوری 
که یک کودک در سال ممکن اســت چندین نقطه را 
برای کار کردن انتخاب کند، کما اینکه در زمســتان 

منطقه جنوب کشور بهترین نقطه برای این 
کودکان است.

حیدرهایی در ادامه بر شناســایی ادامه دار 
کودکان خیابانــی از طریق اســکن عنبیه 
تأکیــد و خاطرنشــان کــرد: ما کــودکان 
خیابانی را که اقدام به تکدی گری می کنند 
از طریق اسکن عنبیه شناسایی می کنیم، در 

مواقعی این کودکان خــود را به ما معرفی می کنند و از 
آنجایی که اوراق هویتی ندارند نامی مستعار را بر خود 

می گذارند.
وی درباره اقدامات جدید ســازمان بهزیستی برای 
شناســایی کودکان خیابانی توضیــح داد: از ابتدای 
سال ۱۴۰۰ تصمیم گرفتیم اطلاعات هویتی کودک 

را از طریق اســکن عنبیه ثبت و در سامانه 
۱۲۳ وارد کنیم، این ســامانه یک به ما کد 
یکتا می دهد که اگر کودک در جایی دیگر 
مشاهده شد قابل شناســایی باشد .پس از 
این اقدام، بانک اطلاعاتی بــه ما می گوید 
این کــودک یک بار دیگــر در یک منطقه 

دیگر دیده شده است.
سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی سازمان 
بهزیستی کشور با اشاره به آخرین جزئیات از راه اندازی 
شبکه تشــخیص کودکان کار خیابانی از طریق اسکن 
عنبیه در اســتان ها، عنوان کرد: با توجه بــه اعتبار ما 
در جدیدسال ۱۴۰۰ توانستیم ۱۳ دستگاه خریداری 
کنیم. اما از آنجایی که از محل اعتبارات تملک دارایی 

خریداری شــود در پایان ســال ۱۴۰۰ موفق نشدیم 
دیگر استان ها را مجهز کنیم.

وی یادآور شد: قول هایی داده اند تا پیش از پایان سال 
جاری سایر اســتان ها و مراکز حمایتی آموزشی ما که 
۶۰ مرکز در کشــور هستند مجهز شــوند و دولت باید 
حمایت کند تا ســایر مراکز ما مجهز به دســتگاه ثبت 

اطلاعات هویتی از طریق دستگاه عنبیه مجهز شود.
حیدرهایی اضافه کرد: تجهیز دســتگاه ثبت اطلاعات 
هویتی از طریق دســتگاه عنبیه موجب می شود تا ما 
یک  بانک یکپارچه در ســال ۱۴۰۲ داشته باشیم و هر 
کودکی که مشاهده شود اســکن عنبیه شود  تا موجب 
شناســایی آن کودک خیابانی در تمامی نقاط کشور 

شویم.

معاون آموزش متوســطه وزارت آمــوزش و پرورش 
با اشــاره به ضرورت تخصیص بودجه بــرای برگزاری 
کلاس جبرانی تعطیــلات اخیر گفت: اگــر تعطیلی 
برخی از دســتگاه ها و بخش های اداری را برای کنترل 
آلودگی هوا داشته باشیم شــاید ضرر آن در مقایسه با 
تعطیلی مدارس، کمتر باشــد.محمدمهدی کاظمی 

ضمن هشدار درباره افُت تحصیلی دانش آموزان درباره 
برگزاری کلاس جبرانی بــرای تعطیلات اخیر مدارس 
اظهار کرد:  تعطیلی مدارس و آموزش مجازی به هیچ 
عنوان مطلوب نیســت و مورد رضایت وزارت آموزش و 
پرورش و خانواده دانش آموزان نبوده و همه نســبت به 
این وضعیــت گلایه دارند چرا که آمــوزش مجازی در 

بهترین شــرایط حداکثر ۶۰ درصد می تواند اثربخش 
باشــد.وی افزود: علاوه بــر آموزش، موضــوع تربیت 
دانش آموزان نیز دارای اهمیت است باید توجه داشت 
که مسائل تربیتی و رشد اجتماعی دانش آموزان فقط از 
طریق حضور در مدرسه، ارتباط و در جمع بودن شکل 
می گیرد.معــاون آموزش متوســطه وزارت آموزش و 

پرورش گفت: از تمام مسئولان به خصوص استانداران 
تقاضا داریــم تا موضــوع تعطیلی مــدارس به عنوان 
آخرین راهکار درنظر گرفته شــود حتی اگر تعطیلی 
برخی از دســتگاه ها و بخش های اداری را برای کنترل 
آلودگی هوا داشته باشیم شــاید ضرر آن در مقایسه با 

تعطیلی مدارس کمتر باشد.

کودک

آموزش

 بانک اطلاعاتی کودکان خیابانی ایجاد می شود

ادارات را تعطیل کنید زیان آن کمتر از تعطیلی مدارس است
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با نام »عطرآلود«
 فیلم هادی مقدم دوست آماده حضور 

در »فجر ۴۱« شد
فیلم ســینمایی »عطرآلــود« بــه کارگردانی هادی مقدم دوســت و 
تهیه کنندگی یوسف منصوری که اوایل امسال تولید خود را آغاز کرده 

بود، آماده نمایش شد.
 به نقــل از روابط عمومی پروژه، هادی مقدم دوســت پس از ۷ ســال، 
سومین فیلم سینمایی خود را با نام »عطرآلود« به تهیه کنندگی یوسف 
منصوری و محصول سازمان سینمایی سوره، آماده نمایش کرده است 
تا احتمالا برای نخســتین بار در چهل و یکمین جشــنواره بین المللی 
فیلم فجر رونمایی شود.نخســتین تصاویــر از نقش آفرینی مصطفی 

زمانی و هدی زین العابدین به عنوان زوج هنری این پروژه منتشر شد.
»عطرآلود« به قلم حسین حسنی یک ملودرام عاشــقانه با ترکیبی از 
رنج، ترس و وجدان است که در ادامه ســینمای انسانی مقدم دوست، 
چالش های یک زوج خوشــبخت را در مسیر اســتحکام زندگی شان 
تصویر می کند.همچنین برای نخســتین بار لیست کامل بازیگران این 
فیلم معرفی شــدند که در کنار مصطفی زمانی و هــدی زین العابدین، 
کوروش تهامی، همایون ارشادی، حســام محمودی، سودابه بیضایی و 

شهروز ابراهیمی نیز در این اثر ایفای نقش می کنند.
در خلاصه داســتان »عطرآلود« آمده است: »فهم و درک فرصت کوتاه 
زندگی، علی را که استعداد خوبی در عطرســازی دارد و در آستانه پدر 
شدن اســت، با چالش های جدیدی مواجه می کند، او در همین فرصت 

کوتاه باید تمام کارهای باقی مانده اش را به سرانجام برساند....«
بخشــی از عوامــل تولید ایــن فیلــم ســینمایی عبارتنــد از مدیر 
فیلمبرداری: روزبــه رایگا، تدوین: مهدی حســینی وند، طراح صحنه 
و لباس: محمدرضــا میرزامحمدی، طــراح چهره پــردازی: محمود 
دهقانی، صدابردار: مهراد ابوالقاســمی، طراحــی و ترکیب صدا: امین 
شریفی، موسیقی: مسعود سخاوت دوســت، مدیر تولید: محمدصادق 
میرکریمی، سرپرســت گروه کارگردانی: ســعید نقدزاده، جلوه های 
ویژه میدانی: ایمــان کرمیان، جلوه های ویژه بصــری: محمد برادران، 
دستیار کارگردان و برنامه ریز: فرانه نصری، دستیار تهیه کننده:حسام 
پوراسماعیلی، منشــی صحنه: غزل رشــیدی، مدیر تدارکات: سعید 
غلامی، عــکاس و تصویربردار پشــت صحنه: حمیــد ضرابی، طراحی 
کمپیــن در آژانس تبلیغاتی ســوره، مدیر کمپین: وحیــد محرابیان، 
تبلیغات: ملیکاســادات راد، روابط عمومی: زهرا دمزآبادی، محصول: 

سازمان سینمایی سوره حوزه هنری.

 ماجرای مسدود شدن درگاه بانکی پلتفرم فیلم 
و سریال چه بود؟

انتقاد رئیس کمیته اقتصاد دیجیتــال مجلس به وضعیت تنظیم گری 
»وی او دی«ها و نامه به دبیر مرکز ملــی فضای مجازی با تاکید بر آنچه 
»استفاده سلیقه ای از ابزار اینماد و بســتن درگاه بانکی سیستم های 
VOD« خوانده اســت، طی روزهای اخیر با واکنــش هایی در فضای 
مجازی و از سوی برخی رســانه ها همراه بوده که حالا پاسخ پشتیبانی 

سامانه اینماد را هم به همراه داشته است.
 

انتقاد و هشــدار مجتبی توانگر، رئیس کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس 
از آن زمان قوت گرفت که مشخص شــد در اواخر آذر ماه امسال، درگاه 
بانکی یکــی از پلتفرم های پخش فیلم و ســریال به مدت ۱۴ ســاعت 

مسدود شده و کاربران امکان خرید اشتراک را نداشتند.
در ادامه این برخورد نظارتی از ســوی وزارت صمت، به سازمان تنظیم 
مقررات صوت و تصویر فراگیر در فضای مجازی نســبت داده و از سوی 
برخی رسانه ها به عنوان »رفتاری قهری« از سوی ساترا تعبیر شد؛ گویا 
درباره میزان تبلیغات قبل از نمایش ســریال ها به این پلتفرم هشــدار 
داده شده و در نهایت در تعاملی میان ساترا و مرکز تجارت الکترونیکی 
وزارت صمت این رفتار نظارتی )مســدود شــدن درگاه بانکی پلتفرم( 
شــکل گرفته اســت؛ تعاملی که حالا عده ای از جملــه رئیس کمیته 
اقتصاد دیجیتال مجلس را نگــران کرده و اینگونه عنــوان می کنند، 
در شــرایطی که حوزه اقتصاد دیجیتال مورد هجمه شدید قرار گرفته 

چنین رفتارهایی »فشار مضاعف بر کسب و کارهای مجازی« است.
و البته در بخشــی از این نامه، توانگر با قرار دادن پرسشی بزرگ مقابل 
اختیارات ســاترا، وجود این ســازمان را »از نظر قانونی محل ســوال و 

ابهام« دانسته است.
اما انتقادهای صریــح رئیس کمیته اقتصاد دیجیتــال مجلس، حالا با 
واکنش پشتیبانی سامانه اینماد وابســته به وزارت صمت، همراه شده 
اســت که ضمن تاکید بر این بند قانونی مصوب مجلس که »مسوولیت 
صدور مجوز و تنظیم مقــررات صوت و تصویر فراگیــر و نظارت بر آن، 

منحصرا بر عهده سازمان صداوسیماست«، در ادامه آورده است:
»سازمان صداوسیما طبق اختیار قانونی جزء۲بند)ط( تبصره ۶ قانون 
 VOD بودجه ۱۴۰۱ مصوب مجلس شورای اسلامی، برای یک سایت
در پنل یکپارچه نظارت اینماد که به عنوان درگاه یکپارچه پاسخگویی 
کســب و کارهای اینترنتی به اخطارهای نظارتی دستگاه های ناظر در 
راستای بهبود محیط کســب و کار، طراحی و پیاده سازی شده است، 
در قالب نظارت پســینی اخطاری ثبت کرده که علیرغم ابلاغ به کسب 
و کار و سه نوبت اطلاع رسانی )ایمیل، پیامک، تماس تلفنی( به تعلیق 
منتهی شــده و ظرف ۱۰ روز پس از رفع تخلف و تایید آن توسط ناظر، 

رفع تعلیق شده است.«

نمایش »قضات« از ۵ بهمن در بوتیک تئاتر ایران 
ود وی صحنه می ر ر

نمایــش »قضات« بــه طراحــی، نویســندگی و کارگردانی ســجاد 
حســین پور و تهیه کنندگی ســامان شــمس، از ۵ بهمــن در بوتیک 
تئاتر ایران روی صحنه خواهد رفت. قضات نمایشــی جدید از ســجاد 
حســین پور پس از اجرای موفق نمایش »اعترافات ذهنی محبوس در 
فضایی دو در یک« اســت که با ایده ای جدید و محیطی اجرا می شود. 
در این نمایش، مخاطب در جریان اجرا قــرار دارد و با قدم زدن نمایش 
را دنبال می کند.اجرای قضات محدودیت ســنی دارد و به دلیل فضای 
دلهره آور نمایش و تعامل مخاطب در اجرا، رده ســنی ۱۵ سال به بالا به 

عنوان مخاطبان نمایش درنظر گرفته شده  است.
در خلاصه داستان این نمایش آمده اســت: »دادسرایی در آتش سوزی 
دچار ســانحه می شــود و مخاطب همراه بــا بازپرس در ایــن مکان به 
پرونده های باقی مانده در بایگانی رسیدگی می کنند ...«طراح، نویسنده 
و کارگردان قضات، سجاد حسین پور است و سامان شمس تهیه کننده و 
امیر عباسی مجری طرح آن هستند.قضات از ۵ بهمن ماه، هرشب ساعت 
۱۹ در بوتیک تئاتر ایران )سالن شماره ۴ شهرزاد( به نشانی خیابان نوفل 

لوشاتو پردیس تئاتر شهرزاد روی صحنه خواهد رفت.

قاب

فریبرز دارایی   مدیر بخش نمایشنامه نویسی 
چهل ویکمین جشــنواره تئاتر فجر نظرات 
خود را دربــاره این بخش، اســتعدادهای 
حاضر در آن، وضعیت نمایشنامه نویســی 
کشــور و ســوءتفاهم بودن یا نبــودن در 

جشنواره امسال، بیان کرد.
مقوله نمایشنامه نویســی یکی از مهمترین 
مقولاتی اســت که همــواره در تئاتر ایران 
درباره آن بحــث و گفتگو شــده و مدیران 
و مســئولان هنری در شــعارهای خود بر 
اهمیت نمایشنامه نویســی و حمایت برای 
رشــد و اعتلای این حوزه تأکید کرده اند اما 
در بررسی تاریخی ۴ دهه گذشته، کمتر به 

این امر توجه شده است.
در مقاطــع زمانــی مختلــف و بــه هنگام 
برگزاری جشــنواره های مختلــف تئاتری 
بحث اهمیــت نمایشنامه نویســی و توجه 
و حمایــت از آن مطــرح می شــود امــا با 
پایان هــر کــدام از رویدادهــای تئاتری، 
نمایشنامه نویســی از ســوی مدیــران و 
مســئولان تصمیم گیرنــده به فراموشــی 

سپرده می شود.
اگر اســتعدادهایی در حوزه نمایشــنامه 
 نویسی رشــد کرده و جایگاه قابل قبولی را 
به خود اختصاص داده انــد، در درجه اول به 
دلیل ممارســت و تلاش بی امان خودشان 
بوده و در درجه دوم بخت و اقبال شان بابت 
قرار گرفتن در مقطعی از مدیریت تئاتر که 
مدیر آن دوره دغدغه تئاتر و توجه و حمایت 

از گرایش های مختلف آن را داشته است.
امــا در بســیاری از مواقع اســتعدادهای 
نمایشنامه نویســی نه تنها شکوفا نشده اند 
بلکه از ریشه خشکیده و عطای نوشتن را به 
لقایش بخشــیده اند و به سمت گرایش ها و 
حوزه هایی رفته اند که بتوانند حداقل گلیم 

خود را از آب بیرون بکشند.
جشــنواره تئاتر فجر طی دوره های مختلف 
خود به عنوان فرصت و مجالی برای معرفی 
نمایشنامه نویسان و آثار آن ها به تئاتر ایران 
بوده و شــاید به جرأت بتــوان گفت که در 
برخــی دوره ها در این خصوص درخشــان 

ظاهر شده است.
اما در اکثر دوره ها به دلیل نبود دغدغه لازم 
و برنامه ریزی مناســب از ســوی مدیریت 
تئاتر، جشــنواره در این امر موفقی را کسب 
نکرده و خروجی قابل اعتنا و اتکایی نداشته 

است.
نمی تــوان این مهــم را نادیــده گرفت که 
جشــنواره تئاتر فجر به تنهایــی نمی تواند 
نیروهای تازه نفس و مســتعد به تئاتر ایران 
معرفی و روند فعالیت آن هــا را تثبیت کند 
و نیازمنــد برنامه ریــزی بلند مــدت برای 
حمایت از ســوی مدیران هنــری و تئاتری 
برای رســیدن به این هدف است. جشنواره 
می تواند شــروع کننده باشــد و مدیریت 
درســت و مناســب می تواند تداوم رشــد 
و اعتــلای اســتعدادهای معرفی شــده را 

تضمین کند.
همزمــان بــا برگــزاری چهــل و یکمین 
جشنواره بین المللی تئاتر فجر و بهانه حضور 
ایوب آقاخانــی نویســنده، بازیگر، مدرس 
و کارگردان تئاتــر به عنــوان مدیر بخش 
نمایشنامه نویســی این دوره از جشــنواره، 
گفتگویی را با این هنرمند تدارک دیدیم تا 
علاوه بر بررسی وضعیت نمایشنامه نویسی 
و شرایطی که در آن به سر می برد، وضعیت 
نمایشنامه نویســی در چهــل و یکمیــن 
جشــنواره بین المللــی تئاتر فجــر را هم 

بررسی کنیم.
جشــنواره  نمایشنامه نویســی  بخــش 
چهل و یکــم تئاتر فجر روز شــنبه ۱ بهمن 
برگزیدگان خود را شناخت و ایوب آقاخانی 
در ایــن گفتگو بر ایــن امر تأکیــد دارد که 
اســتعدادهای قابل قبولی در ایــن دوره از 
جشنواره شــناخته شــدند که باید از آن ها 

حمایت شود.
در ذیل بخش اول گفتگو با ایوب آقاخانی را 

می خوانید:

 شــما به عنوان هنرمنــدی که در 
عرصه تئاتر شــناخته شده هستید 
و به عنــوان یک نمایشــنامه نویس 
جایگاه قابل قبولی را به خود اختصاص 
داده ایــد، ارزیابی تــان از وضعیت 
چیست؟  ایران  نمایشنامه نویســی 
آیا ما توانســته ایم در این حوزه طی 
4 دهه گذشــته در جای درستی قرار 
بگیریم یا نه؟ همیشــه بــر اهمیت 
نمایشنامه نویســی تأکید شده ولی 
حداقل طی یک دهه گذشــته کمتر 
شــاهد توجه و برنامه ریزی مناسب از 

سوی مدیران در این عرصه بوده ایم.
واقعیت این اســت کــه از دید مــن ما در 
دهه هــای جدی تــر تکاپــوی تئاتــر در 
کشــورمان از دید هنرمنــد و جامعه تئاتر 
که دهــه ۷۰ و ۸۰، انــگار نگاه مــا به حوزه 
طبقه بنــدی  نــگاه  نمایشنامه نویســی 
شــده، اندیشــیده و آموخته و مجرب تری 
بــود. زاویه دیــد و تکیه گاه ما بــه جاهایی 
از نمایشنامه نویســی جهان و کشــورمان 

روشــن تر بود. من می دانســتم در جهان 
شــخصیت هایی می توانند الگوی من برای 
نوشتن کیفی باشــند و در ایران دقیقا یک 
شماره کمتر از انگشتان یک دست داشتیم 
که می دانســتیم این ها ارکان رکین ادبیات 
نمایش معاصر کشــور هســتند و من اگر 
می خواهم در این حــوزه فعالیت کنم باید 
روی شــانه های این افراد با تجربیات شان 
بایســتم. بنابراین من نمایشنامه نویسی که 
دهه های ۷۰ و ۸۰ سر از تخم درآورده بودم 
یا سری در سرها نشــان می دادم و به نحوی 
اعلام حضور می کردم، به این فکر می کردم 
که نباید این ها را تقلید کنم بلکه باید کاملا 
درک و بعد عبور کنم و مســیر خودم را پیدا 

کنم.
این درک درست و شامخ به عقیده من فقط 
در دهه هــای ۷۰ و ۸۰ نمایشنامه نویســی 
کشور بوده است. دهه ۶۰ هنوز گیجی بین 
قبل از انقلاب و بعد از انقلاب مســتولی بود، 
گیجی بین اثر ارزش محــور و ایدئولوژیک 
با اثر تکنیکال و فنی باید انتخاب می شــد. 
ترکیب ایدئولوژی و تکنیــک واقعا نزدیک 
به یک دهه و نیــم زمان برد، ما رســیدیم 
به دهــه ۷۰ و تازه بــه کارهایی رســیدیم 
که می توانســتیم بگوییم کــه حتی فاقد 
ایدئولــوژی موافق من نیســت اما تکنیک 
و ســاختار دارد. دهه ۷۰ و ۸۰ به این دلیل 
دهه های جدی تری محســوب می شــوند 
که دولت نــگاه جدی تری به مســأله تئاتر 
و توســعه اش دارد و توســعه درام نویسی 
به عنــوان رکــن ایــن توســعه خواهی و 
وسعت طلبی در حوزه فرهنگ نقش مهمی 
دارد و نمایشنامه نویســی و فیلمنامه نوسی 
را جــدی می گیرد و سوبســید بــه معنای 
سوبســید در زمینه تولید نه سوبســید در 
زمینه اداره و مدیریت به حــوزه هنر و تئاتر 
اختصاص می دهد. ایــن از نظر من هنرمند 

یعنی حمایت همه جانبه.
وقتــی ایــن اتفــاق می افتــد انــگار من 
بی دغدغه تــر از امروز، فقط بــه ارزش های 
اثر و ســلیقه ام فکر می کردم. بــه این فکر 
می کــردم کــه امضــای من کجــای این 
معادله اســت. از وقتی که از دهه ۸۰ به طور 
مشخص این سوبسید حذف شــد و با بهانه 
خصوصی سازی که بهانه ای کاملا کودکانه 
بود، عمــلا با جریانــی مواجه شــدیم که 
نمایشنامه نویس به هنگام نوشتن علاوه بر 
امضا و ســلیقه به زنده بودن خــود نیز فکر 

کند.
در دهه ۷۰ و ۸۰ این موضوع خیلی دغدغه 
نمایشنامه نویس نبود زیرا زنده بود و کسانی 
از او حمایت می کردند و خیلی تهدیدهایی 
مثل امروز دریافــت نمی کردم. از نیمه دهه 
۸۰ به بعد من نمایشــنامه نویس آرام آرام 
وارد فضایی شدم که هر اثرم یک ریسک بین 
مرگ و زندگی حرفه ایم محســوب می شد. 
اینجا بود که من نمایشنامه نویس نگاهم را 
از الگوها و قبله ها برداشــتم و به این راه های 
بومی زنده ماندن فکر کردم و ماجرا تبدیل 
شــد به راز بقا. دیگر من به این فکر می کنم 
که امروز چگونه بنویسم که در میان شیارها 
مغز مخاطب برای خود راهی بــاز کنم و به 
این فکــر نمی کنم که چه چیزی درســت 

است.
ما از نیمه دهه ۸۰ به بعد تبدیل به آدم هایی 
شــدیم که آثار زودبازده بنویسیم تا بتوانیم 
برای کار بعدی خود زنده بمانیم. با قاطعیت 
می گویم که در حوزه خودم این گمگشتگی 
در زمینه خلق و تولید از نیمــه دهه ۸۰ به 
بعد رخ داد و در دهه ۹۰ فروزان تر شــد و تا 
اواخر دهه ۹۰ توانســت مطلق همه سطح 
تولید را تحت نظر بگیرد. آرام آرام این جلوه 

در دانشگاه ها هم به وجود آمد.
ما وقتی در ســال ۷۳ وارد دانشــگاه شدیم 
گفته می شد ستون های نمایشنامه نویسی 
ایران را باید خورده باشــیم؛ ۳ اســم را به ما 
می گفتند که باید آثارشان را بخوانیم حتی 
از حفظ باشــیم که افتخار داشــتم محضر 
حضوری یکی از این استادها را تجربه کنم. 
ما این کار را می کردیــم ولی باور نمی کنید 

امــروز دانشــجویانی دارم کــه هنوز یک 
نمایشــنامه از اکبر رادی را نخوانده اند و در 
گرایش ادبیات نمایشی تحصیل می کنند. 
الان ما یکسری جوشش های کاملا مستقل 
از هم داریــم که اگر در مجاورت اندیشــه و 
ساختار درست قرار گرفته باشند اتفاقا قابل 
تکیه اند، اگر در مجاورت اندیشــه و ساختار 
قابل نقد قرار گرفته باشــند اصلا نمی توان 
روی شــان ســرمایه گذاری کــرد و این ۲ 
دســته خیلی کلان اند و سن شان هم خیلی 
زیاد نیســت. نمی خواهم بگویم نوقلم بلکه 
صاحب قلمانی جوان هستند و مسأله شان 
اساســا الگوبــرداری از رویکردهای موفق 

است.
به مــا می گفتنــد نمایشــنامه نویس باید 
کامل ایپســن، میلر، چخوف را بشناســد و 
یا در نگاه به آیین هــای بومی خودمان باید 
به ســاختارهای آقای بیضایی معرفی کرده 
توجه کنیم یــا تجربه گرایــی ایدئولوژیک 
در کارهــای ســاعدی به شــکل انتزاعی و 
تجریدی قابل تحقیق اســت یــا در حوزه 
رئالیزم اجتماعی با تمام مصادیق باورپذیر 
و واقعی و ریزپردازی شده ما را رادی رجوع 
می دادند. الان دانشجوی ما آقای بیضایی را 
می شناسند اما شاید یک یا ۲ نمایشنامه اش 
را خوانده باشــند که اگر نازک تر شــویم و 
ماجرا را واکاوی کنیم متوجه می شویم یکی 
از اســتادها ســر کلاس از آن ها خواسته به 
عنوان تکلیف درسی آن اثر را بخوانند وگرنه 

اگر با خودشان بود شاید نمی خواندند.

 با توجــه بــه نکاتی کــه مطرح 
کردید، چــه چشــم اندازی را برای 
نمایشنامه نویســی در ایران متصور 

می شوید؟
در این شــرایط مــن چشــم اندازی که از 
نمایشنامه نویســی کشــور می بینم خیلی 
آشــفته اســت. می خواهم بگویم هنوز این 
اعتقاد را دارم و بارها بــا صدای بلند گفته ام 
و تکــرار می کنــم قدرتــی کــه در تئاتر و 
نمایشنامه نویسی کشور ما هست در کمتر 
کشوری هســت. بســیار قدرت و پتانسیل 
بالایی وجــود دارد و از دید خودم مهمترین 
دلیل اش این اســت کــه ما ایرانی هــا ذاتا 
آدم های پیچیده ای هستیم و وقتی هنرمند 
می شویم هنرمندان شگرفی می شویم. یک 
اروپایی یا مقیم کشــور توســعه یافته اصلا 
اینقدر پیچیده نیست. وقتی با یک آرتیست 
اروپایی، آمریکایی و کشــورهای توســعه 
یافته حتی در خود آسیا حرف بزنید متوجه 
می شوید که اصلا پیچیدگی های من و شما 
را ندارد. وقتی ما این همه پیچیده ایم وقتی 
تبدیل به یک آرتیســت می شویم هنرمان 

هم هنر عجیبی می شود.
معتقدم در کشــور ما خیلی توان بالایی در 
حوزه درام نویسی و تئاتر وجود دارد. هرگاه 
در فســتیوال ها و رویدادهــای بین المللی 
تئاتر حضــور پیــدا کرده ایــم در رقابت با 
کارهای دیگر کشــورها رتبــه و رنکینگ 
بالاتــری را به خــود اختصــاص داده ایم و 
کارهای مان نســبت به آن ها چشــم گیرتر 
بوده است. این حرف من باج دادن به ملیت 
خودم نیســت یا تعصبی خــرج نمی کنم 
بلکه واقعا آن چیزی را که دیــده ام به زبان 

می آورم.
هنوز همان پتانســیل وجــود دارد منتهی 
جهت دهی مان آشــفته شده اســت. ما با 
نسلی مواجهیم که به هیچ صراطی مستقیم 
نیســت یعنی به عنوان معلــم نمی توانید 
ســر کلاس به آن ها بگویید کــه روی فلان 
نمایشــنامه نویس دقت کنند تا بر اســاس 
آموزه هــا و تجربیات آن هنرمنــد چه کار 
انجام دهنــد. الان حتی آرام آرام نســلی به 
دانشــگاه ها می آیند که هم نسل های من و 
چند ســال قبل تر و بعدتر را نمی شناسند؛ 
محمد چرمشــیر، محمد رحمانیان، نغمه 
ثمینی و خیلی های دیگر را نمی شناســند. 
در حالی که نســل ما آرمان امید را به خاطر 
نوشــتن تنها یک نمایشــنامه بــا عنوان 
»کبودان و اســفندیار« می شــناخت. این 

امر به دلیــل جهت دهی درســتی بود که 
توسط اســتادها برای ما صورت می گرفت 
زیرا شــأنیت اســتاد را قبول داشــتیم اما 
امروز کســانی در بخش آموزشی مشغول 
درس دادن هســتند که به طــور میانگین 
رو بــه مطلق دانشــجوهای زیرمتوســط 
مــن، در حالی که اســتاد »اصــول و فنون 
نمایشنامه نویســی ۱ و ۲« من آقای بهرام 
بیضایــی بــود، داستان نویســی را با آقای 
دولت آبادی گذرانــدم، »نظریه های جدید 
ادبیات معاصر« را با هوشــنگ گلشــیری 
گذراندم و جمال میرصادقی به ما »ادبیات 
کهن ایران و جهــان« را درس می داد. اینها 
را مقایسه کنید با استادهای همین واحدها 
که الان سر کلاس حاضر می شوند، دانشجو 
اهمیتی به آن هــا نمی دهد زیــرا نزد خود 
می گوید که من از اســتاد بیشتر می دانم و 
در نتیجه حرف اش را گوش نمی دهد و خط 

نمی گیرد.
این شــرایط باعث شده با نســل هنرمندی 
آرناشیســت مواجه هســتید که هر جایی 
برای اش جالب باشــد به آن جا می رود. الان 
این تشدد در ســلیقه در حوزه درام نویسی 
کشــور ما بیداد می کند. من بــاور دارم تا 
سالیان ســال پس از این درام نویس جدید 
به معبد درام نویسی کشور ما افزوده نخواهد 
شد، منظورم این نیســت که نمی نویسند و 
چاپ نمی کنند، بلکه منظورم این است که 
کســی تبدیل به الگو نخواهد شد تا عده ای 
به دنبال کشف ساختار و ساختمان آثارش 
را کشــف کنند. الان چاپ نمایشنامه آسان 
شده اســت، فقط کافی است کسی اثرش را 
دســت بگیرد و کمی هم حساب بانکی اش 

خوب باشد.

 وضعیــت کیفی نمایشــنامه ها در 
بخــش نمایشنامه نویســی چهل و 
یکمین جشــنواره بین المللی تئاتر 
فجر چگونه بود؟ آیا روند قابل اعتنا و 
البته شرایطی  اتکایی وجود داشت؟ 
که دوران شــیوع کرونا و پس از آن 
وضعیت پیش آمده در جامعه رقم زد 
بر تئاتر تأثیرات مناسبی نداشته و به 
طور حتم نمایشنامه نویسی نیز از این 

امر مستثنی نبوده است.
امســال در چهــل و یکمیــن جشــنواره 
بین المللــی تئاتــر فجر که ســال خاص و 
حساسی هم بود، با یک ســوءتفاهم بزرگ 
مواجه بودیم؛ ســوءتفاهمی که من شخصا 
نســبت به آن نقد دارم. عده چشمگیری از 
هنرمندان بحث بودن یا نبودن در جشنواره 
تئاتر فجر را راه انداختنــد. این خود به خود 
به امکان قضاوت من دربــاره میزان انرژی و 
توانی که در جشــنواره تئاتر فجر به عنوان 
آیینه تمام نمای نمایشنامه نویســی کشور 
وجود دارد، ضربه می زند و نمی توانم گزارش 
خود را گزارشــی کامل و جامعی بدانم. زیرا 
آن چیــزی که در ایــن دوره از جشــنواره 
به عنوان توان نمایشنامه نویســی کشــور 
می بینم از مجموعه ای می بینم که شــرکت 
کرده اند. اگر این ســوءتفاهم وجود نداشت 
که در جشــنواره تئاتر فجر حضور داشــته 
باشیم یا نه، من راحت تر متوجه می شدم که 
در ســال ۱۴۰۱ در حوزه نمایشنامه نویسی 

کشور چه خبر است.
اما باز هم وقتــی ۳۲۰ عنوان اثــر را که در 
بخش نمایشنامه نویســی چهــل و یکمین 
جشــنواره بین المللــی تئاتــر فجر حضور 
پیــدا کرده انــد، می بینــم و می خوانم، باز 
هم به نظــرم خیلی عالی اســت که برخی 
اینقدر شــعف و توان در حوزه نوشتن دارند 
و توان شان از لابه لای چیدمان واژگان شان 
بیرون می زند. ما بین این شــرکت کننده ها 
حداقل ۱۰ اســم را داریم که بیش از ۲ اثر را 
در جشنواره شــرکت داده اند، خب طبیعتا 
وقتی با ۵ اثر از یک نویسنده مواجه می شوم 
توانی از او به دســتم  می آید؛ این توان توانی 

قابل سرمایه گذاری است.
الان خیلی شــعف دارم این همه کار از میان 
کســانی که بین بودن یا نبودن در جشنواره 

بودن را انتخــاب کرده اند، به دســت مان 
رســیده و باز هــم در بین شــان آدم های 
قابل اعتنا و قلم های قابل ســرمایه گذاری 
بین شــان وجــود دارد. این خیلــی برای 
من شــعف برانگیز اســت چون من نه وارد 
معــادلات سیاســی می شــوم و نــه توان 
تحلیل شــان را خیلــی دارم بلکــه فقط به 
لحاظ آمــاری با یک واقعیــت موجود ثبت 
شده مواجه می شــوم و به چنین گزارشی 

می رسم.
قلم ها خیلی جوان هســتند البتــه که در 
میان شان افراد مجرب دانش آموخته حتی 
نام آشنا هم کم نیستند ولی تعداد جوان ها 
خیلی بیشــتر اســت و در بین این جوان ها 
اســتعداد خیلــی بــالا اســت. الان وقتی 
جشــنواره تئاتر فجر به پایان برسد ما به چه 

چیزی خواهیم رسید؟
من خــود را محصول جشــنواره تئاتر فجر 
می دانم و بســیاری از چهره هایی که برای 
خود نام هایی در فضای تئاتر و ســتون های 
تئاتر معاصر ما هستند، از دل این جشنواره 
بیرون آمده انــد. جشــنواره تئاتر فجر یک 
جشنواره حاکمیتی است و در واقع فرصتی 
است در حوزه فرهنگ به پیشنهاد آدم های 
با نگاه باز در حاکمیــت و حاکمیت این فضا 
را باز کرده تا استعدادســنجی و شناسایی 
اســتعدادها در بستر جشــنواره تئاتر فجر 
اتفاق بیفتــد. گرفتاری من با ســوءتفاهم 
»بودن یا نبودن« که امســال به فراخور هر 
چه که رخ داده و من به آن وارد نمی شــوم 
این است که آیا از اولین دوره جشنواره تئاتر 
فجر تا امســال که دوره چهــل و یکم بوده، 
مبانی این جشــنواره یا حامیان آن تغییری 

کرده اند؟
بحث من این است که اگر جشــنواره تئاتر 
فجر جشنواره مطلوبی نیست همیشه نبوده 
و اگر هست همیشــه بوده است. الان فرقی 
اتفاق نیفتاده که بگوییم امسال کسانی که 
فلان نــگاه را دارند نباید در این جشــنواره 
باشــند و کســانی که ندارند باید باشند و 

چیزی شبیه این.
عده ای اعتقــاد دارند کــه گفتمان ۱۴۰۱ 
در حوزه فرهنگ و هنر و جامعه شــناختی 
گفتمان متفاوتی اســت، این را می پذیرم و 
بحثی هم روی آن نــدارم ولی اینکه ناگهان 
جشــنواره تئاتر فجــر را در ســال ۱۴۰۱ 
بازتعریف کنیــم، نمی پذیــرم. می توانیم 
جامعــه را بازتعریف کنیــم، مطالبات اش 
را بازتعریف کنیم اما جشــنواره تئاتر فجر 

همان جشنواره است و هیچ فرقی هم ندارد
من می گویم جشــنواره تئاتر فجر همیشه 
همیــن بوده اســت. مــن اگــر خالص به 
جشنواره تئاتر فجر نگاه کنم خیلی ذهن ام 
درگیر این سوءتفاهم نمی شود. شاید بتوانم 
بگویم که به هر حال عــده ای اعتقاد دارند 
که گفتمــان ۱۴۰۱ در حوزه فرهنگ و هنر 
و جامعه شــناختی گفتمان متفاوتی است، 
این را می پذیرم و بحثــی هم روی آن ندارم 
ولی اینکه ناگهان جشــنواره تئاتر فجر را در 
ســال ۱۴۰۱ بازتعریف کنیم، نمی پذیرم. 
می توانیــم جامعــه را بازتعریــف کنیم، 
مطالبات اش را بازتعریف کنیم اما جشنواره 
تئاتر فجر همان جشنواره است و هیچ فرقی 

هم ندارد.
از نظــر من کــه خــودم را محصــول این 
جشــنواره می دانم، با همان نسبت هم باید 
نســبت به بســتری که برایم فراهم شده تا 
روزی از میان ۱۰۰۰ فرد مستعد سری بالاتر 
از این ها نگه دارم که من اســتعدادی هستم 
که می توانید روی من سرمایه گذاری کنید، 
دین خودم را ادا کنم؛ نه تنها به جشــنواره 
تئاتر فجر با این عنوان بلکه به هر بســتری 
که روزگاری عزم خود را جــزم کرد تا من را 
از میان آن جمعیــت انتخاب کند دین خود 

را ادا می کنم.
اگر مــا اینگونــه نــگاه می کردیم شــاید 
الان مــن گــزارش دقیق تــری از تــوان 
نمایشنامه نویسی کشــور داشتم ولی الان 
ندارم اما میان آن هایی کــه انتخاب کردن 
حضورشــان را در جشــنواره تئاتــر فجر، 
همچنان احســاس می کنم خوشــبختانه 
تعارضی در حکم کلی خــودم درباره توان 
نمایشنامه نویســی کشــور نمی بینم. در 
همین آثاری هم که به جشــنواره ارســال 
شــده اند باز هم همــان آشــفتگی، همان 
اســتعدادهای مســتقل از هــم، همــان 
اســتعدادهای مجزا و منفک از هم و همان 
اســتعدادهای قابــل اعتنا اما وحشــی و 
آنارشیســت دیده می شــود اما لحظه های 
ناب دراماتیک زیاد هستند، دیالوگ نویسی 
برخی فرازها خیلی جذاب هســتند، خلق 
موقعیت هــا با توجــه بــه محدودیت های 
فرهنگی ما و طــرح التهابــات اجتماعی و 
موقعیت های خاصی که در محدودیت های 
فرهنگی ما ســخت امکان بروز وجود دارد با 
طراحی های درخشانی در نمایشنامه های 

شرکت کرده در جشنواره وجود دارد.
اگر اســتعداد چیزی جز این اســت به من 
هم بگویید اما نارحــت ام از اینکه اینها رها 

می شوند.



 با 4 مارکوپولوی فوتبال ایران آشنا شوید 

فوتبال تا پای جان!

ورزش
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 6
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      4 بهمن 1401    شماره 1252

شکار شما نیستیم آقای شکاری
مرتضی رضایی  دوبــاره یک نفــر مصاحبه کرد و تا دیــد برایش بد 

می شود آن را گردن خبرنگاران انداخت!
پدرم همیشــه یک نصیحت دارد که می گوید:»اول حــرف را مزه مزه 
کن،بعد از دهانت بیانداز بیرون!«مصاحبه رضا شــکاری را دیدم.ابتدا 

باید به این بازیکن خوب فوتبال ایران بگویم که تقطیع یعنی چه؟
تقطیع در فرهنگ لغت یعنی و به زبان ســاده یعنی بریدن،قطع کردن، 
پاره پاره کــردن و تجزیه کردن.چیزی که در زبــان عامیانه جا افتاده و 
شما هم به آن استناد کرده اید یعنی اینکه شما چیزهای دیگری گفته 
اید و همکاران ما حرف های شــما را بریده و آن چیزی که خودشان می 
خواســتند را پخش کرده اند!حالا از شما می پرسم کجای این مصاحبه 
ای که همکار ما از شــما گرفته و فیلمش هم موجود است تقطیع شده 
اســت؟چرا دهان را باز می کنید و حرفی می زنید که احیانا پس از چند 
تماس تلفنی گفتــه هایتان را تکذیب کنید و از همــه بدتر آن را گردن 

خبرنگاران بیاندازید؟!
در مصاحبه تــازه تان گفته اید که :» متاســفانه بعضــی خبرنگاران بر 
خلاف رسالت خبری خود، مصاحبه ای تقطیع شده از من پخش کردند 
که حرف های کامل من نبود که باعث برداشــت های متفاوتی شــد.« 
خب باید به شما بگویم که رســالت خبرنگاران مشخص است.شاید اگر 
فیلم،صدا و تصویر شــما نبود می شد گفت که شــیطنتی شده و حق با 
شماست اما این تکذیب شــما ما را یاد آن مصاحبه ویدئویی علی پروین 
انداخت که درباره علی دایی حرف زده بود اما پس از حاشــیه دار شدن 
قصه همه چیــز را از بیخ و بن تکذیب کرد.البته علــی پروین بلد نبود از 
واژه  تقطیع  اســتفاده کند که اگر بلد بود شاید مثل شما می گفت:»من 
کی درباره علی دایی حرف زدم؟این خبرنگاران بی وجدان که رســالت 

خبری خودشان را بلد نیستند،حرف های من را تقطیع کرده اند!«
آقای شــکاری!کاش بهانه دیگری می آوردید،کاش دیوار کوتاه تری از 
خبرنگاران پیدا مــی کردید و کاش قبل از بیــرون انداختن حرف ها از 

دهان تان آن را مزه مزه می کردید. 

رقابت های قهرمانی جهان
سرمربی هندبال لهستان: بازیکنان ایران 

نمایش خوبی ارائه کردند
سرمربی تیم ملی هندبال لهســتان پس از برتری برابر ایران گفت: تیم 
ملی ایران در این دیدار نمایش قابل قبولــی ارائه کرد و دروازه بان ایران 

نیز عملکرد بسیار خوبی داشت.  
 پاتریک رومبل در نشســت خبری پس از برتری برابر تیم ملی هندبال 
ایران در مســابقات قهرمانی جهان اظهار داشــت: به نظر من تیم ملی 
ایران در این دیدار عملکرد خوبی از خود نشان داد و دروازه بان ایران نیز 

عملکرد بسیار خوبی داشت.
ســرمربی تیم ملی لهســتان گفت: در نهایت ما بردیم و خوشحالم که 
توانستیم پیروز شویم. از همه تشــکر می کنم. از بازی مقابل ایران لذت 

بردیم.
تیم ملی هندبال ایران با برتری برابر شــیلی و شکست مقابل اسپانیا و 
مونته نگرو در دور گروهی و شکست برابر اسلوونی، فرانسه و لهستان در 

مرحله دوم از مسابقات قهرمانی جهان کنار رفت.

 اشکش از هدایت نفت مسجد سلیمان
 برکنار شد

 

سرمربی تیم فوتبال نفت مسجد سلیمان پس از نتایج ضعیف اخیر این 
تیم، برکنار شد.

تیم فوتبال نفت مسجد ســلیمان که از ۱۶ بازی گذشته خود تنها با ۹ 
امتیاز در انتهای جدول لیگ برتر جای دارد و نخســتین گزینه سقوط 
از لیگ برتر به شــمار می رود در آســتانه تغییر و تحــول در راس کادر 
فنی خود قرار دارد.مســئولان این تیم پس از رایزنــی تصمیم گرفتند 
به کار ابراهیم اشــکش خاتمه داده تا رضا عنایتی را به عنوان سرمربی 
جدید این تیم معرفی کنند.رضا عنایتی در حال حاضر در تهران اســت 
و طبق برنامه  امروز به اهواز پرواز خواهد کرد تا با حضور مدیرعامل نفت 

مسجد سلیمان، مراسم معارفه وی برگزار شود.
در روزهای گذشــته هواداران تیــم فوتبال نفت مسجدســلیمان از 
مسئولان این تیم درخواست تغییرات در راس کادر فنی تیم را داشتند.

 سرمربی استقلال مقصر است
کارشناس و پیشکسوت فوتبال با انتقاد از برنامه های سرمربی پرتغالی 
در استقلال و اتفاقاتی که پیرامون این تیم رخ داده است گفت: با اخراج 
یک بازیکن مشکلی از این تیم حل نمی شود چون سرمربی مقصر است.

منصور رشیدی در خصوص شرایط این روزهای استقلال بعد از شکست 
برابر سپاهان اصفهان گفت: انتقاد ما از ســاپینتو این است که چرا یک 
تیم با این همه بازیکن خوب نتیجه را واگذار می کند و خوب بازی نمی 

کند. در استقلال همدلی وجود ندارد و بازیکنان یکدل نیستند.
دروازه بان سابق آبی پوشــان تهرانی ادامه داد: سرمربی هنوز نتوانسته 
ارتباط خوبی با بازیکنان برقرار کند و از همه مهمتر اینکه او در طول نیم 
فصل اول هیچ تنوع تاکتیکی نداشــته و این مســئله به استقلال ضربه 

زده است.
رشــیدی خاطرنشــان کرد: نمی خواهم به گذشــته برگردم اما سال 
گذشته وقتی اســتقلال یک گل می زد انفجاری در نیمکت رخ می داد. 
آنها که داخل زمین بودند با تمــام توان بازی می کردنــد و بیرونی ها 
حمایت. اما امسال متاسفانه شرایط فرق کرده. هنوز یک ترکیب ثابت را 

در استقلال ندیدیم و هر بازی نفراتی جدید پای به میدان می گذارند.
کارشــناس فوتبال تصریح کرد: درست است که اســتقلال در بحران 
مصدومیت هم قرار گرفته و بازیکنان این تیم دچار آسیب دیدگی زیاد 
می شــوند که این خود جای بحث دارد. اما بالاخره یــک مربی بعد از 
گذشــت چندین ماه حضور در یک تیم باید نفراتش را شــناخته، زوج 

سازی کرده و تیم را به یک وحدت تاکتیکی و هماهنگی تیمی برساند.
وی در مورد کنار گذاشتن ســیاوش یزدانی از تمرینات و اتهام خیانت 
به او گفت: کنار گذاشتن یزدانی فشاری را از روی ساپینتو بر نمی دارد. 
شاید سرمربی آبی پوشان می خواهد با این کار ذهن هواداران را به سوی 
دیگری منحرف کند و همه تقصیرات را بــه گردن این بازیکن بیاندازد.

پیشکسوت آبی پوشان ادامه داد: او باید بداند فوتبال یک بازی گروهی 
است و همه در شکســت یا پیروزی نقش دارند. اگر یزدانی مقصر است 
سرمربی تیم بیشــتر از او تقصیر دارد که چند بازیکن را آنقدر نیمکت 
نشــین کرده که می ترســد از آنها اســتفاده کند و حتی آنهایی که بد 
هســتند را آنقدر در ترکیب قرار می دهد که بازیکن فکر می کند تحت 

هر شرایطی می تواند به طور کامل در زمین بازی کند.

دیدگاه

میدان

 یکه تازی پرسپولیس در صدر جدول لیگ برتر فوتبال 
در شرایطی اســت که ملوان در هفته های اخیر با عبور 
از روزهای بحرانی توانسته اســت از قعر جدول فاصله 
بگیرد.نیــم فصل دوم لیــگ برتر فوتبال بــا برگزاری 
دیدارهــای هفته شــانزدهم در روزهای پنج شــنبه، 
جمعه و شنبه آغاز شــد تا هیجان فوتبال باشگاهی در 
ایران دوباره اوج بگیرد. در گزارشــی فــراز و فرودهای 

هفته شانزدهم را بررسی کرده ایم.
پرســپولیس از صدر جدول خیال دل کنــدن ندارد و 
همچنان قرمزها به یکه تازی شان در لیگ بیست و دوم 
ادامه می دهند، آنها در شروع نیم فصل دوم ذوب آهن 
را شکست دادند تا با سومین برد متوالی جایگاه شان را 
در رده اول جدول تثبیت کنند. فاصله شاگردان یحیی 
گل محمدی با نزدیک ترین تعقیب کننده شــان به ۵ 
امتیاز رســیده اســت تا این تیم با یک فاصله امتیازی 

مطمئن تر در ادامه لیگ به میدان برود.
قرمزها که پس از ۵ برد قهرمانی متوالی، فصل گذشته 
جام را به استقلال رقیب سنتی شان واگذار کردند، در 

لیگ بیست و دوم با در پیش گرفتن یک روند 
ثابت و رو به جلو توانسته اند دوباره خودشان 
را به عنــوان مدعی اول جام مطــرح کنند. 
به نظر می رســد آنها با توجه به داشتن یک 
دروازه بان آماده و خط دفاعی ای که ســخت 
گل می خورد در کنار هافبک ها و مهاجمانی 
که با همکاری شان در بین سه تیم برتر از نظر 

تعداد گل های به ثمر رسیده هســتند، برای بازگشت 
دوباره جام لیگ برتر به ویترین افتخارات پرسپولیس 

آستین هایشان را بالا زده اند.
برخلاف پرسپولیس، اوضاع در اردوی استقلال چندان 
روبراه نیســت و ریکاردو ســاپینتو روزهای نه چندان 
آرامی را روی نیمکت آبی پوشان تجربه می کند. مدافع 
عنوان قهرمانی که نیم فصــل اول را با باخت به تراکتور 
در تبریز به پایان رســاند، در شــروع نیم فصل دوم هم 
مقابل ســپاهان در هفته شــانزدهم شکست خورد تا 

دومین باخت متوالی آبی پوشان در لیگ ثبت شود.
آخرین برد اســتقلال در لیگ به هفته سیزدهم لیگ 

مقابل صنعت نفت بر می گردد و شــاگردان 
ساپینتو در سه بازی بعدی با دو باخت و یک 
مســاوی از ۹ امتیاز ممکن تنهــا یک امتیاز 
به دســت آورده اند، نتایجی که سبب شده 
فاصله اســتقلال با صدر جدول در سه هفته 
گذشته بیشتر شود. در حال حاضر استقلال 
با ۲۷ امتیاز در رده چهارم لیگ قرار گرفته و 
با پرسپولیس صدرنشین ۸ امتیاز فاصله دارد، فاصله ای 
که جبــران آن با این روند ســخت به نظر می رســد.

سپاهان پس از آغاز دوباره لیگ برتر بعد از جام جهانی، 
دوباره روی یــک نوار صعودی قرار گرفتــه و تبدیل به 
نزدیک ترین تعقیب کننده پرسپولیس در صدر جدول 
شده است. زردپوشان در هفته شــانزدهم و در شروع 
نیم فصل دوم استقلال را مانند بازی دور رفت شکست 

دادند تا روند نتایج صعودی آنهاادامه پیدا کند.
شاگردان مواریس که با ۳۰ امتیاز در رده دوم لیگ و در 
فاصله ۵ امتیاز با پرسپولیس قرار دارند، در ۴ بازی پس 
از جام جهانی سه برد و یک شکست داشته اند تا فاصله 

امتیازی با صدر را کمتر کنند و دوباره تبدیل به یکی از 
مدعیان اصلی لیگ بیست و دوم تبدیل شوند. اگر چه 
مورایس و شــاگردانش علاوه بر پرسپولیس، رقیبانی 
مانند گل گهر و اســتقلال هم دارند کــه کوچکترین 
لغزش آنها می تواند باعث پیشی گرفتن سایر مدعیان 
از آنها شــود.انزلی چی ها بر خلاف شروع ناامیدکننده 
در هفته های اول لیــگ، با عملکردی که داشــته اند 
توانسته اند به وضعیت شــان در جدول رده بندی سر و 
سامانی بدهند و از قعر جدول فاصله بگیرند و هواداران 
این تیم که نگران بازگشــت دوباره به دسته اول بودند، 

یک نفس راحت بکشند.
ملوان در حالی این هفته توانســت پیکان را شکست 
دهد و دومین برد متوالی را کســب کند که در ۷ بازی 
اخیر باخت نداشته اســت و ۳ برد و ۴ مساوی به دست 
آورده است، نتایجی که باعث شده شــاگردان مازیار 
زارع که تا قبــل از ایــن نتایــج در رده پانزدهم قرار 
داشتند، در پایان هفته شــانزدهم در جایگاه یازدهم 

جدول قرار بگیرند.

لیگ

خریدار  محمدرضــا خلعتبــری در در 
۳۹ ســالگی و در هفدهمین تجربه خود به 
آلومینیوم اراک ملحق شــد اما هنوز هم از 
میلاد زنیدپور، با سابقه حضور در ۱۹ باشگاه 

حرفه ای فوتبال، عقب تر است.
 مارکوپولو، تاجــر و جهانگرد ونیزی در قرن 
سیزدهم میلادی بود که به خاطر سفرهای 
متعددی کــه به سراســر جهان داشــت، 
مشهور شد. در مستطیل ســبز فوتبال هم 
بازیکنانی هســتند که شــهر به شهر سفر 
می کنند و تیم به تیم می گردند و نامشــان 
در تابلــوی خاطرات ده ها باشــگاه مختلف 
ثبت شده است. اینها نقطه مقابل بازیکنان 
وفاداری هســتند که تمام یا بیشتر دوران 

بازی خود را در یک تیم می گذرانند.
هفتــه گذشــته محمدرضا خلعتبــری، با 
عقد قراردادی به آلومینیوم اراک پیوســت 
و شــاگرد مهدی رحمتی در این تیم شــد. 
انتقال خلعتبری به آلومینیوم باعث شد این 
بازیکن حضور در هفدهمین باشگاه دوران 
حرفه ای خود را تجربه کند. اگر چه او نسبت 
بــه روزهــای اوج فاصله گرفته امــا تجربه 
خلعتبری همان چیزی اســت که هنوز هم 
تیم های لیگ برتری خواهان آن  هســتند؛ 
کما اینکه مسعود شــجاعی نیز برگ برنده 

ساکت الهامی در هوادار است.
در فوتبال ایــران، مارکوپولوهــای زیادی 
وجود داشت؛ از میلاد زنیدپور که رکورددار 
تغییر جهت است تا محمدرضا خلعتبری و 

فرزاد حاتمی.

میلاد زنیدپور؛ 1۹ باشگاه
این بازیکن ۳۶ ســاله اهــوازی،   همچنان 
رکورردار حضور در باشــگاه های حرفه ای 
فوتبال اســت. او با حضور در ۱۹ باشــگاه 
فوتبال، عنوان مارکوپولوی فوتبال ایران را 
یدک می کشــد. زنیدپور که در حال حاضر 
در ســطح چهارم لیگ فنلانــد در منطقه 
اســکاندیناوی بازی می کند، سابقه حضور 
در تیم های فولاد، ســایپا، راه آهن )۲ بار(، 
استیل آذین، داماش، ســپاهان، پیکان )۲ 

بار(، ملوان، ذوب آهن، نفت مسجدسلیمان، 
اربیل عراق، آرمی یونایتد تایلند، گسترش 
فولاد تبریــز، مــادورا یونایتــد اندونزی، 
یوکی ام و ســاراواک یونایتد مالــزی را در 

کارنامه خود دارد.

فرزاد حاتمی؛ 18 باشگاه
نام فرزاد حاتمــی هم می توانســت در کنار 
زنیدپور قــرار بگیــرد اما تیــم امید وحدت 
مشــهد در لیگ دســته یک فوتبــال ایران 

شــرایط خاصی را تجربه کــرد و این بازیکن 
هم نتوانســت قرارداد خود را با این باشــگاه 
مشــهدی به ثبت برســاند تا در حال حاضر 
بدون تیــم بماند. او با حضور در ۱۸ باشــگاه، 
کارنامــه منحصر بــه فردی از خــود برجای 
گذاشــته اســت. در کارنامه حاتمی، سابقه 
حضور در باشگاه های راه آهن، قبله جمهوری 
آذربایجــان، ســپاهان )۲ بار(، صبــای قم، 
تراکتور )۲ بار(، استقلال، فولاد، پرسپولیس، 
مس کرمان، ملوان، اکســین البــرز، پارس 

جنوبی جــم، نفت مسجدســلیمان، بادران، 
پیکان و سایپا دیده می شود.

محمدرضا خلعتبری؛ 1۷ باشگاه
این بازیکن که همچنان در بالاترین ســطح 
فوتبال ایــران فعالیت می کنــد، در پنجره 
نقــل و انتقالات زمســتانی بــه آلومینیوم 
اراک پیوســت و هفدهمین حضور خود در 
باشگاه های حرفه ای فوتبال به ثبت رساند. 
او سابقه بازی در تیم های شموشک نوشهر، 
ابومسلم، ذوب آهن )۲ بار(، الغرافه، الوصل، 
ســپاهان )۳ بار(، عجمان، پرســپولیس، 
 گســترش فولاد تبریــز، ســایپا، پدیده، 

شهرخودرو و فولاد را در کارنامه خود دارد.

محسن فروزان؛ 1۶ باشگاه
دروازه بان حال حاضر گل گهر ســیرجان با 
۱۶ انتقال یکی از بازیکنــان فعال لیگ برتر 
در جابجایی میان تیم هاســت. او ۱۸ ســال 
پیش کار خود را از پگاه گیلان شــروع کرد 
و در تیم های ملوان، داماش، گسترش فولاد 
)۲ بار(، تراکتور، استقلال، سیاه جامگان، راه 
آهن، خونه به خونه، صبای قم، پارس جنوبی 
)۲ بار(، تراکتور و فولاد خوزستان و گل گهر 
سیرجان حضور داشته اســت. از بازیکنان 
باتجربه در نقل وانتقالات پرتعداد در دوران 
حرفه ای باید از نام هایی مانند محمد قاضی، 
سیدمهدی ســیدصالحی، محمد غلامی و 
چندین فوتبالیســت با سابقه که کفش های 

خود را آویخته اند هم می توان نام  برد.

وشن های هفته شانزدهم لیگ برتر سایه ر

وش و نیمکت ایران چه می شود؟ آینده کی ر
خریدار  یک سال تا تورنمنت بزرگ بعدی 
فوتبال باقیمانده و تکلیف سرمربی تیم ملی 
هنوز مشخص نیست.مثل اینکه حالاحالاها 
قرار نیســت تکلیف نیمکت تیم ملی ایران 
مشــخص شــود و هر چه که تکــرار کنیم 
آقایان رقابت های جام ملت های آســیا هر 
روز به شما نزدیک و نزدیک تر می شود، هیچ 
کس گوشش به این موضوع بدهکار نیست! 
آخرین اظهار نظر در مورد این داستان این 
بود که آقــای تاج گفتند با کــی روش برای 
روشن شدن تکلیفش مذاکره خواهیم کرد 
همچنین گزینه هایی را برای جایگزینی در 
نظر داریم. سؤالی که پیش می آید این است 
که در صورت جدایی کارلــوس کی روش، 
ســرمربی که جایگزین او خواهد شد ایرانی 
اســت یا خارجــی؟ قطعاً گزینــه خارجی 
جذاب تر به نظر می رســد البته اگر خارجی 
معتبر با رزومه بالایی باشــد، از سوی دیگر 
اما مثل اینکه تمایل فدراسیون بیشتر روی 
کار آوردن ســرمربی داخلی است. نام هایی 
مانند امیــر قلعه نویی، علی دایــی و فرهاد 
مجیدی حوالی تیم ملی به گوش می رسد. 
اما آیا ایران با سرمربی ایرانی نتیجه خواهد 
گرفت؟ هنوز هیچ آینده روشــنی نمی توان 
از تیم ملی چــه با ســرمربی خارجی و چه 
سرمربی داخلی متصور شــد اما چیزی که 
مشخص اســت گزینه های داخلی مد نظر 
فدراسیون فوتبال چیزی برای گفتن به جز 

ناکامی و ناپختگی در زمینه ملی ندارند.
امیــر قلعه نویی و علی دایــی تجربه حضور 
ناموفــق در تیم ملــی داشــته اند و فرهاد 
مجیــدی تجربه تیــم ملــی را در کارنامه 
نداشته است اما شاید تماشای تیم رکراکی 
در جام جهانی ایــن اعتماد بــه نفس را به 
مدیران فدراســیون فوتبــال داده که روی 
گزینه داخلی تمرکز کنند و ســکان هدایت 
تیم را به خارجی ها نســپارند. در هر صورت 
یادمان نرود یک ســال بیشــتر تا شــروع 
تورنمنت مهم بعدی تیــم ملی ایران نمانده 
اســت و چه خارجی، چه داخلی و چه از هر 
جای دیگر لطفاً هر چه زودتــر تکلیف این 

نیمکت بی صاحاب را روشن کنید!

سیمای بازنده ای در دوردست!
چند صد کیلومتــر از ایران و در آن ســوی 
آب هــای خلیج فــارس در ســرزمینی که 
میزبان شایســته ای برای جام جهانی بوده، 
ولوله ای به پا شده. عنابی ها به عنوان میزبان 
هر انــدازه در برگزاری جــام جهانی موفق 
بودند و عالی عمل کردند تا دوست و دشمن 
تحسینشان کنند، در چهارچوب مستطیل 
ســبز ضعیف و نومیدکننده ظاهر شدند. ۳ 
شکســت در مرحله گروهی و در گروهی که 
چندان دشــوار به نظر نمی رسید و نسبت 
به سایر آسیایی ها آســان تر می نمود، یک 
ناکامی تمام عیار بــرای تیمی بود که با هزار 
امید و آرزو میزبان جام جهانی شــد و با یک 
برنامه دقیق و پلن حساب شده به استقبال 
جام جهان نما رفت. آنها پس از میزبانی جام 
جهانی، پروژه دیرپای خود را که ســاختن 
یک تیم از پایه بود آغاز کردند. برای استارت 
آنها سراغ لاماســیا به عنوان یکی از مکاتب 
اصلی فوتبال رفتند و یــک مربی گمنام را 
از لاماســیا به قطر آوردند تا او فونداسیون 

پروژه عنابی ها را پی ریزی کند.
فلیکس ســانچس ابتدا در آکادمی اسپایر 
کارش را آغــاز کــرد و بعــد از چنــد وقت 
اســتعدادیابی در قطر تیمی را گردآوردی 
کرد که بعدها تیم نوجوانان قطر شــد. بعد 
از موفقیت این تیــم در رقابت های قاره ای، 
سانچس و تیمش ارتقای درجه پیدا کردند؛ 
ابتدا تیم جوانان، ســپس تیم امید و دست 
آخر پروژه اصلی که همان تیم بزرگســالان 

بود، رسماً آغاز شد.
 تیمی که با ســتاره هایی چــون معز علی، 
حســن الهیدوس، اکرم عفیف، عبدالکریم 
حسن و... برای نخســتین بار جام ملت های 
آسیا را بالای ســر برد تا در قاره پهناور اعلام 
وجود کند و برای جــام جهانی ۲۰۲۲ یک 

آماده باش بدهد.
قطری ها بــرای جــام ۲۰۲۲ برنامه ریزی 
مفصلی داشــتند و با تعطیــل کردن لیگ 
ســتارگان چنــد ماه مانــده به آغــاز جام 
سانچس تیمش را به اروپا و اســپانیا برد تا 
در یک اتمســفر حرفه ای مهیای جام کند. 

چندین بازی دوســتانه ریز و درشت و البته 
نتایجی که عنابی ها گرفتند، این امیدواری 
را به وجــود آورده بود که میزبــان در جام 
جهانی همانند جام ملت های آســیا خوش 
می درخشــد اما در همان بازی افتتاحیه در 
البیت، همه پیش بینی ها نقش بر آب شــد. 
وقتی عنابی ها برابر اکــوادور که روی کاغذ 
آســان ترین تیم گروه بود، با ۲ گل شکست 
خوردند، ثابت شــد که بــرای موفقیت در 
آوردگاه بزرگی همچــون جام جهانی، قطر 
بیــش از انــدازه بی تجربه اســت و در برابر 
تیم هــای رقیب حرفی بــرای گفتن ندارد. 
بازی های بعدی این انــگاره را تثبیت کرد 
تا عنابی ها نخستین حذف شده جام ۲۰۲۲ 
باشــند؛ ناکامی بزرگی که بــرای میزبان 
متمول جام جهانی با آن همه بریز و بپاش و 

برنامه ریزی پذیرفتنی نبود.
قطر این همه هزینــه و برنامه ریزی نکرده 
بود که در جام جهانی چنین نمایشــی دور 
از انتظار داشته باشــد. پلن آنها که در ابتدا 
بسیار جذاب به نظر می آمد و موفق بود، در 
جام جهانی کاملًا ناکارآمد و شکست خورده 
شــد و از همین رو آنها در نخســتین گام با 
فلیکس سانچس اســپانیایی خداحافظی 
کردند؛ مربــی که به همراه قطر در ســطح 
آســیا خوش درخشــید اما برای موفقیت 
در جام جهانی گزینه مناســبی نبود. بویژه 
اینکه قطری ها اعتقاد داشــتند ســانچس 
هرچه داشــته و بلد بوده در طول قریب به 
یک دهه حضــور در قطر بــه عنابی ها ارائه 

داده و چیز تازه ای برای گفتن ندارد.

منوی اصفهانی اقتصادی آقای تاج
امروز ســاعت ۱۰ صبــح، هیأت رئیســه 
فدراســیون فوتبــال از خواب زمســتانی 
بیدار می شــوند تا شــاید بــرای تیم ملی 
مربی انتخاب کنند. شــاید بکنند. شاید هم 
نکنند! گزینــه اول تاج کی روش اســت اما 
اگر کی روش به قطر بپیوندد، فدراســیون 
در دو راهی همیشــگی مربــی ایرانی مورد 
تأیید مقامات و مربیان خارجی تأیید شــده 
توسط دلالان قرار می گیرد.با در نظر گرفتن 
اوضاع افتضاح اقتصادی فدراسیون، بلوکه 
شــدن پول ها در فیفا و وضعیــت بی ثبات 
دلار، نمی توان با خیــال راحت به یک مربی 
خارجی فکر کرد. البته تاج مدعی اســت که 
پول ها را از جیب فیفا بیرون می آورد. شاید 
هم آورده. به هر حال، با این وضع رو به صعود 
دلار و با این وضع فشارهای بین المللی روی 
ایران، باید ببینیم استاد از کلاه سیلندرش 
کدام خرگــوش را بیــرون می آورد!به هر 
حال باید صبر کنیم و ببینیــم امروز صبح 
برایمــان چه آشــی می پزند. آش مســتر 
کارلوس؟ آش امیرخان؟ آش کشک مربی 
خارجی جدید؟ اصلًا منو دارند؟ منویشــان 
از این منو چاپی هاست یا مثل این رستوران 

باکلاس ها، از این کیو آر کدها دارند؟
منتظریم مستر تاج!

کی روش و قطر؟ چرا که نه!
می گویند کارلوس کی روش، مشغول گول 
مالیدن ســر ما و بازی کردن بــا کارت قطر 
اســت! به شــخصه بعید می دانم قطر اجازه 
بدهد کسی با اســمش بازی کند. قطری که 
دویســت میلیارد دلار هزینه برگزاری جام 
جهانی را بــدون اخم پرداخت کــرده، نیاز 
ندارد با اسم کی روش از کسی تخفیف بگیرد. 
گران ترین مربی دنیا الان کیســت؟ هرکه 
هست، قطر حاضر است ســالی ده میلیون 

دلار بیشتر بدهد که بیاوردش دوحه!
با عقل من جور در نمی آید که قطر بخواهد 
با اســم کارلوس کی روش بازی کند تا مثلًا 
یک مربی آرژانتینــی را راضی کند که یک 

میلیون دلار کمتر از آنها پول بگیرد.

نتیجه اینکه بــر این باورم قطــر واقعاً قصد 
مذاکره با کــی روش را دارد. حــال اینکه او 
گزینه نهایی است یا یکی از گزینه های روی 
میز را بعداً می فهمیم! چند ســاعت قبل از 
نوشــتن این مطلب، الکاس در گزارشــی 
از احتمال انجــام این انتقال خبــر داد که 
به روزرســانی خبری مهمی اســت. شاید 
بعد از نوشته شــدن این مطلب، خبر انجام 
شدن یا حتی لغو این انتقال بیاید و شما فکر 
کنید ما چقدر از اخبــار عقبیم اما حقیقت 
اینجاست که روزنامه نگاری کاغذی همیشه 
از خبرهای میانه روز عقب است! این تقصیر 
کسی نیســت. اقتضای کار رسانه ای همین 

است و کاریش هم نمی شود کرد!
آیا کــی روش به درد قطر می خورد؟ شــاید 
بخورد. شــاید هم نه. دلیل اینکه قطری ها 
ســراغ کی روش رفتند اما کاملًا مشــخص 
است. برخلاف ســانچس جوان، او باتجربه 
اســت. ســانچس بــا بازیکنان رفیــق بود 
کی روش اقتدار بیشــتری دارد. ســانچس 
سابقه خاصی نداشــت. کی روش در سابقه 
داشتن و رزومه سازی، دســتش بسیار پرتر 
اســت.قطری ها فعلًا فکر می کنند سانچس 
انتخاب درستی برای جام جهانی نبود. مهم 
نیست چه فکر می کنند. آنها فعلًا دنبال یکی 
می گردند که سانچس نباشــد و کی روش، 
گزینه مناسبی است. منطقه را می شناسد. 
جام ملت های آســیا را می شناســد. رقبای 
قطر را هم می شناســد. برای انتقال از جام 
جهانی به جــام ملت های آســیا، کی روش 

برای قطر گزینه مناسبی است.
سید حمید ســجادی در خصوص انتخاب 
سرمربیان تیم های ملی فوتبال بزرگسالان 
و امید در آخرین اظهاراتش گفت:»ما تقویم 
بسیار پر ترافیکی را خواهیم داشت. تا جایی 
که من اطلاع دارم همکارانم در فدراسیون 
فوتبال در حال تلاش هســتند تا اقدامات 
لازم برای تیم هــای ملی فوتبــال را انجام 
دهند و سرمربیان تیم های ملی بزرگسالان 
و امیــد را انتخــاب کنند به همیــن دلیل 
اهمیت انتخاب سرمربیان تیم ملی جوانان 

و امید برای ما هم حائز اهمیت است.



معاون فرهنگی  اهواز –معصومه مجدم 
و اجتماعی شــهرداری اهــواز گفت : برای 
اینکه فرهنگ شــهروندی شهرمان را بهتر 
کنیم ابتدا باید در حــوزه آموزش کار کنیم 
و برای آموزش ، نیازمند تولیدات هســتیم 
به همین منظور جشــنواره اهواز همدل را 
با هــدف آموزش شــهروندی برنامه ریزی 
کرده ایــم .حجت الاســام حمید رعیتی 
معاون فرهنگــی و اجتماعی شــهرداری 
اهواز ظهر یکشــنبه 2 بهمن ما در نشست 
خبری جشــنواره اهواز همدل اظهار کرد 
: یکی از حلقه های مفقوده ی شــهر اهواز 
در موضوعات مختلــف بخصوص در حوزه 
شهروندی ، بحث آموزش است یعنی اگر می 
خواهیم فرآیندی را اصاح کنیم ابتدا باید 
آموزش داده باشیم بعد از شهروند انتظار و 

خواسته ای داشته باشیم
. رعیتی عنــوان کرد : اگــر بخواهیم آموزش 
بدهیم نیازمند تولیدات هستیم زیرا اکنون 
مدل های آموزش متفاوت شده و تنها بصورت 
دیداری و حضوری نیست ، همچنین از عرصه 

هنر در بحث آموزش بسیار استفاده می شود .
وی افزود : مقــام معظم رهبــری در چند 
دیدار مختلف با موضوعات و اقشار مختلف 

استفاده از هنر را در کارها توصیه کرده اند.
معاون فرهنگــی و اجتماعی شــهرداری 
اهواز گفت : برای اینکه فرهنگ شهروندی 
شــهرمان را بهتر کنیم ابتدا باید در حوزه 

آموزش کار کنیم و بــرای آموزش ، نیازمند 
تولیدات هستیم به همین منظور جشنواره 
اهواز همدل را با هدف آموزش شــهروندی 

برنامه ریزی کرده ایم .
رعیتی اظهار داشــت : برنامــه ای با عنوان 
اهواز در افق 1405 )اهواز شــهر همدلی( 
نوشته شده اســت لذا عنوان این جشنواره 
را با این نام در نظر گرفته ایم و ســعی داریم 
در رویدادهایی که در حــوزه های مختلف 
برگزار می شود بیشتر از این شعار استفاده 

کنیم تا آن را به شهروندان بشناسانیم .
وی با اشاره به اینکه شــرکت در جشنواره 
برای عموم آزاد اســت افزود : جشــنواره با 
موضوع شهروندی و در قالب های مختلف 
برگزار می شــود تا هنرمندان و مردم تولید 
اثر کرده و در این جشــنواره شرکت کنند 
.آثار برتر این جشنواره حائز امتیاز می شوند 
و به آنها جوایــزی تعلق می گیرد همچنین 
آثار برتر با نام شخص تولید کننده در برنامه 

های آموزشی استفاده می شود .
معاون فرهنگی و اجتماعی شــهرداری اهواز 
گفت : قصد داریم در کنار جشــنواره کارگاه 
هایی برگزار کنیم تا افرادی که شــرکت می 
کنند به واسطه اساتیدی که حضور پیدا می 

کنند سطح خود را ارتقاء دهند .
محسن صباغی دبیر جشنواره اهواز همدل 
در ادامه بیان کرد : جشــنواره اهواز همدل، 
نخســتین جشــنواره با محور موضوعاتی 

شهروندی اجتماعی است که در ده محور ، 
4 قالب اصلی پوستر، عکس، گزارش خبری 
ویدیویی ، موشــن گرافی و انیمیشن و یک 
قالب جنبی عکاســی با موبایل برگزار می 

شود .
صباغی عنوان کــرد : از آنجایی که 4 بخش 
تخصصی بیشــتر هنرمندان را درگیر می 
کند به همین منظور بخش جنبی را در نظر 
گرفته ایم که هر شــهروند می تواند در این 
بخش 10 اثر را ارسال کند و در بخش های 

تخصصی تنها 7 اثر قابل ارسال می باشد .
وی افزود : هویت شهری، زیباسازی شهری، 
حفظ محیط زیســت، آموزش شهروندی، 

جلوگیری از  تکدی گــری، بازیافت، حمل 
و تفکیک زباله، مشــارکت در اداره شــهر، 
استفاده از حمل و نقل عمومی، حفظ اموال 
عمومی و آپارتمان  نشینی و حقوق همسایه 

محورهای این جشنواره می باشند .
دبیر جشنواره اهواز همدل با اشاره به اینکه 
برای داوری آثار از هنرمندان توانمند استان 
که وجهه ملی دارند اســتفاده می شــود، 
خاطرنشــان کرد : بــه نفرات اول تا ســوم 
بخش موشن و انیمیشــن به ترتیب ۸، 7 و 
۶ میلیــون تومان به همــراه تندیس و لوح 
تقدیر، در سایر بخش ها به نفرات اول تا سوم 
به ترتیب ۶، 5 و 4 میلیــون تومان، به 5 نفر 

برتر در بخش عکاسی با موبایل هر کدام یک 
میلیون و 500 هزار تومان به همراه تندیس 
و لوح تقدیر و اگر اثری شایســته تقدیر شد 

مبلغ یک میلیون تومان اهدا می شود.
صباغــی آخریــن مهلت ارســال آثــار را 
25 بهمن مــاه اعام کرد و اظهار داشــت 
: عاقمنــدان مــی توانند جهت ارســال 
آثــار و کســب اطاعــات بیشــتر به وب 
www. ســایت جشــنواره بــه نشــانی
ahvazhamdel.ir مراجعــه کنند . وی 
در پایــان اضافه کرد : اختتامیه جشــنواره 
همزمان بــا نمایشــگاه آثــار در نیمه اول 

اسفندماه برگزار می شود .

عامل  مدیــر  گــرگان- مهنازمحمدزمانی  
شــرکت توزیع فرآورده های نفتی گلستان از بسیج 
تمام نفتکش ها، نیســان ها و فروشندگان در سطح 
اســتان برای توزیع ســوخت جایگزین با توجه به 
افت فشــار گاز خبر داد و گفت: 17۸ فروشنده نفت 

سفید و گازوئیل استان تکمیل ظرفیت شدند.
سیدمحمد حسینی اظهارداشت: امسال استانداری 
ســه نامه به تمام ادارات، ســازمان ها و نهادها برای 
تجهیز شدن به سوخت نوع دوم زد اما در عمل اقدام 
مناســبی توســط ادارات در این رابطه انجام نشد و 
این مســاله باعث بروز بحران افت فشــار گاز بر اثر 
ســرمای هوای چند روز اخیر شد.وی افزود: شرکت 
توزیع فرآورده های نفتی گلستان با توجه به شرایط 
بحرانی افت فشــار گاز، در کوتاه ترین زمان ممکن با 

برگزاری نشست با روســای نواحی در سطح استان 
اولویــت خود انجام اقدامات مناســب بــرای زمان 

قطعی کامل گاز قرار داد.
مدیرعامــل شــرکت توزیــع فرآورده هــای نفتی 
گلســتان ادامه داد: با تقسیم کار صورت گرفته تمام 
نفتکش ها، نیسان ها و 17۸ فروشنده فعال در سطح 
استان را برای توزیع به موقع ســوخت جایگزین بر 
اســاس اولویت هر شهرستان  بســیج کردیم و هم 

نفت سفید و هم نفت گاز تکمیل ظرفیت شد.
54۳ باب نانوایی در ســطح استان گلستان مجهز به 

سوخت نوع دوم شدند
حســینی اظهارداشــت: به عنوان نمونه در منطقه 
گمیشــان با افت شدید فشــار گاز، برای جلوگیری 
از تلفات بــه صورت میدانــی بــه کل مرغداری ها 

سوخت رسانی کردیم و همچنین 54۳ باب نانوایی 
در سطح استان مجهز به سوخت نوع دوم شدند.

وی گفــت: تصمیم گیــری بــه موقع اســتاندار 
گلســتان به همــراه دیگــر مدیران ســتادی در 
کنار ســپاه در بحــث فعالیــت ادارات، مدارس و 
دانشــگاه ها باعث مدیریت خوب بحــران کمبود 
گاز شــد و شــرکت نفت بــه مانند زمــان جنگ 
آماده فعالیت جهادی بــرای جلوگیری از کاهش 

مشکات ناشی از کمبود گاز است.
مدیرعامل شــرکت توزیــع فرآورده هــای نفتی 
گلستان افزود: نیروهای شــرکت شبانه روزی در 
حــال فعالیت هســتند و بــه 147 مرغداری یک 
میلیون و ۶00 هزار لیتر، بــه ۳0 باب گلخانه یک 
میلیون و 7۹۶ هزار لیتــر و 2۸0 مورد از اصناف 
و صنایــع تبدیلی و کشــاورزی 2 میلیون و 522 

هزار لیتر سوخت جایگزین توزیع شده است

مدیر عامل شرکت توزیع فرآورده های نفتی استان :

مشکلی در توزیع سوخت جایگزین در گلستان وجود ندارد

ســاری -امیری فــر   مدیرکل آمــوزش و 
پرورش مازندران با اشــاره به این که این استان 
در هدایــت تحصیلــی دانش آموزان به رشــته 
های فنــی و حرفــه ای و کاردانش از متوســط 
کشــوری بالاتر اســت، گفت: در راستای تحقق 
سیاســت وزارت آمــوزش و پــرورش مبنی بر 
سوق دادن محصان به این رشــته ها اقدامات 

لازم انجام شده است.
حســین کمالی افزود: میانگین کشوری حضور 
دانش آموزان به رشــته های فنــی و حرفه ای و 
کار دانش ۳۶ درصد بوده که این رقم در استان 

قابل توجه تر است.
وی ادامه داد : متوســط حضــور دانش آموزان 
مازندران به این رشــته های تحصیلی در مقطع 
متوســطه 41 درصد اســت که نشــان دهنده 
موفقیــت آموزش و پــرورش در دســتیابی به 

سیاست موردنظر وزارتخانه متبوع است.
بــه گفته کمالــی طبــق برنامه قانون ششــم 
توسعه و ســند تحول بنیادین باید 50 درصد 
دانش آموزان کشــور به رشــته های مهارتی 
هدایت می شدند که متاســفانه به دلیل برخی 
کم کاری ها در سال های گذشــته این اتفاق 

رخ نداد.
وی لزوم مهــارت آموزی دانش آمــوزان برای 
بازار کار کشــور، توســعه اقتصادی و همچنین 
پیوند مدرســه با فضای کســب و کار را الزامی 
دانست و گفت : اســتقبال دانش آموزان با توجه 
به چندین دهه رســوب تفکر تحصیل در رشته 
علوم تجربی کار بســیار دشــواری اســت و به 
فرهنگی سازی، اقناع ســازی، ارتباط مدارس 

با بــازار کار و همچنین کاهش زمان اشــتغال 
نیاز دارد.

وی مدرســه محوری، مهارت آمــوزی و تربیت 
تمــام ســاختی را هــدف اصلی ســند تحول 
بنیادین برشــمرد و افــزود : امــروز بیش از هر 
زمان دیگری جامعه و کشــور نیازمند رشته های 

مهارتی است.
مدیــر کل آموزش و پــرورش مازندران رشــد 
پنج درصدی میانگین توســعه رشته های فنی 
و حرفــه ای و کاردانش دانش آموزان اســتان 
را نشــات گرفته از هدایت تحصیلی، راهنمایی 
مشــاوران در مدارس، کاریابی، کارآفرینی و در 
نظر گرفتن رشــته هــای تحصیلی متناســب با 

بازار کار عنوان کرد.
وی گفــت : چنــد عامــل در انتخــاب رشــته 
هــای تحصیلی دانش آمــوزان تاثیــر دارد که 
اســتعدادها و توانمندی ذهنی فــردی، وجود 
امکانات و تجهیزات در مدارس و انجام مشــاوره 

تحصیلی از آن جمله است.

البرز-مظفری  شــهردار کرج با بیــان اینکه 
در نظــر گرفتــن فضاهــای فرهنگــی همراه 
با مشــارکت مردمی میســر می شــود، گفت: 
ســراهای محله می توانند این موضوع را تقویت 
کــرده و ضمــن افزایــش روحیه شــهروندی، 

مسئولیت اجتماعی را نیز افزایش دهند.
مهرداد کیانی با اشــاره به اینکه سرای محات 
می توانــد به عنــوان میعادگاهــی در ایجــاد 
مشــارکت های مدنی شــهروندان یــک عنصر 
اساسی باشــد، گفت: بر همین اســاس ایجاد و 
احداث سراهای محله در شــهر کرج در دستور 

کار مدیریت شهری قرار گرفت.
شــهردار کرج با اشــاره به اینکه در حال حاضر 
پنج ســرای محله در سطح شــهر افتتاح شده و 
دو ســرای محله دیگر و ستاد توســعه سراهای 
محات در گلشــهر نیز آماده بهره برداری است، 
اظهار داشــت: بهره مندی از فضاهای پژوهشی، 
پیشــگیری از آســیب های اجتماعی و افزایش 
دامنه هــای فرهنگــی و علمــی از کارکردهای 
سرای محله اســت که مدیریت شــهری به آن 

توجه ویژه ای دارد.
وی، سرای محله کیانمهر واقع در محدوده پارک 
ورزش، ســرای محله جهان نما به متراژ ۳00 متر 
در پارک زیتــون در محدوده محلــه جهان نما و 
ســرای محله رجائی شــهر در بلــوار انقاب به 
متراژ ۶۸ متر همچنین سرای محله حصارک بالا 
در محله حصارک بالا به متراژ ۶0 متر و ســرای 
محله گلشــهر واقع در محدوده بلوار هوشــیار به 
متراژ 400 متر را از پروژه هایی دانســت که افتتاح 

شده و در اختیار شهروندان قرارگرفته است.

شــهردار کرج در ادامه صحبت هــای خود گفت: 
سرای محله در شهرک بنفشــه به متراژ 200 متر 
بــا ۹۹ درصد پیشــرفت فیزیکی و ســرای محله 
حصار واقع در خط ۳ حصار با 50 درصد پیشرفت 
فیزیکی در دست اقدام است و در آینده نزدیک در 

اختیار شهروندان قرار خواهد گرفت.
کیانی با اشــاره به اینکه ســتاد توسعه سراهای 
محات در گلشــهر واقع در منطقه 5 کرج آماده 
افتتاح اســت و در دهــه فجر بــه بهره برداری 
می رســد، عنــوان کــرد: ایــن ســتاد باهدف 
برنامه ریــزی و جهت گیــری در خصوص انجام 

امور سراهای محات احداث شده است.
وی، با اشــاره به اهمیت افزایش زیرساخت های 
مشــارکتی عموم شــهروندان در اداره شــهر 
به خصوص در موضوعــات فرهنگی، عنوان کرد: 
ایجاد فضاهای مناســب برای افزایش مشارکت 
اجتماعی به خصوص ســراهای محله در مناطق 
مختلف می توانــد به عنوان فضاهای مناســبی 

جهت مشارکت شهروندان باشد.

مازندران البرز
مدیرکل آموزش و پرورش استان اعلام کرد؛

انتخاب رشته های مهارتی اولویت دانش آموزان مازندرانی
شهردار کرج مطرح کرد؛

وندان سرای محلات میعادگاه مشارکت مدنی شهر

معاون فرهنگی و اجتماعی شهرداری اعلام کرد؛

وندی برگزاری جشنواره اهواز همدل با هدف آموزش شهر
نشست   بررسی مسائل  و مشکلات شهرستان 

مشگین شهر با حضور مدیرکل  بنیاد مسکن اردبیل

اردبیل-افســون جبارزاده  با حضور محمــود عباس زاده 
مشــکینی- نماینده مردم شهرســتان مشگین شــهر در مجلس 
شــورای اســامی، ایرج بیگلدو- فرماندار شهرســتان مشکین 
شــهر، مهندس فرهاد ســبحانی- مدیر کل بنیاد مسکن انقاب 
اسامی استان اردبیل و جمعی از مدیران اســتانی و شهرستانی 
جلسه ای در خصوص بررسی مسائل و مشــکات عمرانی منطقه 
در حوزه های مختلف مــورد بحث و تبادل نظر قــرار گرفت. در 
این نشست صمیمی- مهندس فرهاد ســبحانی- مدیر کل بنیاد 
مســکن انقاب اســامی اســتان اردبیل به ارائه آمار و عملکرد 
نهاد انقابی بنیاد مســکن در ســطح شهرستان مشــگین شهر 
و روســتاهای تابعه پرداخته و ابــراز امیدواری کــرد با تاش و 
همت جهــادی همکاران در بخــش های مختلف و بــا همکاری 
سایر ارگان های ذیربط تســریع در پروژه های عمرانی را شاهد 

خواهیم بود

مدیرکل آبخیزداری و منابع طبیعی استان:
سازه های آبخیزداری بوشهر

 ۷۱.۵ میلیون مترمکعب آبگیری کردند

بوشــهر -رضا حیدری  مدیرکل آبخیزداری و منابع طبیعی 
استان بوشهر گفت: بارندگی های سه ســامانه بارشی هفته گذشته 
)21، 25 و 27 دی ماه( باعث شــد تا ســازه های آبخیزداری دراین 

استان 71 میلیون و 500 هزار مترمکعب آبگیری کنند.
عبدالحسین گرشاســبی  افزود: در ســامانه بارشی 21 دی ماه 
۸5 درصد از سازه های آبخیزداری اســتان بوشهر معادل 2۸.۸ 

میلیون مترمکعب آبگیری شدند.
وی بیان کرد: همچنیــن در بارندگی روز 25 دی مــاه نیز بیش 
از 5۹ درصد از ســطح اســتان بوشــهر تحت تاثیر این ســامانه 
بارشی قرار گرفت و ســازه های آبخیز توانســتند 21.7 میلیون 

مترمکعب آب استحصال کنند.
به گفته گرشاسبی همچنین در ســامانه 27 دی ماه نیز ۹7 درصد 
از سطح استان بوشــهر تحت تاثیر بارش ها قرار گرفت و سازه های 

آبخیزداری در این استان 21 میلیون مترمکعب آبگیری کردند..
وی تاکید کرد: ســازه های آبخیزداری افزون بر اســتحصال آب 
نقشی مهم در کنترل و کاهش خسارت ناشــی از سیاب داشته 
اند بــه نحوی که در این ســامانه ها بارشــی هیچ ســیل مخربی 

گزارش نشد.
گرشاســبی یادآور شــد: در زمان حاضر۸۶2 ســازه آبخیزداری و 
سیستم های بخش ســیابی در ســطح 154 هزار هکتار به صورت 
بیولوژیک و بیومکانیک در اســتان بوشــهر اجرا شــده که ظرفیت 

کنترل و استحصال حدود ۳5 میلیون مترمکعب رواناب را دارند.
مدیــرکل آبخیــزداری و منابع طبیعی اســتان بوشــهر گفت: 
همچنین وجود ســازه های آبخیزداری نقشــی مهــم در تغذیه 
آبخوان ها، ســفره های زیرزمینی و جلوگیری از حمل رسوب به 

پائین دست دارند.
وی ادامه داد: حجم رواناب ســال جاری یکهــزار و 1۸7 میلیون 
مترمکعب اســت که نســبت به 452 میلیون مترمکعب روان آب 

سال گذشته 2۶0 درصد رشد داشته است.

کارت سوخت فاقد تراکنش در سال 1401 
غیر فعال می شود

علیرضا دلــداده مقدم رئیس  اردبیل-افســون جبارزاده 
روابط عمومی شــرکت ملی پخــش فرآورده هــای نفتی منطقه 
اردبیل گفت: کارت ســوخت فاقد تراکنش در ســال 1401 غیر 

فعال می شود.
 علیرضا دلداده مقدم سخنگوی شــرکت ملی پخش ضمن اعام 
این خبر افــزود: مالکین خودروهــا جهت حصــول اطمینان از 
صحت عملکرد کارت ســوخت می بایســت حداقل تا پایان سال 
جاری یکبار از کارت سوخت شخصی خود اســتفاده نمایند، در 
غیر ایــن صورت کارت  ســوخت خودرو های فاقــد تراکنش در 

پایان سال 1401 غیرفعال خواهد شد.
وی افزود: مالکین خودرو های ســبک که ســهمیه ماهیانه آنها 
به اتمام رســیده عاوه بر کارت های موجــود در جایگاه ها می 
توانند از کارت بنزین شــخصی خود نیز جهت دریافت ســوخت 

آزاد اقدام نمایند.
دلداده مقدم اظهار داشــت: خودروهایی که فاقد کارت سوخت 
بوده یا کارت ســوخت آنها مفقود گردیده است بایستی در اسرع 
وقت نســبت به صدور کارت المثنی از طریــق دفاتر پلیس 10+ 

اقدام نمایند.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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گلستان

اصفهان

وژه عمرانی در اصفهان تا پایان سال تکمیل و اجرای ۳۲ پر
اصفهان-مریم مومنی   مدیرعامل سازمان عمران شهرداری اصفهان 
گفت: ســازمان عمران در ســال جاری حدود ۳2 پروژه در برنامه اجرایی 
خود داشــته که تاکنون 21 پــروژه  تکمیل و عملیــات اجرایی1۳ پروژه 

ظرف یک ماه آینده آغاز می شود.
امیرعباس رحمتی با اشــاره به پروژه هایی که ســازمان عمران به تفکیک 
در مناطق پانزده گانه در دســت اجرا دارد، اظهار کرد: پروژه بلوار گل ها و 
خیابان جی شیر در منطقه 4 در دست اجرا است که عملیات اجرایی بلوار 

گل ها تا حدودی به انجام رســیده و عملیات خیابان جی شیر نیز در حال 
انجام اســت. وی با بیان اینکــه عملیات نازک کاری و تکمیل تأسیســات 
برقــی و مکانیکــی پارکینگ توحید در منطقه 5 در دســت اجرا اســت، 
افزود: در منطقه ۶ نیز سازمان عمران توانســت پل ورودی شهرک شهید 
کشوری را به بهره برداری برســاند.رحمتی تکمیل و احداث دو خیابان در 
مجموعه باغ فــدک را از پروژه های منطقه 7 دانســت و گفت: این پروژه تا 
پایان سال تکمیل می شود.مدیرعامل ســازمان عمران شهرداری اصفهان 

همچنین در خصوص پروژه های عمرانی منطقه ۹، اظهار کرد عملیات احداث 
خیابان بهشــت از سال گذشته آغاز شــد و در اواسط ســال جاری در اختیار 
شهروندان قرار گرفت.وی افزود: با آزادسازی دو پاک باقی مانده، عملیات 
تکمیلی این خیابان نیز در دســت اجــرا قرار می گیرد و احتمــالاً تا پایان 
سال تکمیل می شود.رحمتی بهســازی خیابان امیرکبیر در منطقه 12 را 
از دیگر پروژه ها دانســت و گفت: امیدوارم عملیات تکمیلی و بهسازی این 

مسیر زودتر انجام شود و در اختیار شهروندان قرار گیرد.



دوم تا پنجم بهمن ماه در جزیره قشم برگزار می شود
وشیمی   همایش توسعه حوزه نفت، گاز، پتر

با حضور بانک صادرات ایران
دومین نمایشگاه و همایش معرفی فرصت های سرمایه گذاری و توسعه 
حوزه نفت، گاز، پتروشــیمی و انرژی های تجدید پذیر در مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی کشــور )IFEEX٢٠٢٣( با حضور بانک صادرات ایران 
در جزیره قشم برگزار می شــود.به گزارش روابط عمومی بانک صادرات 
ایران، دومین نمایشگاه و همایش معرفی فرصت های سرمایه گذاری و 
توسعه حوزه نفت، گاز، پتروشیمی و انرژی های تجدید پذیر در مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی کشــور )IFEEX٢٠٢٣( دوم تا پنجم بهمن ماه 
ســال جاری با حمایت بانک صادرات ایران و حضور شــرکت صرافی 
سپهر و بیمه ســرمد در محل مرکز نمایشــگاه های بین المللی و مرکز 

بین المللی رشد جزیره قشم برگزار می شود.
در این نمایشــگاه که با نشســت های تخصصی و حضور شــرکت ها، 
مســئولان و فعالان صنعــت نفــت، گاز، پتروشــیمی و انرژی های 
تجدید پذیر برگزار می شود، بانک صادرات ایران ضمن حضور فعال در 
این نمایشــگاه، به صورت تخصصی ظرفیت ها و توانمندی های خود در 
عرصه تأمین مالی و استفاده از ظرفیت های شــعب داخلی و خارجی، 
خدمات صرافی و همچنین خدمات ویژه بیمه ای برای توسعه همکاری 

با این صنایع ارائه خواهد کرد.

قائم مقام مدیرعامل:
بانک سینا حرکت به سمت بانکداری پلتفرمی را 

آغاز کرده است
قائم مقام بانک ســینا گفت: با تدوین برنامه راهبردی کسب وکار بانک، 
حرکت به سمت بانکداری پلتفرمی به عنوان یک مزیت رقابتی مناسب 

در عرصه کسب وکار در این بانک آغاز شده است.
به گــزارش روابط عمومی بانک ســینا، علیرضا تقدیــری در همایش 
ســالانه انفورماتیک مناطق با اشاره به اینکه چشــم انداز بانکداری به 
ســمت بانکداری پلتفرمی و بانکداری باز است، افزود: بانکداری مبتنی 
بر پلتفرم، از گرایش هــای نوآورانه در صنعت بانکی اســت که با فراهم 
کردن و ادغام ســرویس  های متنوع غیربانکی بر بســتر سرویس های 
بانک، این امکان به مشــتریان داده می شــود تا بتوانند خدمات مورد 
نیاز خود را به ســادگی و از طریق کانال های اینترنــت بانک و موبایل 
بانک دریافت کنند.وی گفت: حرکت به ســوی بانکداری پلتفرمی در 
بانک سینا به عنوان یک اســتراتژی دفاعی برای جلوگیری از ریزش و 
حفظ مشــتریان در برابر خلق و بروز فن آوری های جدید و فین تک ها 
مورد توجه قرار گرفته است.قائم مقام بانک ســینا تصریح کرد: با توجه 
به ایجاد تغییرات در حوزه کسب وکارها، »ســند راهبردی کسب وکار 
بانک سینا« با هدف انطباق با نوآوری های نظام بانکی، افزایش سهم از 
بازار و همچنین برخورداری از کسب درآمد پایدار و با کیفیت، تدوین و 
در حال اجرایی شدن است.تقدیری در بخش دیگری از سخنان خود با 
اشاره به برخورداری بانک سینا از نسبت کفایت سرمایه مطلوب هشت 
درصدی و منطبق با اســتانداردهای کمیته بال و کســب رتبه سوم در 
بین بانک هــای خصوصی به عنــوان یکی از شــاخصه های بانک بیان 
داشت: این امر نشان از اســتحکام و مقاومت بانک ســینا در شبکه به 

عنوان بانکی پایدار در شرایط سخت اقتصادی است.
قائم مقام بانک ســینا با تأکید بر تلاش در جهــت افزایش درآمدهای 
غیرمشاع برای رسیدن به ســود باکیفیت و پایدار، گفت: در حال حاضر 
عمده سود بانک از محل ارائه تسهیلات و کسب درآمدهای مشاع است 
و تلاش می کنیم با ایجاد تغییرات در کســب وکار جدید بانک، نسبت 
درآمدهای غیرمشــاع بانک افزایش یابد.وی با اشــاره بــه اینکه بانک 
ســینا در بخش وصول مطالبات در نقطه خوبی قرار دارد، بیان داشت: 
مطالبات غیرجــاری بانک در حال حاضر ۲.۵ درصد اســت که این امر 

حاصل رعایت اصول اعتبارسنجی و بهداشت اعتباری است.
معاون فناوری اطلاعات بانک نیز در این همایــش گفت: ذات فعالیت 
و اقدامات بانک ها ITمحوری اســت و کســب وکار بانکی در استفاده و 
بهره گیری از فناوری پیشــرفته، همواره پیشــگام بوده اســت لذا این 
موضوع ایجاب می کند که همــکاران حوزه IT نیز در بانک پیشــگام 
باشــند.کاظم نراقیان با اشــاره به لزوم ورود بانک به حوزه کسب وکار 
دیجیتال گفت: امروزه محوریت حوزه کســب وکار، استفاده از امکانات 
و زیرساخت هایی اســت که منجر به طراحی محصول می شود و برای 
پیشتاز و پیشــرو ماندن در نظام بانکی باید به ســمت دیجیتالی شدن 
پیش رفت و این موضــوع باید در تمامی جهــات، کانال ها، محصولات 
و فرایندها اعمال شــود.وی افزود: ورود به عرصــه جدید ارائه خدمات 
و نوآوری در فضای بانکی با رویکرد دیجیتــال نیازمند تقویت و فراهم 
ساختن زیرساخت های کارآمد در بخش فناوری است که این ظرفیت 

در بانک و همکاران وجود دارد.
وی ادامه داد: مهم ترین موضوع در تحول دیجیتال، فرهنگ  ســازی و 
همراه شدن ســایر حوزه های بانک در این راه است که همکاران حوزه 
IT از جمله همکاران انفورماتیک مناطق، نقش مهمی در زمینه نشــر، 

توسعه و گسترش آن می توانند ایفا کنند.
در حاشــیه این همایش از دوایر انفورماتیک برتــر مناطق و همچنین 

همکاران بازنشسته این حوزه تقدیر به عمل آمد.

ونیک  ونمایی از سامانه جیب الکتر ر
تعاون)جات(

جیب الکترونیک تعاون با حضور معاون تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی و سرپرست بانک توسعه تعاون رونمایی گردید.

مهدی مســکنی معاون تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در آیین 
معرفی و رونمایی اظهار داشــت: ســامانه »جیب الکترونیک تعاون« به 
عنوان خدمت و محصول نوین از سوی شرکت سمات و با همکاری بانک 
توسعه تعاون ارائه شده است و این محصول الکترونیک نیز در این رویداد 
با انجام تراکنش نمادین مورد بهره برداری قرار گرفت.وی افزود: حضور 
در نمایشــگاه تراکنش برای دومین ســال پیاپی از سوی شرکت سمات 
نشــان دهنده اراده مجموعه برای ارائه طرحهای نوآورانه است.مسکنی 
گفت: گســترش بانکداری الکترونیک می توانــد در ارائه خدمات موثر 
و شــفاف از ســوی بخش تعاون به جامعه تعاون موثر واقع شود.محمد 
شیخ حسینی سرپرست بانک توسعه تعاون گفت: حضور اثربخش بانک 
و سمات در این رویداد، نشــان از برنامه ها، اقدامات و تدابیر بانک توسعه 

تعاون در پیشرفت بانکداری الکترونیک و بانکداری دیجیتال دارد.
وی افزود: جایگاه تکنولوژی و فناوری اطلاعات در سیستم بانکی کشور 
بســیار حائز اهمیت است.شیخ حســینی تاکید کرد: ارائه محصولات 
جدید و هم افزایی متخصصین و صاحب نظران حاضر در نمایشگاه می 
تواند دستاوردهای ارزنده ای برای توسعه بانکداری کشور در پی داشته 
باشــد.در این مراســم کریم میرزاخانی مدیر مرکز آموزش و پژوهش، 
علی یکتا مدیر امور فناوری اطلاعات و ارتباطات ، محمد جواد افتخاری 
مدیر عامل شرکت سمات، آرمین معصومی سرپرست شرکت خدمات 
پشتیبانی و شهرام بخشــا رییس اداره کل روابط عمومی بانک توسعه 
تعاون حضور داشــتند.گفتنی است شرکت ســمات با همکاری بانک 
توسعه تعاون در راستای بهبود فضای کسب و کاری و همچنین راحتی 
مشــتریان و عموم مردم برای انجام انواع عملیات های مالی، مدیریت 
هزینه کرد و بودجه بنــدی آن، اقدام به تولید کیــف الکترونیک با نام 
جات ) جیب الکترونیک تعاون( نموده اســت تا بتوانــد علاوه بر فراهم 
نمودن بســتری امن برای پرداخت های مالی، پــل ارتباطی مطمئنی 

میان تعاونی ها، کسب و کارها و خریداران باشد.

تامین پایدار برق و گاز با افزایش راندمان 
وگاه های حرارتی امکان پذیر است نیر

افزایش راندمان نیروگاه های حرارتــی تولید برق از موارد حائز اهمیتی 
اســت که در دوره زمســتان به تامین پایدار بــرق و گاز کمک زیادی 

می کند.
ناترازی تولید و مصرف گاز مسئله ای است که در فصل سرد سال با توجه 
به افزایش مصــارف در بخش خانگی، گریبان گیــر صنایع و نیروگاه ها 
می شــود. علاوه بر در نظر داشــتن اهمیت صرفه جویی در حوزه های 
مختلف، یکی از مواردی که می تواند تاثیر قابل توجهی در میزان مصرف 
گاز داشته باشــد راندمان نیروگاه ها است که با ســاخت نیروگاه های 
حرارتی با راندمان بالا و از مدار خارج کردن واحد های فرســوده محقق 

خواهد شد.
نیروگاه هایی با راندمــان پایین میزان برقی که مورد تقاضا اســت را با 
میزان سوخت بیشتری تامین می کنند و در شرایطی مثل زمستان که 
ناترازی گاز وجود دارد، این میزان از تقاضا را با ســوخت های جایگزین 
تامین کــرده که به افزایش تبعات زیســت محیطی منجر می شــود و 
اینجاســت که اهمیت افزایش راندمان نیروگاهی بــروز پیدا می کند. 
علاوه بر این ســوختی که با افزایش راندمان صرفه جویی می شــود را 
می توان در صنایع دیگر اســتفاده کرد و حتی امکان صادرات سوخت و 

درآمدزایی را فراهم می کند.
افزایش متوســط راندمان نیروگاه های حرارتی در کشور بر اساس سند 
توسعه صنعت برق، باید مسیری را طی کند که تا سال ۱۴۲۰ به میزان 
۵۰ درصد برســد. اما به گفته ســخنگوی صنعت برق، شتاب دهی به 
مســیر افزایش راندمان نیروگاه هــا نیازمند اختصــاص منابع لازم به 

وزارت نیرو است.
بر اساس مقایســه ای که بین متوســط راندمان نیروگاه های حرارتی 
کشور های مختلف انجام شد، ایران پس از کشــور های ایتالیا، بریتانیا، 
تایوان، مصر، اســپانیا، ژاپن، ترکیه، برزیل، هلند، لهســتان، مکزیک، 
تایلند، آمریــکا و کره جنوبی با راندمــان ۳۹.۲ درصــدی در جایگاه 
پانزدهم این فهرست قرار گرفت. با نزدیک شــدن به زمستان و به مدار 
آمدن نیروگاه های سیکل ترکیبی میزان متوسط راندمان افزایش پیدا 

می کند.
مصطفی رجبی مشــهدی در این خصوص می گوید: متوسط راندمان 
نیروگاه های کشــور در حال حاضر بیش از ۳۹.۴ درصد اســت که این 
رقم در رده راندمان های خوب محســوب می شــود چرا کــه راندمان 
نیروگاه های کشــور های پیشرفته نیز مشابه ایران اســت.او ادامه داد: 
در حال حاضر دو دســته نیروگاه در مدار تولید برق هستند، دسته اول 
نیروگاه های نســل قدیم با ۳ تا ۴ دهه عمر و راندمان متوسط ۳۰ تا ۳۱ 
درصد و دسته دوم نیروگاه های نســل جدید که همگی نیروگاه سیکل 

ترکیبی هستند که راندمان آن ها بیش از ۵۰ درصد است.

رجبی مشهدی گفت: ســاخت نیروگاه های ســیکل ترکیبی بیش از 
دو دهه است که در کشــور بومی شده و مورد اســتفاده قرار می گیرند. 
نیروگاه های پر بازده ســیکل ترکیبی ســهم عمده را در تولید برق بر 
عهده دارند چرا کــه از راندمان بیشــتری برخوردارند. در زمســتان 
راندمــان نیروگاه های مــا در حدود ۴۰ درصد اســت. زیرا بیشــتر از 
نیروگاه های سیکل ترکیبی اســتفاده می شود که سوخت کمتری هم 
نیاز دارند.ســاناز جعفرزاده مدیرکل دفتر برنامه ریــزی و بهره برداری 
تولید شــرکت برق حرارتی گفت: راندمان محقق شــده ما در ســال 
گذشــته حدود ۳۹ درصد بود و پیش بینی می کنیم که امسال افزایش 
راندمان جدی را داشــته باشیم، اما مشــروط بر اینکه سبد سوختی ما 
حداقل مشابه سال گذشته باشد. زمانی که ســبد سوختی ما به سمت 
ســوخت مایع تغییر پیدا می کند، از نیروگاه هایی با راندمان بالا کمتر 
می توانیم اســتفاده کنیم. شــرایط بهینه راندمانی زمانی اســت که 
نیروگاه ها با گاز بهره برداری شوند. با حفظ شــرایط پارسال، وضعیت 

راندمانی افزایشی خواهد شد.
او با اشــاره به واحد های نیروگاهی کلاس F که راندمــان بالایی دارند 
گفت: فناوری کلاس F از ســه سال گذشته تعریف شــد و چند نمونه 
صد در صد وارداتی به کشــور وارد شــد، اما بعد از منعی که از ســوی 
شرکت های ســازنده برای واردات به ایران مطرح شد، با همکاری مپنا 

سعی کردیم به نمونه ساخت داخل حرکت کنیم.
مدیرکل دفتــر برنامه ریزی و بهره برداری تولید شــرکت برق حرارتی 
افزود: اولین نمونه آن قرار است با نیروگاه بعثت که یکی از قدیمی ترین 
نیروگاه های ما اســت و راندمان پایینــی دارد جایگزین شــود. با این 
جایگزینی نزدیک به ۷۸ درصد کاهش ضرایــب آلایندگی در نیروگاه 

رقم می خورد. راندمان کلاس F در سیکل کامل ۵۸ تا ۵۹ درصد است.
به گفته جعفرزاده به دلیــل اینکه جانمایی خاصــی دارد و به مناطق 
مهمی مثل مترو تهران برق رســانی می کند، نمی توان بــار تولید را از 
نیروگاه بعثت برداشــت. برای ایــن نیروگاه تمامی کار ها انجام شــده 
و وزارت نیرو بیش از دو ســال منتظر صدور مجوز از ســازمان محیط 
زیست اســت، در صورت صدور مجوز نیروگاه جایگزین بعثت، دو سال 
آینده این نیروگاه قابل بهره برداری اســت. اگر جایگزینی به هر دلیلی 
رخ ندهد مجبور به حفظ واحد های فرســوده حتی با قدمت ۶۰ ســال 

هستیم.
این مقام مســئول با اشــاره به نوع تعریف وزارت نیــرو از نیروگاه های 
فرســوده و جایگاه های آن ها در مــدار تولید برق گفــت: نیروگاه های 
گازی ســیکل باز داریم که ممکن اســت با راندمان ۲۸ درصد در مدار 
باشند که نیروگاه های بازنشسته هســتند که در تعریف وزارت نیرو به 
عناون نیروگاه های تبصره ۱۰۰ شناخته می شوند. این نیروگاه ها فقط 
در صد روز پیک تابســتان که افزایش جهشی در نیاز مصرف برق داریم 
مورد بهره برداری قرار می گیرند و در خارج از این بازه از آن ها اســتفاده 
نمی شود. البته برخی از این ها نیروگاه هایی هستند که راندمان بالاتری 
دارند، اما بــا توجه به جانمایی ویژه ای که دارنــد به دلیل ملاحظات در 

برنامه بازنشستگی قرار ندارند و جایگزین خواهند شد.
جعفرزاده خروج این نیروگاه ها از مدار را عامل افزایش متوسط راندمان 
در زمســتان دانســت و گفت: بخشــی از نیروگاه های مازوت سوز در 
زمستان به تعمیرات می روند، اما اصل اثرگذاری راندمانی در زمستان، 
خروج واحد های گازی تبصره ۱۰۰ اســت که تنها در پیک تابستان در 
مدار هســتند و همین موضوع باعث می شود متوسط راندمان وضعیت 
بالاتری باشــد.در حال حاضر ظرفیت نیروگاه بخاری نصب شده تقریبا 
۱۸ هزار مگاوات اســت و چیزی که در زمســتان از آن بهــره برداری 
می شود ۸ هزار مگاوات است. این ۸ هزار مگاوات در شرایطی که کمبود 
گاز وجود دارد مجبور به استفاده از سوخت جایگزین گازوئیل و مازوت 
هستند.او ادامه داد: از ابتدای ســال در نیروگاه ها ۸۲ درصد از سوخت 
گاز، ۷ درصد از ســوخت گازوئیل و مابقی هم از مازوت تامین سوخت 
انجام گرفته اســت. در فصل زمستان شــاید بتوان گفت که سهم گاز 
از سبد ســوختی نیروگاه ها حدود ۴۰ درصد اســت و ۶۰ درصد بقیه از 

گازوئیل و مازوت تامین می شود.
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 نه مردم استقبال می کنند، نه بانک ها

پای وعده میلیونی مسکن لنگ می زند

خریدار  بانک عامل بخش مسکن آمار جدیدی 
از خانه ســازی دولتی در قالب طرح ساخت یک 

میلیون مسکن در سال اعلام کرد.
در گزارشــی که در این زمینه منتشر شده، اعلام 
شــده اســت: تاکنون ۸۰۵ هــزار و ۷۶۵ نفر در 
طرح نهضت ملی مســکن افتتاح حساب کردند. 
همچنیــن از انعقاد قرارداد پرداخت تســهیلات 
با ۲۰۴ هزار و ۲۱۲ واحد بــه مبلغ ۶۹ هزار و ۴۷۵ 

میلیاردتومان خبر داده شده است.
بر اساس این گزارش، مبلغ کل واریزی به حساب 
سازندگان از محل تســهیلات و آورده ۴۷ هزار و 
۲۱۶ میلیاردتومــان اســت کــه از ایــن میزان 
تسهیلات، ۳۰ هزار و ۱۷۲ میلیاردتومان از محل 
تســهیلات و ۱۷ هزار و ۴۴ میلیاردتومان از محل 
آورده واریز شده اســت. تاکنون نیز با ۲۰۴ هزار و 

۲۱۲ واحد به مبلغ ۶۹ هزار و ۴۷۵ میلیاردتومان 
قــرارداد منعقــد شــده اســت. بــه گــزارش 
»دنیای اقتصاد«، آمار اعلام شــده از سوی بانک 
تخصصی حوزه مسکن نشان دهنده دو نکته مهم 
در خصوص وضعیت پیشــرفت طرح ساخت یک 
میلیون واحد مسکونی در ســال است. نکته اول 
مربوط به آمار واقعی از روند پیشــرفت این طرح 
اســت. با توجه به اینکه یکی از اصلی ترین منابع 
تامین مالی ساخت این واحدها، تسهیلات بانکی 
اســت، آمار بانک تخصصی حوزه مســکن نشان 
می دهد، تنها به حدود ۲۰۰ هزار واحد مسکونی از 

این طرح تاکنون وام پرداخت شده است.
از آنجا که این بانک بیشــترین ســهم و بالاترین 
عملکرد به لحاظ وام دهی برای اجرای این برنامه 
را دارد و همچنین آماری از عملکرد سایر بانک ها 

در این زمینه اعلام نشده است می توان گفت، آمار 
پرداخــت وام طرح نهضت ملی مســکن تاکنون 
عملا معادل حدود یک پنجم کل واحدهایی است 
که باید در ســال اول، ساخته می شــده است. از 
ســوی دیگر، تعداد متقاضیان پای کار این طرح 
نیز هنوز به یک میلیون متقاضی نرســیده است. 
بر اساس آنچه اعلام شــده است حدود ۸۰۰هزار 
متقاضی این طرح اقدام به افتتاح حساب در بانک 
عامل بخش مســکن کرده اند، این در حالی است 
که بیش از یک ســال از آغاز ثبت نــام برای طرح 
ساخت یک میلیون مســکن در سال سپری شده 
است. همچنین، تعداد وام های پرداختی تاکنون، 
معادل حدود یک چهارم تعداد متقاضیان پای کار 
این طرح و افرادی است که اقدام به افتتاح حساب 
و واریز آورده اولیه خود برای این واحدها کرده اند.

خریدار  مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب تهران 
گفت: علی رغم بارش بــرف در تهران اما وضعیت 
سدهای پنجگانه مناسب نیســت، نیازمند روان 
آب هستیم و پیش بینی می شــود که در ماه های 

آینده وضعیت بهتر شود.
محمدرضــا بختیاری، بــا بیان اینکــه موقعیت 
سدهای تهران اکنون مساعد نیست، اظهار کرد: 
دو سال قبل نیز سال خشک بود و امسال سومین 
سال خشک را ســپری می کنیم، سال های قبل 
بارش ها عمدتا باران بود و بارش برف نداشــتیم 
اما با جلساتی که برگزار شد، توانستیم تابستان را 

پشت سر بگذاریم.
وی با بیــان اینکه پیش بینی هایی برای شــرایط 
بحرانی آب تهران در تابســتان صورت گرفت که 
خوشبختانه توانســتیم از آن شرایط بدون حتی 
یک ســاعت قطعی آب عبــور کنیــم، گفت: در 
شرایط فعلی وضعیت سختی داریم، مردم گمان 
می کنند چون تابستان تمام شــده، وضعیت بد 

نیســت، قطعا بارش ها تاثیر گذار خواهد بود اما 
به دلیل اینکه بارش ها به صورت برف است، روان 

آب نداریم.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب تهران با بیان 
اینکــه بارندگی ها مناســب هســتند و ذخیره 
خواهند شد، گفت: در ماه های آینده که هوا گرم تر 
شــود می توانیم از ایــن ذخیره اســتفاده کنیم، 
بهمن ماه بسیار سختی خواهد بود که باید پشت 

سر بگذاریم.
بختیاری با اشاره به جداســازی آب شرب از آب 
غیر شــرب در تهران گفت: این مساله به دو دلیل 
در تهران اجرایی نشــد، یکی بحث فنی و دیگری  
بحث اقتصادی بود، اساســا تفکیک آب شــرب و 
غیر شرب در تهران معنا و مفهومی ندارد به دلیل 

اینکه کیفیت آب خام بسیار بالا است.
وی افزود: آب شرب و غیر شرب دو مقوله هستند، 
در تهران ۹۰۰۰ کیلومتر شبکه داریم، در صورتی 
که تصمیم بر اجرا گرفته شود باید ۹۰۰۰ کیلومتر 

شــبکه راه اندازی کنیم، یعنی ۹۰ هزار میلیارد 
تومان سرمایه لازم اســت که به لحاظ اقتصادی 

مقرون به صرفه نیست.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب تهران با بیان 
اینکه علاوه بر این آب خام در ایران کیفیت بالایی 
دارد، گفت: در بسیاری از کشورهای اروپایی آب 
خام کیفیت پایینی به نسبت آب تصفیه شده دارد 
به همین دلیل اجرای چنین پروژه ای توجیه پذیر 
است اما در تهران که کیفیت آب خام بالا و هزینه 
تولید به نســبت هزینه تصفیه بسیار بالا اتر است 
اجرای این پــروژه از لحاظ اقتصــادی مقرون به 

صرفه نیست.

اتاق

اوپک

رییس اتاق بازرگانی مشــترک 
ایــران و عــراق بــا اشــاره بــه 
محدودیت هــای ارزی آمریــکا 
برای بغــداد، گفــت: در صورت 
توافق بانکی ایــران و عراق برای 
تبادل مالــی به صــورت ریال - 
دینار می توان تحریم های جدید 

دلاری برای عراق را بی اثر کرد.
»یحیــی آل اســحاق«  اظهــار 
داشــت: آمریکا با کشــورهایی 
که مشــکل دارد، در حوزه های 

مختلف با آنها مقابله می کند.
وی افزود: یکی از حوزه ها موضوع 
ارز اســت که آمریکا بــه عنوان 
یک ابــزار از آن بهــره می برد تا 
مشکلاتی را برای کشورها ایجاد 
کند. همان طور که سال هاســت 
این مســیر را برای ایران در نظر 
گرفته و اکنون نیز در مورد عراق 

وارد عمل شده است.
رییس اتاق بازرگانی مشــترک 

ایران و عــراق تصریح 
کرد: پیــش از این هر 
۱۰۰ دلار معــادل یک 
هزار و ۴۶۰ دینار عراق 
ارزش داشــت؛ اما پس 
از ایجــاد محدودیــت 
آمریکا برای این کشور، 

اکنون هــر ۱۰۰ دلار یک هزار و 
۶۶۰ دینار قیمــت دارد و ارزش 
پول ملی عــراق کاهــش یافته 

است.
آل اســحاق با بیان اینکه ساختار 
اقتصاد عراق با فروش نفت است، 
گفت: این معاملات نفتی به طور 
عمده بــا دلار انجام می شــود و 
حجــم عظیمی دارایــی ارزی را 
وارد عراق می کند؛ اما با ایجاد این 
نوسان، اختلاف ارزش در واردات 
و صادرات کالاهــای غیرنفتی را 
برای این کشــور به وجود آورده 
اســت.وی تاکید کــرد: عراق در 

برخــی  از  واردات 
دینار  کشــورها ۲۰۰ 
بیشتر باید هزینه کند 
کــه موجــب افزایش 
نهایی  کالای  قیمــت 

می شود.
رییس اتــاق بازرگانی 
مشــترک ایران و عراق بیان کرد: 
این مشکل برای کالاهای ایرانی 
بیشــتر اســت؛ زیرا محدودیت 
تبادل ارز نیز وجود دارد؛ از سوی 
دیگر عراق می تواند بــا خرید از 
کشــوری مانند ترکیه به عنوان 
بازار رقیب ایــران و بدون تحریم، 
با حمایت بانک مرکزی خودش، 
همان نرخ یک هزار و ۴۶۰ دینار 

در ازای هر ۱۰۰ دلار را بپردازد.
آل اســحاق اظهــار داشــت: به 
عنــوان مثال تاجــر عراقی برای 
خرید محصولات کاشی ایرانی به 
دلیل محدودیت در پرداخت ارز، 

در ازای هــر ۱۰۰ دلار یک هزار و 
۶۶۰ دینار باید بپردازد، در حالی 
کــه می تواند همیــن محصول 
را از کشــوری دیگر با ۲۰۰ دینار 
کمتر خریداری کند که این روند 
علاقه به خرید کالاهای ایرانی را 
به دلیل گرانــی کاهش می دهد 
و فرصت جولان به بــازار رقیب 

می دهد.
وی با بیــان اینکه آمریــکا برای 
ادامــه دشــمنی بــا ایــران از 
راهکارهــای متنوعی اســتفاده 
می کنــد، تاکیــد کــرد: راهکار 
بی اثر کــردن این اتفــاق، توافق 
بانک مرکزی ایران با عراق است 
تا با دریافت دینار بــه جای دلار 
به بهترین شکل از این مانع عبور 
کنیم و هزینه خرید کالای ایرانی 
برای رقیب را کاهش دهیم تا بازار 
این کشور به ســهولت در اختیار 

رقباً قرار نگیرد.

 آژانــس بین المللی پــول تولید 
نفت ایــران در آخرین ماه ۲۰۲۲ 
را ۲.۷۲ میلیــون بشــکه در روز 
اعلام کــرد و از صعود ایــران به 
جایــگاه چهــارم بزرگ تریــن 
تولیدکننــدگان اوپــک خبــر 
داد. آژانــس بین المللــی انرژی 
در جدیدتریــن گــزارش ماهانه 

خود از بــازار نفت جهــان، کل 
تولید نفت اوپــک در آخرین ماه 
سال میلادی گذشــته را ۲۹.۱۹ 
میلیــون بشــکه در روز اعــلام 
کرده اســت.مجموع تولید نفت 
۱۳ عضو اوپک در دسامبر ۲۰۲۲ 
نســبت به ماه قبل از آن ۴۰ هزار 
بشکه در روز کاهش داشته است.

این نهاد بین المللــی همچنین 
تولید نفت خام ایران در دسامبر 
۲۰۲۲ را ۲.۷۲ میلیون بشکه در 
روز اعلام کرده است که این رقم 
نســبت به ماه قبل از آن تغییری 
نداشــته اما نســبت به ماه اکتبر 
۲۱۰ هزار بشــکه در روز افزایش 
داشته است. تولید نفت ایران در 

اکتبر امسال ۲.۵۱ میلیون بشکه 
در روز اعلام شــده بود.بر اساس 
ایــن گزارش ایــران بــا افزایش 
قابل توجه تولیــد نفت خود طی 
ماه های اخیر توانســته است در 
دره بندی تولیدکنندگان بزرگ 
اوپک یک پله بالاتر بیاید و جای 

کویت در جایگاه چهارم را بگیرد.

توافق پولی ایران و عراق، تحریم های ارزی آمریکا را بی اثر می کند

ایران یک پله جایگاه از دست رفته خود در اوپک را پس گرفت
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